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UVOD

U knjizi Igor Ča� ć: Životopis i ostale ak� vnos� , objavljena su če� ri teksta drugih 
autora. Od njih je samo jedan napisan posebno za tu priliku, onaj dekana FSB-a 
prof. dr. sc. Ivana Jurage. Ostala tri su bila samo prilagođena potrebama knjige, 
ona prof. dr. sc. S. Severa, prof. dr. sc. Z. Benčića i mr. sc. M. Ožanića.

U jednom trenutku pojavila se zamisao da zamolim kolegice i kolege koji su na 
različite načine surađivali sa mnom � jekom mojih, sada više od šest desetljeća ra-
da. No jedan od onih koji se odazvao s prilogom poznaje me gotovo sedam de set-
ljeća.

Kada sam čitao pris� gle tekstove, mnoge pojedinos�  na koje sam zaboravio po ja-
vile su se ponovno. A neke nisam nikada ni znao, npr. kako su dvojica uglednih 
profesora saznala da uopće postojim. Kako je broj priloga bitno narastao, zak-
ljučeno je da se �  tekstovi objave u posebnoj knjizi koja je pred vama. 

Prilozi su poredani abecedno, s jednim izuzetkom. Smatrao sam da na prvom 
mjes tu treba bi�  tekst moga doktorskog mentora. Naime doktoriranje u naj-
glasovi� jem svjetskom ins� tutu za preradu plas� ke i kaučuka nije bitno odredilo 
samo moj daljnji profesionalni razvoj, već i razvoj svih s kojima sam kasnije na neki 
način surađivao. Posebno onih koji su bili ili jesu članovi Katedre za preradu 
polimera Fakulteta strojarstva i brodogradnje Sveučilišta u Zagrebu.

Na kraju knjige navodi se skraćena inačica biografi je.

Na ovom mjestu želim se zahvali�  svima koji su napisali i najkraći prilog.

U Zagrebu, siječnja 2014.

Igor Ča� ć
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osmisli�  fi zikalna pravila koja će općenito važi�  za kalupe koja bi mogla posluži�  
kao uputa inženjeru ili tehničaru pri konstruiranju kalupa. To je bilo novo is tra-
živačko i nastavno područje čije je nepostojanje bio veliki nedostatak za razvoj, jer 
je injekcijsko prešanje jedan od najvažnijih postupaka prerade plastomera. Pro-
tokom vremena se pokazalo ne samo plastomera već i duromera, kaučuka, metala 
i keramike ili njihovih kombinacija. Proizvodi načinjeni � m postupkom znatno ut-
ječu na mnogo područja, npr. na gradnju automobila i pravljenje pakovanja (am-
balaže) te posebice za medicinske potrebe.

Ostvarivanje njegove želje za usavršavanjem omogućila mu je tromjesečna s�  pen-
dija Deutscher Akademische Austauschdienst (DAAD) koju je ostvario u proljeće 
1968. Uklopio se u rad Odjela za injekcijsko prešanje gdje je radio s asistentom W. 
Jürgensom, s kojim je zajednički istraživao zakonitos�  injekcijskog izvlačenja. Bili 
smo zadovoljni njegovim radom, znanjem (npr. planiranje pokusa i analiza) i po-
sebno idejama, pa je dogovoreno da dođe još jednom kako bi doktorirao. Naime 
onda u tadašnjoj Jugoslaviji nije bilo osobe koja bi mu bila mentorom na tom re la-
� vno novom istraživačkom području i u svijetu.

Ponovno je došao na drugi studijski boravak u Aachen u IKV u jesen 1970. Ovaj 
puta kao s� pendista Zaklade Alexander von Humboldt (Alexander von Humboldt-
S� 	 ung). Taj mu je boravak pružio priliku da zaokruži svoja istraživanja na području 
termodinamike i okruni ih s disertacijom na RWTH-Aachen. Njegova disertacija s 
temom Izmjena topline u kalupima za injekcijsko prešanje plastomera, Fakultet 
strojarstva RTWH-Aachen prihva� o je s ocjenom izvrstan. Bilo je to početkom 
1972.

Treba pridoda�  dvije pojedinos� . Tek sam kasnije saznao da je on bio prvi dipl. 
ing. strojarstva iz Hrvatske koji je dobio tu s� pendiju i to kao mr. sc. jer se u pravilu 
ta s� pendija dodjeljuje za postdoktorske boravke. I postao je u tom trenutku 
najmlađi doktor s područja strojarstva u Hrvatskoj. Drugo, s njim je došla njegova 
supruga, dipl. ing. Ranka Ča� ć koja nam je vrijedno pomagala u Ins� tutu na 
području proučavanja dugotrajnog utjecaja medija na svojstva plas� čnih cijevi. 

Tema njegove disertacije od trajne je važnos�  za injekcijsko prešanje plastomera. 
Naime toplinska bilanca kalupa i ostalih dijelova sustava za injekcijsko prešanje 
odlučujuće utječe na kvalitetu i ekonomičnost proizvodnje otpreska, budući da o 
termodinamičkim uvje� ma ovise oblik otpreska (npr. izvitoperenje) i tolerancije. 
Zakonitos�  koje je utvrdio u svojoj disertaciji postala su zbog toga jedan od bitnih 
temelja današnjeg stanja tehnike i osnova mnogih kasnijih radova u IKV i drugdje. 
Treba naves�  da je pri izradbi disertacije vrlo uspješno surađivao s drugim 

SJEĆANJA NA MOG PRIJATELJA
PROF. DR.-ING. IGORA ČATIĆA

Georg Menges

Sredinom ljeta 1967. primio sam pismo iz Zagreba. Napisao ga je tada dipl. ing. 
Igor Ča� ć. Postavio mi je pitanje može li posje� �  Ins� tut für Kunststoff verarbeitung 
(IKV) na povratku iz Utrechta, Nizozemska. Ime mi se učinilo pozna� m. Prisje� h se 
da sam za svoja predavanja o kalupima preuzeo neke ideje iz njegovog članka o 
kosim izvlačilima kojeg je objavio u francuskom časopisu Plas� ques modernes et 
élastomères 1965. Nazvao sam svoga prijatelja prof. M. Chataina u Pariz, pod čijim 
je vodstvom kao volonter radio gospodin I. Ča� ć. Moj odgovor je bio da ću ga rado 
primi� , zajedno s njegovom suprugom Rankom. 

Posjeta IKV-u bila je predviđena za sredinu listopada 1967. Upoznali smo se nešto 
ranije na sajmu plas� ke i gume u Düsseldorfu. Po obilasku Ins� tuta vodili smo 
uzbudljiv razgovor u kojem sam shva� o da ga zanima termodinamika kalupa za 
injek cijsko prešanje plastomera, uključivo hlađenje otpreska. Budući da je njegov 
otac bio jedan od pionira na tom području a i on se od dje� njstva bavio injekcijskim 
prešanjem i kalupima, želio se znanstveno usavršava�  na tom području. U tom 
trenutku već je objavio rad u Francuskoj posvećen proračunu potrebnog vremena 
hlađenja plastomernih otpresaka, tada popularnim nomogramskim računanjem. 
To je jedan od njegovih često ci� ranih tekstova. 

U pravo vrijeme došla mi je njegova ponuda da kod nas nastavi svoj rad jer smo se 
u IKV-u također već određeno vrijeme bavili tom temom. Pritom naš je cilj bio 
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jezicima. Pri tome posebno ocjenjujem činjenicu da nikad ne zaboravlja sa zah-
valnošću spomenu�  IKV i upućiva�  na naše radove. Ta privrženost IKV kao ustanovi 
gdje je stekao najviši znanstveni stupanj treba posebno naglasi� . 

Zaključujući ovaj počasnički tekst čini mi se posebno važnim spomenu�  i njegovu 
suprugu Ranku koju smo imali priliku dobro upozna�  � jekom njezina rada u IKV. 
Ona ga je djelotvorno podržavala i nadalje podržava na svaki način u znanstvenim, 
a prije svega publicis� čkim radovima. Bez nje ovakav životni uspjeh vjerojatno mu 
ne bi bio moguć. Ponosan sam na moje prijatelje Ča� će.

Prof. Dr.-Ing. Georg Menges
Umirovljeni direktor IKV i

predstojnik Katedre
za preradu plas� ke

Aachen, SR Njemačke

doktorandom sa sličnom temom dr. sc. G. Wübkenom, a da mu je veliku pomoć 
pri pisanju disertacije pružio dr. sc. H. Adamzik.

Po uspješnoj obrani disertacije vra� o se na Fakultet strojarstva i brodogradnje 
Sveučilišta u Zagrebu, gdje je nakon kraćeg vremena izabran za docenta na novo 
stvorenoj Katedri za preradu polimera. Njegovo je imenovanje bilo povezano sa 
zadaćom, da uredi ovo nastavno područje na tom Fakultetu ali i šire na području 
Hrvatske. To mu je uspjelo ostvari�  u vrlo kratkom vremenu. Njegovo imenovanje 
kao nastavnika za ovo novo nastavno područje u Hrvatskoj učinilo ga je jednim od 
najpozna� jih znanstvenika ne samo u Hrvatskoj nego i na području bivše države. 
U međuvremenu postao je pozna� m imenom u mnogim razvijenim zemljama. 
Tome su doprinijeli i njegov po� caj za osnivanjem Društva za plas� ku i gumu te 
izdavanje znanstvenog časopisa Polimeri kao i njegovi mnogobrojni prilozi, ne sa-
mo o znanstvenim nego i svim ostalim pitanjima vezanih uz ovu temu, prije svega 
u njegovoj domovini.

Profesor Ča� ć je i nakon svog umirovljenja vrlo ak� van. Danas se među� m bavi 
više pitanjima koja se odnose općenito na materijale. Ispravno uvrštavanje po li-
me ra u veliku i široku skalu materijala, neovisno o biološkom ili sinte� čkom pod-
rijetlu, posebno mu leži na srcu. 

Njegova publicis� čka djelatnost ne ograničava se nipošto samo na njegovu do mo-
vinu. Postao je poznat s preko 2000 publikacija, mnoge od njih su i na drugim 

Tri generacije (s lijeva na desno): I. Ča� ć, G. Menges i M. Šercer, Svrževo 1986.
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je bio spoj znanos�  i pogonske prakse. Ono što je u Njemačkoj bilo najnormalnije, 
u � m i takvim uvje� ma, tada je to ovdje bio pionirski posao. U jednom trenutku 
kada smo došli do polovice posla, prof. Ča� ć je u svom s� lu rekao: »Dajte da ja 
malo vidim, kaj vi to tamo dole delate«. Otvorio je svoj rokovnik i rekao: »Ja bi 
došel do vas ujutro s vlakom, a vra� o bih se popodne«. Došao je ujutro u 6 sa�  
noćnim vlakom (Zagreb – Split preko Like). Spavao je u spavaćim kolima (znamo 
da danas to ne bi nitko uradio, a kamoli profesor i šef katedre). Dočekao sam ga 
na stanici. Obišli smo pogon i nije mu dugo trebalo da kaže: »Sada mi je sve jasno. 
Nastavite dalje. Bilo bu to dobro!« I bijaše dobro. To je bio rad koji je ocijenjen i 
od međunarodnih eksperata kao odličan. Spoj prakse i znanos� , onoga što je to-
liko nedostajalo u ono vrijeme, a još više danas. 

Suradnja s prof. Ča� ćem i njegovim kolegama (prof. M. Šercerom i suradnicima), 
postajala je sve boljom. Suradnja je prerasla iz kolegijalnos�  u prijateljstvo, koje 
traje i danas.

Ovih par rečenica koje su vezane uz suradnju prof. Ča� ća i mene osobno, samo je 
jedan mali segment, izvadak, nečega što se može u mnogo čemu kopira�  i na dru-
ge case-ove«, jer brojka od preko 200 case-ova (suradnika) je impozantna.

Način na koji je u biografi ji prof. Ča� ća, kronološki pobrojan njegov ukupan rad i 
stvaralaštvo, meni se čine grandioznim i zapravo nevjerojatnim. Toliko energije i 
toliko � suća i � suća sa�  rada i stvaralaštva, u meni pobuđuje strahopoštovanje.

Osobno mislim da je ključno što je osim pohađanja gimnazije, radio kod svog oca 
kao alatničar. Samo oni koji su umjeli i znali spoji�  praksu i teoriju, uspjeli su pos-
� ći vrhunske rezultate. Upravo na � m spoznajama, uvijek je znao prepozna�  što 
je bitno, a što ne, što je dobro za ovu zemlju, za njegove stručnjake, gos po darstvo 
i zaposlene.

Naslovi nekih od njegovih članaka i radova danas zvuče kao proročanstva: Ulijeće 
li petrokemija u ćorsokak (1979.) a petrokemijske proizvodnje plas� ke danas, 
2013, u Hrvatskoj više nema! U poli� ci ima premalo inženjera - većina poli� čara u 
Hrvatskoj su pravnici, a jedino zvanje koje će izvući Hrvatsku iz sve dublje krize su 
ekonomis� , kako to piše jedan od njih. U vladi Kine je bilo (ili još je) 80 % inženjera. 
Zeleno – Plava orijentacija loša je strategija Hrvatske - na tu temu je napisao puno 
kvalitetnih opservacija. Na kukuruzni pogon - ideje koje su bile jako kul, proizvodi�  
iz hrane gorivo, jasno dok to država subvencionira!

Profesoru Ča� ću zahvaljujem na velikom trudu što mi je nesebično pomagao u 
po čecima pisanja, korekcijama kako treba pisa�  radove i članke. Zahvaljujem i 

SJEĆANJE NA SUSRET
Krešimir Bakša

Kada sam 1981. upisao postdiplomski studij na FSB-u, upoznao sam prof. I. Ča� ća. 
Moj prvi dojam je bio (pomislivši u sebi): »Ovdje se ne radi o klasičnom profesoru, 
po mojim tadašnjim spoznajama, već … ». Teško je tada bilo pronaći pravi izraz za 
ono što je danas tako lako defi nira�  kao: poduzetnik, boss, šef (tako su ga njegovi 
podanici najčešće i zvali), gazda, menadžer. Mislio sam: »Nećeš nauči�  puno od 
znanos� , ali ćeš nauči�  stvari koje će �  treba�  u životu«. Prof. Ča� ć, je tada u 45. 
godini života, u punoj snazi, s međunarodnim referencama, priznat kao predvodnik 
jedne nove branše u tadašnjoj zemlji – plas� ke. Bio je to susret s � grom. Treba se 
sje� �  da su u to vrijeme, u tu državu, ulagale najveće svjetske petrokemijske 
tvrtke (npr. Dow Chemicals). Počela je i proizvodnja i primjena najlonskih a zapravo 
poliolefi nskih vrećica (o tome je profesor Ča� ć napisao sto� ne komentara, 
obrazloženja, odgovora, razgovora, prijedloga…….). Sje� o sam se i fi lma Diplomac, 
i jedne rečenice koju otac govori svom sinu, brucošu (glumi ga Dus� n Hoff man): 
»Bavi se plas� kom sine, to je budućnost!« Kako bi rekli, u � m i takvim okolnos� ma, 
počeo sam uči�  o plas� ci (fi zici, preradbi, tehnologiji, izradbi itd…). U svim 
predme� ma bio sam odličan, jedino kod prof. Ča� ća bio sam na ispitu jedva 
zadovoljavajući: »Kolega ovo kaj Vas ja pitam, to moji s Usmjerenja znaju ko vodu 
pi� , a Vi se tu mučite s odgovorima«. U meni je to izazvalo revolt i rekao sam u 
sebi: »E pa profesore neće bi�  baš tako!« Drugi puta kada sam došao na ponovljeni 
ispit i ja sam pio vodu.

I onda je počela izrada magistarskog rada. Pisao sam na papiru s crtama i naliv pe-
rom s plavom � ntom, da bude što čitkije (koji PC, koja naredba Copy – Paste). 
Mojih prvih 20 stranica koje sam poslao profesoru na čitanje, nakon njegovih 
korekcija, bilo je više crveno nego plavo. Toliko komentara i toliko pravopisnih 
grešaka (a ja završio slavnu Četvrtu na Rooseveltovom trgu), da sam propao u 
zemlju. Opet sam rekao u sebi: »E pa neće to tako više. Ja znam bolje i to ću do-
kaza� !« I onda mi je krenulo. Crvenila je bilo sve manje, a počela je i ko mu nikacija, 
sve ravnopravnijih kolega (iako se uvijek znalo tko je šef). Moj stvaralački rad se 
zvao Op� miranje procesa ekstruzijskog oslojavanja. Rad je rađen u realnim 
uvje� ma tada na najmodernijoj liniji za proizvodnju višeslojnih folija u Drnišu. To 
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POVODOM IZDANJA ŽIVOTOPIS I DJELATNOSTI
IGORA ČATIĆA

Vojislav Bogdanović

Zaista je izuzetno teško napisa�  u sažetoj formi adekvatan prilog o prof. I. Ča� ću 
budući da se radi o stvarno izuzetnoj ličnos�  čija se naučna, stručna i obrazovna 
delatnost odvijala više decenija uz nesumnjivo ostvarene velike rezultate. Mnogo 
toga je stručnoj i naučnoj javnos�  već poznato o prof. Ča� ću na ovim prostorima 
budući da prak� čno nema mnogo autora koji su za sobom ostavili tako neizbrisiv 
trag kao što je to on učinio. Radi se zapravo o njegovom nemerljivom doprinosu 
na više različi� h polja, počev od tehničkih pa do lingvis� čkih i fi lozofskih.

I ovoga puta se, kao i više puta ranije, mora ponovi�  isto pitanje koje je oduvek 
prisutno a to je da li je u rela� vno maloj sredini moguće ostvari�  velike rezultate 
u nauci i struci ili je to rezervisano samo za velike narode sa već afi rmisanim i do-
bro organizovanim akademskim ins� tucijama na visokom nivou. Odgovor bi bio 
verovatno potvrdan ukoliko se radi o velikim narodima, jezicima i njihovim nauč-
nim organizacijama sa velikom tradicijom i ugledom. Ali u svemu ima izu zetaka, 
is� na retko, ali ih ipak ima. U ovom slučaju se to može sa zadovoljstvom konsta to-
va�  imajući u vidu nesvakidašnji doprinos prof. Ča� ća naučnoj, stručnoj i ob ra-
zovnoj sredini na prostoru, ne samo Hrvatske već i šire, a posebno na hrvat sko-
srpskom jezičnom području. Neke publikacije kao naprimer Izmjena topline u ka lu-
pima za injekcijsko prešanje plastomera ili Analiza injekcijskog prešanja polimera 
teorijom sustava spadaju među izuzetno retka izdanja i u svetskim razmerama.

Sa moje lične tačke gledišta želeo bih prokomentarisa�  jedan od ključnih doprinosa 
prof. Ča� ća, a imajući u vidu naučnu i stručnu stvarnost u Srbiji u obrazovnoj ak � v-
nos�  na području prerade polimera. Prof. Ča� ć ne samo da je osnovao prvu la-
boratoriju za preradu polimera još davne 1979. godine već je prak� čno i utemeljio 
ceo smer za preradu plas� ke i gume na FSB u Zagrebu. Budući da je još od mladih 
dana bio povezan sa privrednom i industrijskom praksom, formirao je karakter i 
profi l mnogih predmeta vezanih za konkretne industrijske probleme. Imajući sve 
to u vidu prof. Ča� ć je ostavio dubok trag na brojnim generacijama studenata, 

sada na odličnim vicevima koje svako malo pošalje i na izvanrednim promišljanjima. 
Među� m, On, kao čovjek bez dlake na jeziku, koji svakome kaže što mu ide (ili ne 
ide), u našoj poli� ci ne bi imao (ni�  će ima� ) šanse. To je i njemu jasno kao i svima 
koji ga poznajemo, a ja bih dodao. Šteta bi bila ovakvu sjajnu biografi ju uprlja�  
nečim što se zove poli� ka.

I na kraju vidim da prof. Ča� ć ne posustaje, jer ideja i energije ima za nastavak 
daljnjeg rada i stvaranja, pa mu želim da i dalje radi kako ne bi imao vremena za 
bolest. Naime, prije više od 10-ak godina napisao je proročanski članak: Vrhunsko 
liječenje bit će dostupno samo bogatoj manjini.

Mr. sc. Krešimir Bakša
Direktor pogona plas� ke

Kutrilin – TPV
Zagreb
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MULTIDISCIPLINARNI PRIJATELJ
Juraj Božičević

Početno razdoblje

S prof. Igorom Ča� ćem upoznao sam se i zbližio u jesen 1954. prvih dana radioničke 
prakse, što se tada održavala na Tehničkom fakultetu, prije početka predavanja u 
1. semestru. Bilo je to stjecanje temeljnih vješ� na iz različi� h zanata: bravarije, 
ljevarstva, zavarivanja, tokarenja i niza drugih o kojima je Igor već imao osnovna 
zna nja, čime mi je privukao pozornost.

Kad su započela za� m prva predavanja, natjecali smo se i pomagali si kako da na 
vrijeme uhva� mo i mjesto u prvom redu velike dvorane današnjeg Arhitektonskog 
fakulteta. Predavanja prof. Vatroslava Lopašića iz Fizike počinjala su ujutro u 6 
sa� , a za� m smo jurili na predavanja prof. Davoraina Bazjanca iz Čvrstoće. U višim 
semestrima na neko smo se vrijeme razišli i susretali se tek usputno i izmjenjivali 
iskustva, jer od treće su nam se godine i odvojili studiji elektrotehnike i stro jar-
stva.

Nakon studija zaposlio sam se na Elektrotehničkom fakultetu na Zavodu prof. 
Vladimira Muljevića, koji me je privukao stručno-društvenoj djelatnos� . Poslije 
ne koliko godina rada u industriji, prof. I. Ča� ć prelazi na današnji Fakultet stro-
jarstva i brodogradnje. Usporedo postaje stručno-društveno ak� van. Pri tom vo-
dila nas je ista misao vodilja – razvoj struke i prijenos znanja, suradnja sveučilišta 
i industrije. Družili smo se s različi� m intenzitetom, pa i surađivali u nastavi, su-
djelovali na raspravama o nastavi, a susretali se i na koncer� ma.

Zagovaranje proizvodnje

Nakon što je skupina stručnjaka osnovala Hrvatsko društvo za sustave – CROSS, 
1991. održavali smo godišnje i desetak stručnih skupova uspjehu kojih je svojim 
pre davanjima i raspravama pridonosio i prof. I. Ča� ć. Zagovarali smo očuvanje 
pro  iz vodnje, mudro promišljanje gospodarskog razvoja. Osobno sam se rado 

kako osnovnih tako i postdiplomskih i doktorskih studija i u tom pogledu je, po 
mom mišljenu, daleko ispred mnogih drugih, isključivo teoretskih nastavnika i 
profesora.

Najzad zaključio bih da je prof. Ča� ć jedna nesvakidašnja ličnost, veliki entuzijasta, 
odličan lingvista i svestrana naučna i stručna osoba velikog formata koji može, i 
treba, da služi kao primer mlađim generacijama šta se može pos� ći u životu mar-
ljivošću, istrajnošću i upornim angažovanjem na društvenim i stručnim izazovima 
u jednoj maloj ali ipak značajnoj sredini.

Dr Vojislav Bogdanović,dip.ing.
Predsednik Društva inženjera i plas� čara IPG Srbije

Direktor PU Juplas
Glavni i odgovorni urednik časopisa Svet Polimera

Beograd, Srbija



18

Skupina autora / Group of authors

19

DRUGI O IGORU ČATIĆU / OTHERS ABOUT IGOR ČATIĆ

o skupoća proizvodnje, vrlo visoka i neodgovorna potrošnja u pojedinim dije-
lovima neproizvodne sfere

o nedostatak vizije, ciljeva i strategije gospodarskog razvoja, dominacija po-
li� čkih ciljeva nad ekonomskim, usmjeravanje pozornos�  na izolirane dijelove 
i trenutačne efekte, što se posebice is� če pri priva� zaciji, gospodarenju na-
cionalnom imovinom, obnovi, itd.

o nerazvijenost gospodarske, fi zičke i ins� tucijske infrastrukture i njena prila-
gođenost europsko modelu

o ograničenost spoznajnih mogućnos�  o složenim europskim, svjetskim i vlas-
� � m gospodarskim prilikama za razumijevanje tuđih strategija

o nedostatak obrazovanih i iskusnih, odgovornih vođa i menadžera na mnogim 
područjima; slabo i neodgovorno vođenje poduzeća

o nedovoljna iskorištenost raspoloživog stručnog potencijala, stvaralačkih i 
radnih mogućnos�  ljudi, izričito inženjera, stručnjaka s područja egzaktnih 
zna nos�  i tehnike

o neprilagođenost fi nanciranja i planiranja razvoja znanos�  i tehnike potrebama 
hrvatskog gospodarstva, a uz to i neodređena uloga sveučilišta i znanstvenih 
ins� tute u podupiranju gospodarskog razvoja

o neprilagođenost obrazovanja tržišnom gospodarstvu, a posebice krajnje siro-
mašno i neprimjerno vođeno visoko školstvo.

i)  Zagovarajući proizvodnju valja u najširem smislu uvažava�  načela održivog raz-
voja, što:

o znači brigu o budućim generacijama i o dugoročnom zdravlju i cjelovitos�  
oko liša. To obuhvaća brigu o kvalite�  života a ne samo o rastu prihoda)

o pravednos�  odnosa među ljudima, uključujući sprječavanje siromaštva
o skladnos�  odnosa među generacijama, jer ljudi u budućnos�  zaslužuju okoliš 

barem takav u kakvom mi danas uživamo
o e� čkim dimenzijama ljudskog blagostanja, pri čemu se pretpostavlja da bi 

dalj nji razvoj mogao traja�  dok ga mogu podupira�  prirodni resursi.

Zaključke i prijedloge skupova CROSS-a dostavljali smo Vladi i njenim � jelima. 
Djelovali su po� cajno. CROSS je bio 2001. po� caj tadašnjem ministru znanos�  
teh nologije prof. Hrvoju Kraljeviću da predloži Vladi RH osnivanje Tehnologijskog 
vije ća i pokretanje programa TEST. 

Razvoj inovacijske kulture

Igor i ja djelujući zajedno u Tehnologijskom vijeću što je osnovano pri Ministarstvu 
znanos�  i tehnologije RH, 2001. i pokretanjem programa TEST, oboga� li smo našu 
suradnju s brojnim mul� disciplinarnim temama. Po� cali smo akademsku i znan-

odazivao i na skupove koje je on organizirao. Intenzitet druženja smo proširili i s 
telefonskom komunikacijom, a sada i internetskom vezom. 
 
Krajem tog razdoblja pokrenuli smo niz rasprava, savjetovanja o proizvodnji pod 
naslovom Od čega će Hrvatska živje� ? Vođenju skupova u Prvom ciklusu pridružio 
mi se prof. I. Ča� ć, a u Drugom ciklusu prof. Mirko Butković.

Vrijedno je zabilježi�  zaključke i preporuke Prvog ciklusa rasprava održanih 1998.

Zaključci
a)  Proizvodnja stvara društvenu energiju podupire samopouzdanje i samosvojnost 

naroda, te je temelj gospodarskog blagostanja. Zemlja bez proizvodnje je siro-
mašna, određena je na podređeni položaj, a njen narod na izumiranje.

b)  Inženjeri su potpuno svjesni činjenice, da je proizvodnja temeljna za samosvojnost 
i opstojnost države, da udruženi s ekonomis� ma i drugim strukama mogu pri-
donosi�  djelotvornom razvoju i napredovanju hrvatskog gospodarstva.

c)  U Hrvatskoj postoje dobro školovani inženjeri, koji raspolažu znanjem i vješ-
� nama pomoću kojih mogu razvija�  proizvode i proizvodnje te načini�  proizvode 
konkurentnim na međunarodnom tržištu. Oni svojom inova� vnos�  mogu pri-
donije�  stvaranju novih radnih mjesta i povećavanju zaposlenos� . Neis ko rišteni 
gube taj potencijal.

d)  Hrvatska mora zaustavi�  pad proizvodnje, potrebno je promišljeno sačuva� , 
zadrža�  ili razvi�  odabrana velika industrijska poduzeća, jer se jedino uz njih 
mo gu razvija�  i mala, pa i srednja poduzeća. Mora se uspostavi�  poli� ka olak-
šavanja djelovanja malih i srednjih poduzeća, posebice valja pojednostavi�  os-
nivanje i poduprije�  početak djelovanja malih poduzeća uz po� canje i podu-
piranje poduzetništva i inova� vnos� .

e)  Budući napredak gospodarstva mora se iznad svega osloni�  na poduzetništvo, 
ko je valja poli� čki podupira�  kao dugoročni program uz razvoj savjetodavnih 
službi i razvijanje klime i vrednota što pridonose inova� vnos� .

f)  Potrebno je smišljeno razvija�  svijest o tržištu i kupcu, kao korisnicima naših 
proiz voda, o činjenici da nitko ne može izbjeći konkurenciju i da je nacionalna 
konkurentska sposobnost odgovornost svih, od učitelja do Vlade.

g)  Zasebnu važnost valja da�  poučavanju o proizvodnji u odgoju i obrazovanju, 
razvijanjem spoznaje da je proizvodnja uvjet gospodarskog napretka i pobolj-
šanja kvalitete života svekolikog stanovništva. Uz to potrebno je razvija�  svijest 
o činjenici da se napredovanje gospodarstva ne nasljeđuje, već stvara mudrim 
i promišljeno organiziranim poslovanjem sa svim raspoloživim resursima.

h)  Potrebno je uloži�  napore da se smišljeno i što prije nadvladaju:
o nedovoljna odgovornost i skrb o proizvodnji njenom po� canju
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osje� o više različi� h poremećaja što su ih prouzročili svojim djelovanjem, a prof 
Igor Ča� ć bio mi je jedini pouzdan sugovornik. Odlaskom u mirovinu naše su 
djelatnos�  postale pretežno stručno-društvene i gospodarstvene, a � me i teme 
na še komunikacije. 

I da zaključim, teme o kojima smo razgovarali i prenosili naše misli u javnost su i 
danas izvanredno važne, osobito i danas kad je Hrvatska postala članica EU, pa je 
sa da i to čes�  predmet naših razgovora.

Prof. dr. sc. Juraj Božičević
Predsjednik Hrvatskog društva za sustave

Voditelj Centra za razvojne studije i projekte HATZ
Zagreb

stvenu zajednicu da svoje brojne inovacije nastale pri znanstvenim istra živanjima 
pretvore u inovacijske projekte.

Najviše me je radovala suradnja koju je prof. Igor Ča� ć razvijao sa znanstvenicima 
s društveno-humanis� čkih područja. Bavi se temama iz područja kiberne� ke i 
znanos�  o sustavima, a nedavno mi je izložio kako razmišlja o kiborško-robotskoj 
društvenoj zajednici. 

Krajem sedamdese� h godina prošlog stoljeća boravio sam kao gostujući profesor 
u Norveškoj, pa bio u prilici gleda�  mnoge, tada nama u Zagrebu nedostupne, 
znanstveno fantas� čne fi lmove. Sje� o sam se tako njemačkog fi lma o visoko raz-
vijenom društvu u kojem sve poslove obavljaju robo� , dok je ljudima bilo za bra-
njeno da bilo što rade, da krea� vno razmišljaju. Mlada generacija ljudi ne za do-
voljna takvim načinom života i potaknuta nekim povodom, udružuje se s robo� ma 
i pokreće pobunu, tražeći slobodu mišljenja i govora. 

Film mi je bio po� caj da pra� m radove kiberne� čara o razvoju ljudskog društva 
pod utjecajem novih tehnologija, pa sam prije nekoliko godina na po� caj prof. i. 
Ča� ća o tome napisao članak. Razmišljao sam da ga objavim, ali iz nekih razloga 
ostao je u ladici.

Razvoj i budućnost visokog školstva

Posljednjih godina česta tema razgovora s prof. I. Ča� ćem je promišljanje dolazećeg 
razdoblja globalizacije i nove kolonizacije, koje nas privlače sa širokim spektrom 
izazova pri promišljanju o održivom razvoju i održivoj budućnos�  Hrvatske. Svjesni 
smo o važnos�  domoljublja i brige o očuvanju nacionalnog iden� teta pri � m pro-
mišljanima, no, iznad svega o jamstvu kvalitete visokog školstva. Pružajući obra-
zov ne usluge, sveučilište jamči studen� ma kvalitetom svojih programa i djelovanja, 
da će završetkom studija mjerodavno vlada�  stečenim znanjem i vješ� nama.

Zaključne misli

Nastojeći izloženi prikaz svojeg prijateljstva s prof. Igorom Ča� ćem iskoris� �  za 
saže�  opis suvremenih tema i zbivanja što su nas zbližavali, promaknulo mi je spo-
menu�  Nacionalno vijeće za konkurentnost. To � jelo kojeg su činili direktori 
stranih bankarskih kuća, velikih inozemnih tvrtki i nekoliko hrvatskih sveučilišnih 
profesora imalo je uz potporu medija znatan utjecaj na različita zbivanja � jekom 
pr vog desetljeća ovog stoljeća. Tako sam i djelujući kao državni tajnik u MZOŠ 
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PROFESOR KOJI PRIČA O SVEMU 
SAMO NE O STRUCI

Marko Cukon

Cijenjenog prof. I. Ča� ća, ili kako ga zovem Profa po prvi puta sam sreo u trenutku 
kada se je njegova profesionalna karijera približavala završetku, a ja sam se za svo-
ju tek pripremao. 

Gladan sam bio struke, a sreo Profesora koji priča o svemu samo ne o struci. Kako 
je vrijeme prolazilo sve više sam uviđao, širina je pogleda koju je tada Profa nudio 
presudna za kasniju dubinu uvida u struci i perspek� vi stručnog djelovanja u opće-
društvenom kontekstu. Naravno, Profa je ostao is�  a moje poštovanje prema Pro-
fesoru je raslo kako sam dublje ulazio u struku. 

Marko Cukon
Konstruktor

Zagreb

MOJA RAZMIŠLJANJA O SUSRETIMA S
PROF. IGOROM ČATIĆEM

Jasna Burić

Nije lako u nekoliko rečenica opisa�  sadržaje susreta s prof. I. Ča� ćem. Ono što će 
svakog zna� željnog intelektualca odmah potaknu�  na dogovor i razmišljanja o 
novom susretu, je nevjerojatna količina tog spremnika vješ� na i znanja koji vam 
taj energični profesor � jekom razgovora otvara. On znade toliko novih činjenica i 
spoznaja da se morate iznenadi� . Prof. I. Ča� ć je duhovit i spada među one rijetke 
ljude na koje se možete osloni�  i kada je teško. Svoj životni put i uspjehe pak, 
nikada ne promatra bez jedne važne osobe kojoj je posvećen i koju će vam uvijek, 
u svakoj prilici spomenu� : svoju voljenu suprugu koja je očito čitav svoj život 
usmjerila na njihove zajedničke uspjehe u svemu: u uzajamnom životu i prija telj-
stvu, koji su onda, sasvim razumljivo, uz takvu potporu, rezul� rali značajnim i sve-
obuhvatnim znanstvenim radom kakav stoji iza našeg profesora i dragog tele-
vizijskog suradnika prof. I. Ča� ća.

Dr. sc. Jasna Burić
TV-novinarka

HRT
Zagreb
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nesmetano, uz pomoć svojih suboraca iz svojedobnog Foruma za e� čnost, nas-
tavi�  svojim uništavanjem hrvatskog znanstvenog prostora i hrvatskog znan stve-
nog jezika. U proteklim godinama jedan od najžešćih pro� vnika djelovanja te 
osobe bio je upravo Igor. I zato sam odlučio da objavim to sada 22 godine staro 
pismo kao moj prilog odjeljku biografi je pod nazivom Drugi o Igoru.

Zgb, 16. IX. 1991. 
Poštovani kolega Čatić, 

Zahvaljujem na pismu od 31. kolovoza 1991. U vrijeme kada ste se suprotstavljali “uniš ta va-
teljima hrvatskoga znanstvenog jezika” bili smo na istoj strani barikade, budući da sam u tom 
sukobu i sam sudjelovao. Mislim da su bolja vremena za tekst koji spominjete već nastupila. 
Rado ću vam staviti na uvid i dokumentaciju o razmjerima i metodama zatiranja časopisa u 
proteklom razdoblju. 

Sa svoje strane, nadam se da ću uspjeti za koncepcijski zaokret na ovom području osigurati i 
dostatnu fi nancijsku podršku. 

U prilogu Vam dostavljam i dio o izdavačkoj djelatnosti iz Izvještaja o stanju u Ministarstvu 
i području za koje je Ministarstvo nadležno koji sam 6. rujna podnio Vladi Republike Hrvatske. 
Molim Vas da taj dio izvještaja tretirate kao privatnu poštu. 

Uz srdačne i radne pozdrave 
Ante Čović 

Valja pridoda�  i kratku povijest ovog, kako sada vidim povijesnog pisma (svibanj 
2013.)

Za one koji nisu upućeni, ovo je pismo nedavno otkrila gđa Ranka sređujući brda 
i doline Igorovih papira. Zahvaljujemo. Želio bih objasni�  dvije formulacije koje se 
nalaze u pismu.

»Dokumentacija o razmjerima i metodama za� ranja časopisa u proteklom raz-
doblju - odnosi se na podužu o� snutu plahtu na kojoj su bili popisani svi hrvatski 
časopisi, dakle časopisi iz svih područja znanos� . Na toj plah�  akademik Vlatko 
Silobrčič vlastoručno je i samostalno (tj. konzul� rajući se samo sa samim sobom) 
ocijenio ukupni korpus hrvatskih časopisa te je pritom uz naziv svakog časopisa 
samovoljno dopisao iznos kojim ga Ministarstvo treba fi nancira� . Rezultat je bio 
pravi pokolj nedužnih časopisa.

PISMO BORCU ZA HRVATSKI JEZIK
Ante Čović

Kada sam pozvan da nešto napišem o Igoru Ča� ću odlučio sam da to bude re pro-
dukcija pisma koje sam mu upu� o 16. rujna 1991. Bio sam tada ministar u Ratnoj 
vladi zadužen za znanost, tehnologiju i informa� ku.

Igor me je upozorio na jednog uništavatelja hrvatskog znanstvenog jezika. Napisao 
sam mu odgovor koji ovdje navodim u transkriptu. Tada sam bio u mogućnos�  
spri ječi�  pokušaj uništenja znanstvenih časopisa na hrvatskom jeziku. Među� m 
dvadeset godina kasnije, postavljen je taj uništavatelj na dužnost gdje sada može 
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PROMIŠLJANJA O SUSRETIMA NAUKE I 
MEDIJA U JAVNIM NASTUPIMA PROFESORA 

IGORA ČATIĆA
Drenka Dobrosavljević

Profesor Igor Ča� ć svakako je među prvim naučnicima u drugoj polovini dva de-
setog veka i s početka ovog, koji su an� cipirali društvene potvrde značaja medija 
u širenju saznanja o nauci i aktuelnih pitanja nauke, ne samo kao fenomenima per 
se, nego i u kontekstu društvenog i kulturnog razvoja, kao i civilizacijskih kre-
tanja. 

Njegova višedecenijska podrška naučnim programima kao žanru i na radiju i na 
te leviziji kroz neposredno učešće u emisijama, kroz razgovore sa urednicima i 
pokretanjem i ukazivanjem na mnoga pitanja koja je moguće sagledava�  iz više 
uglova i posebno ona koja je potrebno dalekosežno posmatra� , kao i njegova 
podrška naučnim rubrikama u štampanim medijima, a često i neposrednim og-
lašavanjem sopstvenim tekstovima, doživljava potvrdu upravo u vremenu sa daš-
njem kada se u celom regionu i u celoj Evropi - takozvanom scien� fi c wri� ng i na-
uč nom žurnalizmu defi ni� vno počeo pridava�  izuzetan značaj u razvoju nauč ne 
kulture i pismenos� , poljima sa kojeg će se istovremeno ču�  i glas kri� čkog nauč-
nog mišljenja. 

Kao uredniku i autoru naučnog programa Dijalog kultura Radio Novog Sada Radio 
televizije Vojvodine bilo mi je zadovoljstvo ostvari�  s profesorom Ča� ćem emisiju 

Obavijest koja je poslana svim časopisima koji su bili fi nancirani 1990. godine bez 
obzira na rješenja koja su dobili u ovoj godini - odnosi se na prvi službeni akt 
ratnog ministra, koji je inače stupio na dužnost 1. kolovoza 1991. Tim aktom svim 
su časopisima bili dodijeljeni iznosi potpore koju su imali u prethodnoj godini, 
čime su zapravo bili spašeni od Silobrčićeva pokolja.

Prof. dr. sc. Ante Čović
Sveučilište u Zagrebu

Filozofski fakultet
Odsjek za fi lozofi ju

pročelnik Odsjeka za fi lozofi ju
predstojnik Katedre za e� ku
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TO JE IGOR!
Ante Gavranović

Igora sam upoznao još u gimnaziji. On je išao če� ri razreda iza mene u I. muškoj 
gimnaziji na Rooseveltovom trgu. Već tada je bio silno angažiran, stalno u potrazi 
za nečim što ga je zaokupljalo i svakako se izdvajao iz prosjeka. 

Otac mu je bio prvi alatničar na ovim našim prostorima, što je velikim dijelom 
oblikovalo Igorovu ljubav prema proizvodnji odnosno realnom sektoru. I sam je, 
zajedno s ocem, radio u alatničarskoj radionici u Garićgradskoj ulici na Trešnjevki. 
Mislim da sam ga tamo i ponovno sreo kad sam, kao mlad novinar, obavio razgovor 
s njegovim ocem za tadašnji Zanatski list.

Razvojni put nas je odveo u različi� m pravcima: Igora na strojarski fakultet (što je 
bio očekivani izbor), a mene u novinarske vode kojima sam ostao vjeran do da-
našnjih dana. Nismo se puno sretali, sve dok nije započela žestoka borba oko PVC-
a i uopće plas� ke. Naime, njemačka tvrtka Bayer povremeno je organizirala su-
srete zainteresiranih novinara i naših stručnjaka. To je bila izvrsna prigoda da se 
međusobno družimo i razmjenjujemo ne samo mišljenja, nego suprotstavimo i 
argumente. 

Igor je dugo godina pokretao akcije udruga plas� čara i gumaraca, sada Društva za 
plas� ku i gumu. Zapažen je i njegov doprinos časopisu Polimeri i postao je osoba 
koja je sigurno dala najveći doprinos povezivanju ove industrije sa znanošću i 
obrazovanjem u nas. Sam je ulazio u oštre polemike oko uloge plas� čnih masa i - 

o Sintezologiji i bi�  svedok njegove spremnos�  da učestvuje i u studentskoj nauč-
noj emisiji na temu Kiborzi i kiborgizacija ljudi, a koja je ostvarena u okviru naše 
obuke i radionice za mlade novinare Govori�  i pisa�  o nauci. 

Drenka Dobrosavljević, Ph.D.
urednica naučnih emisija

Radio Novi Sad
Radio televizija Vojvodine

Novi Sad, Srbija
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TISUĆE TEKSTOVA PROFESORA
IGORA ČATIĆA

Ana Marija Grancarić

U početnim redcima osvrta na lik i djelo profesora Ča� ća pokušavam naći najbolji 
izraz njegove osobnos�  i sposobnos�  što nije jednostavno za čovjeka njegovih 
dimenzija. 

Spomen na njegovo ime najprije me vodi do radionice njegova oca Julija Ča� ća u 
kojoj je majstorski i brižno izrađivao kalupe i strojeve za preradu plas� ke po stup-
cima prešanja. Jedan od rezultata je što je podario sinu Igoru dar znanja i interesa 
za stvarnim proizvodima. Spus� vši sina tako čvrsto na zemlju, profesor Ča� ć će 
cijelog života teži�  i traži�  korisnu komponentu svih projekata, bili oni popularis� -
čki, stručni ili znanstveni. Iz ovih razloga, svatko tko gradi svoje djelo na larpurl ar-
� zmu neka se podalje drži od profesora Ča� ća. 

Nedavno sam profesoru napisala: »Hajde, recite da Vam polimeri nisu uvijek na 
prvom mjestu?«. Ova is� na vodi profesora do Društva za plas� ku i gumu (DPG) te 
pripadajućeg časopisa Polimeri. U razvoj i održanje DPG-a, te na poboljšanju kva-
litete Polimera, profesor Ča� ć je mnogo uložio, gotovo cijeli svoj radni vijek, a 
vje rujem da su mu misli stalno bile u polimerima. Suautor sam rada s profesorom 
Ča� ćem i više suautora, koji je značajan i po tome što je danas cijenjen u me đu-
narodnim polimernim krugovima, a u počecima bio je jednom na granici prestanka 

nije se dao! Usprkos osporavanjima određenih prizna� h autoriteta, dokazivao je 
– sada se vidi da je njegov stav bio ispravan – svekoliko značenje razvoja polimera 
za suvremenu industriju. Oni malo stariji prisje� t će se njegovih burnih reakcija na 
stranicama Vjesnika gdje je bio redovi�  gost.

Ponovo smo se sretali i družili na simpoziju kojeg svake godine priređuje Hrvatsko 
fi lozofsko društvo u Cresu (Dani Frane Petrića), gdje se, uz ostalo govori o širem 
značenju povezivanja znanos�  i industrije te uloge informiranja. Oba smo tamo 
govorili. Zadivila me, ponovno, Igorova širina pogleda i zanimanja za mul� dis cipli-
narnost, što u nas i nije prečest slučaj. 

No, ono što me kod Igora uvijek iznova fasciniralo bila je njegova predanost, an ga-
žiranost i, ponajviše, upornost. Prisjećam se njegovih javnih istupa u borbi za 
strukovno nazivlje, za mjesto znanos�  u našem gospodarskom životu, a posebno 
za reindustrijalizaciju hrvatskoga gospodarstva. Ne pam� m ni jednog znanstvenika 
u nas koji je tako gorljivo, tako predano i tako učestalo upozoravao na nepovoljne 
posljedice naše nebrige za realni sektor i za nedovoljno povezivanje znanos�  i 
proizvodnje. Gotovo sve njegove slutnje u tom pogledu su se, nažalost, ostva ri-
vale.

Imao sam čast i privilegij da budem jedan od promotora jedne u nizu njegovih 
knji ga upravo na spomenutu temu. Jasnoća misli, čvrsta argumentacija i dos ljed-
nost odlike su njegovih stavova koje je gorljivo zastupao i zastupa i danas. To je 
Igor! 

Ante Gavranović
Novinar
Zagreb
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Treba naglasi�  i profesorovo uređivanje tekstova koji se odnose na humor kojeg 
nam šalje posljednje dvije godine. Zna me toliko nasmija�  da se zamagli monitor 
koji uporno preda mnom stoji.

…. svojim boga� m sadržajima neka nas profesor Ča� ć još dugo daruje.

Prof. dr. sc. Ana Marija Grancarić
Sveučilište u Zagrebu

Teks� lno-tehnološki fakultet
Zagreb

rada na njemu. Za njegovu objavu odlučujuća je bila profesorova ustrajnost, te 
stalna potpora nas suautora.1

Vrijedi ovdje spomenu�  beskraj njegovog pisanoga i govornog područja, njegova 
predavanja i članci u različitoj periodici i medijima, od velikog Vjesnika, radio i TV 
emisija, do vrijednih stručnih i znanstvenih radova. Bila sam prisutna na mnogim 
njegovim predavanjima. Uvijek nas je znao pita�  i želio zna�  više od onog što nam 
je prikazao dajući svom predavanju dinamiku vječnog kotača ka novim spoznajama. 
Znajući sve ovo ne mogu se ote�  čestoj pomisli na znanstvenike koji su u svom 
radnom vijeku održali jedno do tri javna predavanja. I nikome ništa, ali ne bez 
uzdanice da će Europa i ovo promijeni� , koliko god je tjerali poput štetočine. 

Profesor Ča� ć je primio mnoga priznanja za svoj rad, ali kakve li nepravde, ona 
najviša ostala su mu nedostupna, usprkos i njegovih � suće predavanja i tekstova. 

Bezrezervni prijenos znanja je vrlina jednaka drugim vrlinama našeg profesora. 
Upravo je na moj radni stol nedavno s� gla pismena pošiljka iz FSB-a, profesor 
Ča� ć mi je poslao odrezak iz VDI-Nachrichten s člankom o biovlaknima za tehnički 
teks� l. U skladnoj i kolegijalnoj suradnji često mi se javi e-mail porukom poput 
ove »što bi ovo moglo bi� , sve pretražio ali ne ide?«. To su mi najdraža pitanja jer 
često ne znam odgovor ili ga znam polovično. 

Ako ovdje propus� m profesorovo njegovanje pravilnog stručnog i drugog nazivlja 
onda sam mu i ja učinila veliku nepravdu. U suautorstvu sa suprugom Rankom 
objavio je više višejezičnih Rječnika polimerstva, jezični zakon kojeg svi slijedimo 
jer su izvrsno sastavljeni. Među� m, ako Vam do profesora Ča� ća dođe rad na pre-
gled ili recenziju, budite sigurni da će zbog pravilnos�  nazivlja, rad pocrveni�  
poput rajčice. 

Ovo ne smijem propus� � , potpora profesora Ča� ća tehnici kao temelju kulture 
svakog društva što je godinama promicao, a mi bili supotpisnici njegovih ideja i 
protesta odgovornoj hrvatskoj obrazovnoj strukturi. Ona je u školama uredno uki-
nula predmet tehnika. Slijedi tada i njegov interes za fi lozofi ju tehnike koju pro-
učava i poučava, jednakim žarom.

1 Jedna od inačica: Ča� ć, I., Barić, G., Cvje� čanin, N., Galić, K., Godec, D., Grancarić, A.M., Katavić, 
I., Kovačić, T., Raos, P., Rogić, A., Rujnić-Sokele, M., Vranješ, N., Vrsaljko, Domagoj, Andričić, B.: 
Polimeri – od prapočetaka do plas� ke i elastomera, Polimeri 31(2)59-70(2010).
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PRIJATELJSTVO STROJARA I JEZIKOSLOVKE
Sanda Ham

Profesora Ča� ća upoznala sam na internetu. Naravno, ne na chatu ili fejsu, nego 
na običnoj e-poš� . Iako je takvo upoznavanje danas posve obično, bio je to ipak 
neobičan slijed događaja, a započeo je 2007. godine.

Glavna sam i odgovorna urednica časopisa Jezik, časopisa za kulturu hrvatskoga 
jezika. Na tom sam mjestu naslijedila prof. Stjepana Babića – bila sam mu magi-
stran� ca i doktorandica, a poslije i dugogodišnja suradnica, dobra znanica, a sada 
i prijateljica. Uz poslove vezane za Jezik, S. Babić prenio je na mene i poslove oko 
natječaja za najbolju novu hrvatsku riječ. Već prema naravi našega časopisa, hr-
vatski jezik našim je središtem zanimanja, kao znanstvena i kao kulturna či njenica. 
Dio je kulture hrvatskoga jezika stvaranje vlas� toga rječničkoga blaga. Na ročito se 
odnosi na zamjenu suvremenih tuđica hrvatskim riječima. Pod pokroviteljstvom 
Zaklade dr. Ivana Šretera časopis Jezik raspisuje desetak godina natječaj za najbolje 
nove hrvatske riječi. Tko poznaje prof. Ča� ća, odmah će uoči�  poveznicu – natječaj, 
nove riječi, zamjene za tuđice, prof. Ča� ć, ja. Naime, kako sam za sebe kaže prof. 
Ča � ć, on je strojar u jezikoslovnim vodama, a jezikoslovlje je moj poziv. O „stro-
jarstvu“ ne znam ništa i moje je neznanje moglo bi�  ozbiljna zaprjeka razumijevanju 
s prof. Ča� ćem. Među� m, prof. Ča� ć o jezikoslovlju i tvor bi riječi zna mnogo, 
posve prak� čno, autorom je brojnih novih hrvatskih naziva koje je skovao ne bi li 
njima zamijenio tuđe nazive koji nemilice ulaze u našu struč nu literaturu. Naime, 
većina kolega, na žalost, i dalje smatra da je tuđica hoch, a hrvatska riječ manje 
vrijedna. Usuprot njima, prof. Ča� ć ima vrlo čvrsto uporište u svom zdravom 
razumu s jedne strane, ali i u Niki Maleševiću – svom uzoru i poštovanom pro fe-
soru, stvaratelju hrvatskoga tehničkoga nazivlja.

SJEĆANJE NA PRVI SUSRET
Ivana Greguric

Kada sam prvi puta slušala predavanje profesora Ča� ća u Društvu sveučilišnih 
nastavnika u Zagrebu, vidjela sam u jednoj osobi sublimirane osobine tehničara, 
futurologa i fi lozofa. Na intrigantan način, profesor je pričao o svom viđenju skore 
budućnos�  čovječanstva. Slušali smo ga s velikom pažnjom. Predavanje je završilo 
na osobito neuobičajen način: »Čujte, od ovoga bi netko trebao naredi�  doktorski 
rad, ako se hoće primi�  posla. To je područje s kojim se kod nas još nitko ne bavi, 
a koje je već u svijetu aktualno«. Odjednom sam čula vlas� �  unutrašnji glas – to 
ću bi�  ja! Moram se upozna�  sa Profesorom i zamoli�  ga da mi pomogne u tome. 
No zbog strahopoštovanja prema uvaženom profesoru, ipak nisam učinila taj prvi 
korak. Na simpoziju Filozofi ja i mediji koji je održan 2009. godine u Cresu nakon 
mog izlaganja Bestjelesni čovjek u virtualnom prostoru profesor Ča� ć mi je prišao 
i ozbiljnim glasom rekao: »Znam gdje ću Vas uključi� . Javite mi se u Zagrebu«. 
Nisam razumjela o kakvom je to uključenju riječ, ali danas znam da je to bio jedan 
od sretnijih dana u mom znanstvenom životu. Profesor me iste jeseni uključio u 
pro jekt Kiborgoe� ke. Kad se spoje zna� želja iskusnog znanstvenika i energija 
mlados�  onda projekt mora uspje� . Danas pišem doktorski rad o ontološkim 
pitanjima kiborga i naredi�  ću ga do proljeća 2014. Rezulta�  naših zajedničkih 
istraživanja predstavljeni su ove, 2013. godine i na svjetski pozna� m Sveučiliš� ma 
– Autónoma University u Lisabonu te Mansfi eld College u Oxfordu.

Hvala profesoru Ča� ću što je vjerovao u mene!
Ivana Greguric, mag. pol. 

Predavač i zamjenica pročelnika 
Katedra za komunikacije

Visoka poslovna škola Zagreb,
doktorand na Filozofskom fakultetu Sveučilište u Zagrebu
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u jezikoslovnom časopisu. Naravno da to nije bio početak, a ni kraj profesorove 
suradnje u jezikoslovnim časopisima, objavio ih je desetak, a samo u Jeziku za mo-
jega urednikovanja pet radova – naprijed navedeni rad, Sjećanje na akademika 
Lju devita Jonkea, Decimalni zarez, Razlikovnost hrvatskoga i srpskoga jezika, 
Habanje ili trošenje? (u suautorstvu s Ivanom Kurtović Budjom, rad koji je u tre-
nutku pisanja ovoga teksta u � sku). Dakle, među nama je više stručnih sporazuma, 
nego nesporazuma. Is� ni za volju, nismo se lani sporazumjeli oko obrtnika i 
zanatnika, obrta i zanata. Profesoru treba riječ za razlikovanje obrtnika koji ima 
vlas� �  obrt, od onoga koji je samo završio obrtničku školu, a nema obrta. Za taj je 
pojam profesor predlagao zanat i zanatnika. Zanatnik je, naime, stara naša riječ, 
potvrđuje se u Šuleka još sredinom 19. st. Još oboje dvojimo oko � h riječi i nadamo 
se kakvom dobro radu za Jezik. Zato smo se lijepo sporazumjeli oko ginoida i 
ginolde – naziva za humanoidne robo� ce, profesoru se svidjela ginolda koju sam 
mu predložila. Rad se o ginoldi priprema za Jezik.

U siječnju 2008. urednica Marija Siriščević pozvala me u emisiju Sciencia Croa� ca, 
tema jezična – nazivlje, nove riječi, Jezikov natječaj. Do tada nisam bila gošća na 
javnoj televiziji i ne u tako ozbiljnoj i uglednoj emisiji pa sam se dvoumila hoću – 
ne ću, i na koncu je prevagnulo hoću, uz isprike dragoj Mariji, ponajviše što i 
profesor Ča� ć treba bi�  gostom. Ulijevao mi je sigurnost. Radovala sam se što ću 
ga upozna�  i uživo i to još pred televizijskim kamerama. Emisija je bila izvrsna, u 
studiju sam bila kao riba u (jezikoslovnoj) vodi, a profesor Ča� ć opravdao je moje 
povjerenje. Govorio je tada o strojarskom nazivlju, vrlo precizno i zanimljivo, smi-
reno i doista je ulijevao sigurnost. Doznala sam nekoliko godina poslije da mu je 
to bila 22. televizijska emisija – dakle, TV profi . U televizijskoj smo se emisiji su-
sreli još jednom 2011. – opet kao gos�  Marije Siriščević, u kolažnoj emisiji Tre-
nutak spoznaje. Profesor je govorio ovaj put o plas� ci i bioplas� ci, dakle, o svo joj 
užoj struci. Svakako želim naglasi�  profesorove napore u razotkrivanju oko lišnih 
ak� vista koji do zamora ponavljaju svoje teorije o štetnos�  plas� ke, poglavito plas-
� čnih vrećica. Za koje je svojim promišljanjima iznudio javnu izjavu povjerenika 
EU za okoliš gospodina Janeze Potočnika da je pokuša zabrane ili oporezivanja � h 
vrećica ekonomski a ne ekološki problem. Moje je u toj emisiji bilo jezikoslovlje. 
Naime, tri dana prije emisije dodijeli smo nagrade za najbolje nove riječi, pa je 
naša Marija željela da nove riječi približim i objasnim gledateljima.

Na kavi poslije emisije pokazalo se da je profesor doista medijski profesionalac jer 
je do tada nastupio i u 92 radijske emisije, ne računajući glazbene emisije koje je 
uređivao, pretežno u mladim danima. Strojar koji plovi jezikoslovnim vodama uz 
džez! Uz to, glazba je sastavni i neizostavni dio mojega života – ne jer sam glazbeno 
vudrena, nego jer sam udana za poklonika glazbe i osobito džeza. Sada su profesor 
i moj suprug preko mene razmjenjivali glazbene novos� , a od milja jedno drugo 

Dakle, natječaj. Da bismo bili dostupniji čitateljima i natjecateljima, prijave nam 
se mogu sla�  i na e-poštu. I nije dugo trajao e-prijam prijedloga, kad li krenu sadr-
žajna i jezikoslovno spretna e-pisma potpisana s PPČ i naravno, u pismima su 
prijed lozi novih riječi. Napomenuh već o svojoj neukos�  glede strojarskih znanos�  
pa mi je PPČ bilo nepoznato, ali prijedlozi i jezikoslovna razmišljanju bili su mi 
zanimljivi. Bogu hvala na Googleu pa me vrlo brzo upoznao s PPČ – profesorom 
Ča� ćem. Među� m, što točno znači njegov potpis PPČ nisam do današnjega dana 
odgonetnula – prijateljski pozdrav Ča� ć?, pozdravljam prijateljski, Ča� ć?, pozdrav 
prof. Ča� ća?, prijateljski, prof Ča� ć?, puno pozdrava, Ča� ć?

Koliko možete čiju narav odgonetnu�  iz pisama, odgonetnula sam da je profesor 
razgovorljiv i ljubazan (to je u ženskom svijetu vrlo važno), suradljiv, stručan, de-
mokra� čan, is� noljubiv, krea� van, uporan, dosljedan, logičan, anali� čan (a to je u 
svijetu struke i te kako važno). Uskoro smo ustanovili da stanuje samo nekoliko 
zgrada dalje od korektorice Jezika, Barbare Kovačević, a na moje pitanje prof. Ba-
biću – tko je prof Ča� ć i kako da se tako dobro razumije u tvorenje riječi, a nije je-
zikoslovac – odgovor je bio: Aaaaa, on je prijatelj, naravno da se razumije u tvor-
bu. I još jedna vrlina – zove se isto kao i moj mlađi brat, Igor. Tako su suradnja i 
prijateljstvo započeli.

S vremenom su počele s� za�  razglednice s Cresa (omiljenoga ljetovališta i bo-
ravišta Ča� ćevih), blagdanske čes� tke, obiteljske fotografi je, pozdravi od supruge 
Ranke, poveznice na profesorove radove, izjave, javne nastupe; počela dolazi�  i 
prava, zemaljska pošta – profesorove knjige. Uz sve to, jezični su prijedlozi pljuštali. 
Nismo se uvijek mogli dogovori�  oko valjanos�  prijedloga, ali to nije reme� lo 
našu suradnju i prijateljevanje. Primjerice, profesor je predlagao da se uvede 
naziv da željezo bude naziv za element, Fe a gvožđe za sli� ne željeza i ostalih 
elemenata. Njegovo je razmišljanje vrlo prak� čno – valja razlikova�  kemijski ele-
ment Fe od sli� na na osnovi tog elementa, a gvožđe nije nepoznata riječ, možemo 
ju upotrijebi� : sustav funkcionira, a nije nepotrebno opterećen. Moje je raz miš-
ljanje pak bilo u puris� čnom duhu – gvožđe nije hrvatska riječ i ne treba ju uvodi�  
na velika vrata u hrvatski rječnik. Ako za sli� nu Fe + C + … trebamo raz likovnu riječ, 
valja ju pronaći ili u starijim rječnicima (u kojima doista leži rječničko blago) ili 
ćemo smisli�  novu riječ. Raspravljali smo o tome prilično dugo, ali svatko je ostao 
u svom kutu borilišta – ni jedno ni drugo nije odstupalo. A onda je s� gao profesorov 
rad za Jezik koji se djelomice odnosio i na našu željezo - gvožđe- raspravu, Odnos 
jezikoslovaca i stručnjaka u stvaranju nazivlja. Rad je vrlo zorno i na primjerima 
kompleksan, kompliciran, složen govorio o različi� m kriterijima jezikoslovaca i 
stručnjaka iz nejezikoslovnih znanos�  u stvaranju nazivlja. Rad smo objavili u 2. 
broju 54. godišta, u travnju 2007. Bio je najbolji mogući završetak naše male 
privatne rasprave – znanstveni rad stručnjaka iz nejezikoslovne znanos�  objavljen 
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su hoch, a mi ostali...) projekata koji su im pris� gli na natječaj. Potpisala sam izjavu 
o tajnos� , pa ne ću otkriva�  tajne, samo ću reći da je profesor prijavio projekt u 
okviru STRUNE. Mislim da mi je tada prvi put bilo žao što ga poznajem jer nisam 
sudjelovala u ocjeni njegova projekta – nisam bila u sukobu interesa, ali sam bila 
u moralnom sukobu sama sa sobom i zamolila sam tada NZZ da za profesorov 
projekt ne budem ocjenjivačica. Projekt je prošao i bez mene, a dakako da jest 
kada je valjano postavljen i obrazložen, potreban i koristan. U trenutku pisanja 
ovog teksta profesor je sa suprugom Rankom na CD-u objavio trojezični rječnik 
polimerstva: hrvatski (oko 12 500 naziva), engleski (oko 22 000 istoznačnica) i 
njemački (gotovo 28 000 istovrijednica). To je rezultat pola stoljeća rada na 
stvaranju nazivlja, pretežno za područje plas� ke i gume ali i šire. Naime, mehanička 
ili toplinska svojstva, ali i razlikovnost i među ovisnost tekućine, kapljevine i plina 
moraju vrijedi�  za sve u duhu najbolje hrvatske tradicije. Treba naglasi�  da su mu 
u stvaranju hrvatskog nazivlja pomogli stručnjaci iz Ins� tuta za hrvatski jezik i 
jezikoslovlje. Naime Društvo za plas� ku i gumu je već 1973. za vrijeme ravnateljstva 
dr. sc. Mije Lončarića potpisalo ugovor o suradnji pri izradbi nazivlja s tog područja. 
O tome govori prof. Ča� ć s velikim zadovoljstvom i ponosom.

I na koncu i ja ponosno i zadovoljno mogu reći da sam u profesorovu krugu su-
radnika i prijatelja. Nadam se da će to još dugo tako bi�  i da će prijateljstvo strojara 
i jezikoslovke potraja� .

Prof. dr. sc. Sanda Ham
Sveučilište J.J Strossmayer

Filozofski fakultet
Osijek

nazivaju: jazzer. Dogodilo se pa su sljedećih godina bili i posje� telji is� h koncerata, 
osobito se živo sjećam njihova susreta na koncertu Diane Krall, 2009. u Zagrebu.

Kada mi je profesor Ča� ć vra� o s uređivanja ovaj tekst, dopisao je dvije zanimljive 
činjenice u svezi s glazbom i medijima. Bio je prvi na ovim prostorima koji je 1996. 
predstavio zainteresiranoj javnos� , tada slabo poznatu, Diane Krall. Ta mu je 
godina bila iznimno uspješna u predstavljanju nepozna� h imena jer je osim Diane 
predstavio danas jednog od najboljih jazz pjevača Kurta Ellinga i vrsnog Kevina 
Mahagonyja. Drugo, prof. Ča� ć će u 2014. proslavi�  tri obljetnice povezane s 
današnjim HRT-om. Punih 55 godina što je sastavio prvu jazz emisiju izborom iz 
vlas� � h tada pretežno vinilnih ploča (što će plas� čar drugo nego o plas� ci, ali i 
one za 78 okretaja bile su od šelaka, također plas� ke kao i CD-ovi koji su od 
polikarbonata). Među� m, proslavit će 30 godina suradnje s znanstvenim pro gra-
mom Hrvatskog radija i 25 godina suradnje s Hrvatskom televizijom. Vjerojatno 
jedinstven i neponovljiv niz obljetnica. 

Upoznavši profesora i osobno, pozvala sam ga da nam se pridruži kao član Po-
vjerenstva za izbor najbolje nove riječi i te smo se 2008. ponovno susreli u ožujku 
na svečanoj dodjeli nagrada u Pakracu. Imala sam čast tada upozna�  profesorovu 
suprugu Ranku, a on je bio oduševljen mojim glazbenim suprugom i mojim je-
zikoslovnim suradnicama i gošćama iz Osijeka, nazvao ih je Dream Team Sande 
Ham. Mjesecima poslije prepričavali smo u našim kratkim e-razgovorima ugodno 
ozračje iz Pakraca. Među� m, profesorova želja da predlaže nove riječi i sudjeluje 
u natječaju kao natjecatelj, a ne kao ocjenjivač, bila je jača i da bi ju mogao os-
tvari� , odstupio je iz povjerenstva. Te nam je godine poslao doista zanimljivu i 
korisnu riječ – stavotvoritelj. Evo njegova prijedloga iz 2008.: „Predlažem da nat-
ječaj za riječ godine uđe stavotvoritelj za opinion-maker. Riječ mi se prvi puta po-
javila u dopisu T. Ma� ća iz kojeg prenosim dio: »Zadovoljstvo mi je izvijes� �  Vas 
kako ste zahvaljujući velikom broju preporuka Vaših kolega dobili s� pendiju koja 
pokriva većinu troškova (60 %) Vašeg sudjelovanja na radionici EU4U – Znanost i 
tehnologija i Vašeg boravka na otoku Koločepu, od 5. do 7. listopada ove godine. 
Kao što se vjerojatno sjećate, početkom ljeta proveli smo istraživanje u kojem je 
sudjelovalo više � suća osoba različi� h profesija, koji su međusobno preporučivali 
svoje kolege s ciljem odabira glavnih stavotvoritelja (opinion-ma kera). Istraživanje 
je pokazalo kako ste Vi jedan od stavotvoritelja...«“ (iz Jezikove dokumentacije, 
19. studenoga 2008.). Riječ nije dobila nagradu, ali čini se, zapamćena je.

Projekt Hrvatsko stručno nazivlje, STRUNA, pri Ins� tutu za hrvatski jezik i jezi-
koslovlje, po samoj je svojoj naravi uvukao profesora u suradnju s Ins� tutom, a ja 
sam se tako našla između dvije vatre. Nacionalna zaklada za znanost pozvala me 
je da budem evaluatorica (uvijek bih rekla – ocjenjivačica, ali evaluacija i evaluatori 
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ZNANSTVENA NOVAKINJA U
PROFESOROVOM TIMU

Šuhreta Husić

Profesora I. Ča� ća upoznala sam na prvoj godini studija i odmah me oduševio kao 
i većinu studenta koji su imali prilike sluša�  njegova iznad svega zanimljiva i 
poučna predavanja. 

Radeći kao znanstveni novak u Profesorovom � mu na Katedri za polimere spoznala 
sam što znači ima�  dobrog učitelja koji je u svakom trenutku i s puno razumijevanja 
bio spreman pomoći, pronaći rješenje i odgovor za bilo koje pitanje iz struke ili 
svakodnevnog života. Naučio nas je da je humanost, suosjećanje i briga za drugog 
i drugačijeg ustvari briga za nas same.

Na kraju, ovo je prilika da se zahvalim dragom profesoru Ča� ću na svemu, poželim 
dobro zdravlje i da još dugo godina zrači tako pozi� vnom energijom. 

Dr. sc. Šuhreta Husić
znanstveni suradnik

Ins� tut IGH d.d.
Zagreb

PRIVILEGIJA
Jasmina Havranek

Poznava�  Igora pomalo je privilegija... jer nema takvih osoba previše! S jedne 
strane uvijek kri� čan... Najčešće mu je prva rečenica... jesi li pročitala što sam 
napisao o... a s druge ipak op� mist i pozi� vac, ali ipak ponajviše sa svojim po gle-
dom na problem!

Jedna njegova karakteris� ka je dosta važna... da prepoznaje rad drugih, jer danas 
je to rijetkost. U moru kri� ka prisutnih u našem dnevnom životu, on će ipak poh-
vali�  nečiji rad, zna�  istaknu�  dobre rezultate, ali i reći ili napisa�  i što treba još 
napravi� ! Često se pitam od kud mu snaga za tako široki krug tema kojima se 
pokušava bavi� ...

Ono čime me je jednom iznenadio, donijevši mi jednu knjigu na poklon, a u nju je 
napisao... uz puno nekakvih superla� va o meni… jednu rečenicu koju je zbilja 
rijetkost ču�  u današnje vrijeme kao osobi koja brine o općem dobru, moram 
prizna�  da mi je to najdraži kompliment posljednjih godina, (a nije baš da ih ne 
dobivam)!!!!!!! 

Prof. dr. sc. Jasmina Havranek
Ravnateljica

Agencija za znanost i visoko obrazovanje
Zagreb
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i podastrije�  ga očima zainteresirane javnos� . Vidjelo se da čovjek vrlo dobro zna 
što (i zašto) govori. Ovo je samo povećalo moje poštovanje, da ne kažem i straho-
poštovanje prema Profesoru. 

Zbog svega navedenog, u razdoblju dok sam obnašao dužnost urednika Vjesnikova 
on-line izdanja, nije se dogodilo da neki od profesorovih članaka nije bio objavljen 
na web stranici hrvatskog dnevnika.

Što se � če strahopoštovanja, ono se pojavilo u trenutku kad sam krenuo s vlas� � m 
projektom - internetskim portalom, zg-magazin. Zamislio sam i ovdje ima�  jednu 
rubriku u kojoj će stručnjaci, ali i ostali zainteresirani dobi�  prostor za iznošenje 
svojih (argumen� ranih) stavova o najrazliči� jim temama te sam vrlo brzo počeo 
razmišlja�  da u to pokušam uključi�  i Profesora. Nazovi Ča� ća!, poručio mi je i 
jedan prijatelj koji je također pra� o njegove objave u Vjesniku, ne znajući da sam 
već i sâm o tome razmišljao. »Već sam to pomislio, samo čini mi se da bi Ča� ć 
mogao bi�  pompozan � p, problema� čan za suradnju. Znaš kakvi su �  sveučilišni 
pro fesori...«, odvra� o sam, izrazivši sumnju da će Profesor iskaza�  interes za 
suradnju u projektu koji je još u u pelenama. I moj prijatelj se složio sa mnom: 
»Is� na, ali moraš pokuša� . Nemaš što izgubi� «.

I tako se Profesor, koje li slučajnos� , našao na predstavljanju Tehnopolisa Zagreb, 
koje je u svibnju 2012. u Gradskoj skupš� ni organizirala Razvojna agencija Zagreb. 
Bio je to događaj na kojem su predstavljana i razmatrana rješenja za razvoj 
zagrebačke industrije i zapošljavanje naših ljudi. Bio je to još jedan plus za Pro fe-
sora koji se nakratko uključio u raspravu, apostrofi rajući značaj ponovnog oživ-
ljavanja domaće proizvodnje.

Nakon toga odlučio sam da ću mu se hitno javi� . Premda se rijetko prevarim u 
pro cjeni ljudi (to je činjenica), sa Ča� ćem sam debelo fulao. Profesor uopće nije 
fi lozofi rao oko suradnje, nije pokazao ni�  natruhu nikakvih znakova uobraženos�  
ni pompe, svojstvene mnogim pametnim, ali odviše samosvjesnim sveučilišnim 
glavama kakvih sam imao prilike upozna� . Odmah je pristao na suradnju i ak� vno 
se uključio sa svojim dobronamjernim prijedlozima i savje� ma i to je nešto što mu 
ne mogu zaboravi� . 

Naša suradnja je ubrzo krenula, lijepom dinamikom. Na portalu je objavljeno više 
Profesorovih autorskih tekstova i posebno sam ponosan da su se upravo na na ve-
denom portalu pojavile neke manje poznate i zastupljene teme, a neke su ot-
vorene po prvi put. S njim smo napravili i (čini mi se) prilično interesantan intervju 
(što nije problem kad imaš takvog sugovornika). 

TO MOŽE SAMO ČATIĆ
Boris Jagačić

Prof. I. Ča� ća osobno ne poznajem jako dugo. Među� m prošlo je već više od 
desetljeća od kako sam se počeo upoznava�  s njegovim radom i djelovanjem. Bilo 
je to još dok sam radio u sada, već nepostojećem listu Vjesniku. U Vjesnikovoj 
rubrici Stajališta Profesor je određenom dinamikom objavljivao tekstove koji su 
ubrzo privukli moju pozornost. Moram ovdje istaknu�  da je unutar te medijske 
kuće vođeno podosta rasprava treba li toliki prostor novina bi�  ustupljen Staja-
liš� ma, a bilo je i pametnjakovića koji su čak predlagali da se tu dosadnu rubriku 
jednostavno – ukine. Premda je ona predstavljala jednu od rijetkih rubrika koje su 
listu davale još kakvu-takvu osobnost. 

I dobro, ako ćemo pravo - svi članci u Stajališ� ma defi ni� vno nisu bili interesantni, 
ili barem ne svima, ali u takvoj formi, gdje se autor može javi�  s najrazliči� jim 
temama, oni svima ni�  ne mogu bi�  interesantni. Osobno mi se čini da su Stajališta 
bila jedna dobro zamišljena javna tribina za iznošenje mišljenja, stavova i polemika. 
Bilo kako bilo, prema mojem osobnom sudu, po zanimljivos�  i kvalita� vnoj kon-
zistentnos�  odskakali su Ča� ćevi tekstovi. Čak i sive znanstvene teme iz pera pro-
fesora Ča� ća poprimile bi jednu doista pitku, šareniju dimenziju, pa su se njegova 
razmišljanja i o takvim temama čitala s interesom i pozornošću, a to je značajna 
kvaliteta autora kojom se baš ne odlikuje velik dio predstavnika hrvatske (a 
budimo pravedni ni šire) akademske zajednice. 

Nakon osebujnog s� la počela me je iznenađiva�  raznovrsnost tema kojih se Ča� ć 
do� če. Svaki članak bio je jasan, anali� čan i čvrsto argumen� ran, a na taj način 
može govori�  samo osoba koja ima znanje i viziju, koja može prepozna�  problem 
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IGOR ČATIĆ I CRES
Gregor Jagodič

Mi smo dugogodišnji poznanici, a poznanstvo je započelo u Cresu gdje obojica 
lje tujemo. Kada se sretnemo, jer su nam se podudarili termini ljetovanja, imam 
za do voljstvo razgovara�  s I. Ča� ćem. Polemike i rasprave su uvijek zanimljive i ot-
varaju nova područja. On ima vrlo širok pogled na ono što se događa u društvu, i 
to često može kri� čki, ali realno procijeni� .

Moj je sugovornik vrlo otvorena osoba i djeluje dostupno. Vrlo brzo može pronaći 
kontakt s ljudima i počinje razgovor s njima. Osjetljiv je na misli drugih i pokušava 
razumje�  situaciju s gledišta sugovornika. Podržava one koji pokušavaju ostvari�  
svoje ciljeve, te im uz to pruža svoju pomoć, ako ju žele primi� .

Osobno ga jako cijenim, jer me inspirirao za nastavak studija i usmjerio me u aka-
demske vode. Pri tome mi je dao također dobre savjete o tome, kako se pona ša�  
u akademskom okruženju.

Kada govorimo u odnosu na razvoj društvenog umreživanja, on ne poznaje pre-
preke - strani jezici, granice, obrazovanje i slično uopće mu ne predstavljaju pre -
pre ke, kako bi stvorio prijateljsku mrežu.

Svaki puta kada sam u Zagrebu pokušavamo se dogovori�  za susret, da razmijenimo 
iskustava, kojih stvarno ima puno i bilo to u poslu, struci ili u svakodnevnom ži-
votu.

Igore, puno hvala za sve što sam mogao dosad nauči�  i nadam se da ćemo ima�  
još mnogo rasprava.

Msc. Gregor Jagodič
G&P svetovanje Gregor Jagodič s.p.

Celje, Slovenija

Neumorni Profesor je i danas pun iznenađenja. Primjerice, kad mi je iznio podatak 
o broju i publikacijama (domaćim i inozemnim) gdje objavljuje svoje članke i 
medijima u kojima se pojavljuje. I to u svojim godinama! Ili kad, primjerice kad 
kao gost Zajednice kršćanskog života u Bazilici Srca Isusova održi predavanje na 
temu Teologija i tehnologija u kojem uspijeva zbuni�  školovane teologe jednako 
kao da im je umjesto o teološkim stvarima pričao o strojarstvu... I onda, uvidjevši 
da nije uspio izazva�  polemiku i pitanja (a rasprava je nešto u čemu očito uživa) 
vraća se na svoje bazne teme – gumu i plas� ku, s redom alatničarstva i kiborga. I 
sve to na istom skupu. To može samo Ča� ć! 

»Odakle crpite toliku energiju?«, upitao sam ga jednom prilikom, tražeći ga da mi 
oda svoj recept za svoj čarobni energijski eliksir. Taj puta mi nije odao formulu, ali 
mi je jednom drugom prilikom pojasnio kako ga pokreće upravo njegov silni 
angažman, rad i ak� vnost. »To me drži«, rekao je.

Na kraju, moram prizna�  da mi je ovih desetak odlomaka bilo vrlo teško napisa�  
s obzirom na profesionalnu novinarsku deformaciju. Kao što zna svatko tko je pro-
šao novinarsku školu, nije poželjno o nekome pisa�  pozi� vno ili afi rma� vno, jer si 
po logici redakcije onda s onime o kome pišeš u nekakvom sumnjivom talu, a za 
novinara nema gore situacije. Onda nas ne treba ni čudi�  nega� vis� čki pristup 
novinara. Premda se pokušavam othrva�  takvom stavu, jer ipak smatram da je 
dobro pisa�  afi rma� vno (ako imaš o čemu), i ovdje bi mi bilo lakše da o Ča� ću 
mogu kri� čki pisa�  (ne možeš pobjeći od posljedica drila). Jedini je problem da 
nemam što...

Boris Jagačić
urednik

Zg-magazin
Zagreb
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NEUMORNI POLEMIČAR
Zvonimir Janović

Profesor Igor Ča� ć jedan je od rijetkih inženjera tako širokog znanja i interesa; 
uvijek ak� van i svestrano angažiran sveučilišni profesor, neiscrpne energije, mar-
ljivos�  i organiziranos� . Za kojeg se u potpunos�  može primijeni�  izreka da znan-
stvenik i nije zanimanje, profesija već prvenstveno način promišljanja i živ ljenja. 
Za njih i ne postoji razlika između profesionalnoga i privatnog već se te op cije 
samo sup� lno isprepliću. Sve u konačnici rezul� ra novim znanstvenim do prinosima 
i rješenjima, makar to bili samo kamenčići u mozaiku ukupne svjetske znanos� .

Igor Ča� ć je u nas i ovom dijelu Europe, a i u svijetu prepoznatljiv prvenstveno, 
kao znanstvenik i nastavnik u području preradbe polimera te svojstava i uporabe 
polimernih proizvoda. Među� m, njegov se interes, angažiranost i rezulta� , kratko 
rečeno pros� ru u morske dubine i širine, od sveukupne tehnike i materijala do 
pro micanja znanos� , kulture i fi lozofi je. Hrvatski jezik i stručno nazivlje su mu po-
sebice pri srcu. Glazba i vikendica su mu obnovljivi izvori neiscrpne energije.

Neumorni je polemičar pa se stječe dojam da je uvijek prisutan tamo gdje se ras-
prav lja i promišlja o � m djelatnos� ma, pa i mnogo više od toga. Puno piše i govori: 
od izvornih znanstvenih i stručnih radova, knjiga, znanstvenih, stručnih i po pu-
lacijskih predavanja, seminara, rječnikâ stručnog nazivlja do popularnih i novinskih 
članaka, slijede intervjui, napisi, prikazi, a godinama nastupa u radio i televizijskim 
emisijama. U mnogočemu je bio prvi: osnivač prethodnicâ današnjeg Društva za 
plas� ku i gumu, supokretatelj časopisa Polimeri, sudjelovao u nastavi prvog po-
slijediplomskog sveučilišnog studiju makromolekularnih znanos� , ured nik ra-
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BILANSIRANJE I ŽIVLJENJE
Svetomir Hadži Jordanov

Kada sam primio poziv da napišem tekst kao prilog biografi ji prof. I. Ča� ća, najpre 
sam pregledao, ne samo kratku biografi ju već i popis njegovih delatnos� . Us ta-
novio sam što nas to povezuje, kolege iz dve države, različi� h osnovnih zvanja, on 
mašinac a ja (elektro)hemičar. To je zajednička sklonost da naša razmišljanja ne 
saopštavamo samo najužem krugu kolega iz struke već i najširoj javnos� . Ponudio 
sam prof. I. Ča� ću dva teksta. On se odlučio za tekst Bilansiranje i življenje, ori-
ginalno objavljenog daleke 1990. u tada vodećem makedonskom dnevnom listu 
Nova Makedonija. Taj je članak kasnije postao deo moje knjige eseja Pet čud nih 
vremena, objavljene na makedonskom 2000. i na srpskom 2010. godine. 

Bilansiranje je postupak koji se uobičajeno primenjuje u računovodstvu, trgovini, 
projektovanju i u sličnim (prozaičnim) ak� vnos� ma. Prema tome, jedna sasvim 
obična, da ne kažem dosadna operacija, koja ne zaslužuje pažnju.

Za razliku od standardnog, jedan drugi bilans, bilans života, pravi se uoči nekih 
posebnih događaja. Na primer, pre svake važne odluke u životu: pre braka, pre 
razvoda, uoči penzioniranja ili (sačuvaj Bože!) – pre umiranja. U potonjem bilansu 
svako od nas sumira (i oduzima!) šta je sve pos� gao u životu. Nekome je bitno šta 
je radio i – šta je pos� gao u životu. Pri tome merila pos� zanja nisu univerzalna. 
Nekome je bitno koliko je radio i zaradio. Drugome – koliko je (pro)šetao i koliko je 
video, saznao i iskusio (ispaštao). Ili, koliko je dece rodio (stvorio), hranio i podigao. 
Ima ih i koji saldiraju koliko su pojeli, popili, gradili ili izgradili. I, ono što svi očekuju 
da vide: koliko je ljubio i bio ljubljen. 

Ovo su najčešće primenjivani kriterijumi. Za razliku od njih, bilansi na naučnoj 
osnovi su mnogo ređi, ako ne i nepostojeći. Razlog je jednostavan: nauka ne nudi 
terk (ili pravilo) o tome kako se bilansira život. U nedostatku takve regula� ve, slu-
žimo se onim što nam je pri ruci. A to je – praksa. Pokušaću da je primenim, svesan 
rizika kome se izlažem.

dijskih jazz emisija i sl. O svim � m ak� vnos� ma mogla bi se napisa�  opširna knjiga, 
roman ili reportažna serija.

Igora Ča� ća poznajem od rane mlados� : igrali smo nogomet u susjednom dvorištu, 
današnjem Deželićevom prilazu, gdje sam stanovao. Nakon toga susreli smo se 
tek kad sam dobio pozivnicu prigodom osnivanja Društva plas� čara i gumaraca 
1970, današnjeg Društva za plas� ku i gumu. Surađivali smo za� m sljedećih četr-
desetak godina pretežito u ak� vnos� ma DPG-a, kao autori brojnih tekstova, vo di-
telji simpozija i savjetovanja. Igor je nastojao bi�  perfekcionist. Neizmjerno obo-
žava stupnjevanje, rangiranje, hijerarhiju od procesnih čimbenika i materijala, 
programa i projekata do organizacijskih i inih odbora ili društava. Vjerojatno o 
svemu o čemu razmišlja i djeluje. Najprije sve zakomplicira a onda raščlani u de-
talje, po mogućnos�  svaka stavka jedna kućica. Na kraju ipak svima postane sve 
logično i jasno. Izvrstan je komunikator. Sjećam se jedne godišnje skupš� ne Druš-
tva, koja je održana u punoj dvorani elitnog hotela. Igor je u svojstvu glavnog 
tajnika održao izvješće o radu i godišnjem planu. Bez bilježaka, u jednom dahu, 
go vorio je točno profesorski četrdeset pet minuta, uz puno detalja i brojčanih 
podataka, obrazlagao programe i ciljeve. Pogledavao sam prisutne rukovoditelje i 
direktore i uživao u pomisli kako im je ovo savršena lekcija i pouka za njihove na-
stupe i pristupe, kada je to vrlo često bila samo zbrka parola, nejasnih i ne po ve-
zanih pojedinos� , najčešće o boljoj budućnosti. Nismo se uvijek slagali, po sebice 
u pripremi i programu savjetovanja ili simpozija, ali je Igor i sugovornik koji zna 
argumen� ra�  svoje stavove. U rijetkim prigodama to je prelazilo u burnu raspravu, 
među� m, kako u konačnici ne podrža�  kolegu i suradnika s uvjerenjem da to ne 
radi za osobni probitak već u dobroj, plemenitoj namjeri za zajednički uspjeh i 
dobrobit.

Ovu natuknicu mojeg viđenja vrsnog znanstvenika i neumornog promicatelja zna-
nos�  i struke prof. dr.sc. Igora Ča� ća nadopuni�  ću tekstom o nazivlju i rječniku, 
čija se preslika navodi u ovom tekstu.

Prof. dr. sc. Zvonimir Janović. u. m.
Sveučilište u Zagrebu

Fakultet kemijskog
inženjerstva i tehnologije

Zagreb
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Ukratko, hranimo se velikim molekulama, a izbacujemo male i jako male molekule. 
Prilikom razmene materije suš� na nije toliko materijalna, već je pre svega ener-
getska. Ali, o tome – u bilansu energije. 

Bilans energije

Bilans energije je tesno povezan sa bilansom materijala. Materije koje jedemo, 
pijemo i dišemo, osim gurmanske imaju i mnogo važniju funkciju – snabdevaju 
nas energijom. Opšte je poznato da su potrebe za energijom specifi čne i uslovljene 
uzrastom, polom, klimom, ak� vnošću, itd. Ono što je manje poznato su – hemija i 
energe� ka metabolizma. Najmanje je poznato da je sve što jedemo i pijemo – deo 
Sunca. Zanemarljivo mali, ali ipak deo. Ovo ću dokaza�  ukratko. 

Na Suncu se odvijaju jezgrene reakcije u kojima se njegova masa pretvara u ener-
giju, ogromnu energiju, onako kako je to objasnio Ajnštajn (Einstein) u svojoj jed-
načini E = mC2. Deo ove energije s� že do Zemlje i održava život na njoj.

Pomoću sunčeve energije se sinte� zuje zelena masa biljaka. Ona predstavlja os-
nov nu hranu živo� nja. Čovek se hrani i jednima i drugima. Nakon što probavi 
hranu (čitaj: nakon što izvuče iz nje energiju), izbacuje je u razgrađenom, manje 
organizovanom stanju. Izbačeni ostaci još uvek sadrže deo energije koja je uneta 
hranom. Zato je i izmet (pre svega krava, ovaca, kokoši itd.) izvanredno gnojivo na 
njivama. Koliko je diges� ja hrane kompletnija, toliko veći deo energije ostaje u 
organizmu, a manji se izbacuje iz njega. U slučaju 100 %-nog iskorišćenja hrane, 
ona bi se celosno razgradila do krajnjih supstanci - do vode i ugljendioksida. To su 
upravo one dve supstance od kojih je hrana i nastala uz pomoć energije Sunca i 
delovanja nekih katalizatora. To su, takođe i produk�  svakog sagorevanja, bez 
obzira da li sagoreva drvo, benzin ili hrana. Prema tome krug pretvaranja sunčeve 
energije u energiju za egzistenciju živih bića je zatvoren i koris�  dve osnovne 
supstance na Zemlji – vodu i ugljendioksid. 

Voda i ugljendioksid su jednostavno – nosači energije. Kada se u procesu fotosinteze 
napumpaju sunčevom energijom, pretvaraju se u složene organske molekule 
prisutne u našoj hrani. Od njih pri diges� ji izvlačimo samo energiju. Materiju 
vraćamo Prirodi, osim onog promila koji ćemo vra� �  na kraju životnog ciklusa. 
Vraćamo vodu i ugljendioksid (supstance iz kojih je potpuno iscrpljena sunčeva 
energija), kao i ne sasvim razgrađene supstance koje još uvek sadrže deo energije. 
U Prirodi se one dalje razgrađuju do vode i ugljendioksida, oslobađajući se pritom 
ostatka energije. Znači, proces hranjenja je 99,9 procenata snabdevanje ener gi-
jom, a samo 0,1 procenat snabdevanje materijom (i to privremeno). 

U praksi inženjerskoj, kada se opisuje neki proces, neophodno je pripremi�  teh-
ničku dokumentaciju koja sadrži, na primer: bilans materijala, bilans energije, tok 
si rovina, poluproizvoda i gotovih proizvoda, ekonomsku opravdanost, plan i di-
namiku realizacije, projektovano i izvedeno stanje itd. Može li se na osnovu ovih 
parametara predvide�  i analizira�  život čoveka? Izazov je veliki i zaslužuje vremena 
i truda. 

Bilans materijala

Sa velikim unutrašnjim otporom započinjem bilans života upravo bilansom ma te-
rijala, kao što nalaže uobičajena praksa. Nabrajanje svega što unosimo u orga ni-
zam, a još više šta (i kako) iznosimo iz njega, sigurno ne daje posebni pri oritet ovoj 
komponen�  života. 

Pomoću glagola žive�  (vivre) i jes�  (manger), Francuzi su iskovali efi kasnu sentencu 
koja naglašava suš� nu naše egzistencije: On mange pour vivre, on ne vive pas 
pour manger! Potpuno saglasan zaključkom da ne živimo da bismo (samo) jeli, 
umalo da se otkažem prizemne namere da razglabam o bilansu hrane i pića, naših 
svakodnevnih in materijala. Srećom, prenuo sam se. Kakvo licemerje! Najveći 
gurmani i sladokusci, čiji obroci tradicionalno traju sa� ma i ne mogu se zamisli�  
bez fl aše vina u toku i čaše konjaka na kraju, podučavaju nas da je jelo samo na-
sušna potreba.2 Bar da su bili poklonici brze hrane, pa da ih opravdam. Ali ovako?! 
Ili nam možda žele poruči�  da je duhovni život kod njih toliko superioran u odnosu 
na fi zičkog, da ipak važi ci� rana fi lozofi ja. 

Nije tajna da je čovek otvoreni sistem. On kon� nuirano prima (in) i izbacuje 
materije (out). Onog trenutka kada prestane da to radi – gotovo je sa njim. Koliko 
hrane, vode i vazduha unosimo u toku dana možemo sazna�  iz podataka koje 
pedantno eviden� raju nutricionis� . Sigurno ima i podataka o tome koliko iz ba-
cujemo, ali to nas manje zanima. Evo jedne grube računice. Ako svakodnevno 
unosimo 2 do 3 kilograma i živimo oko 30.000 dana (osamdeset i koju godinu), 
sumarni in u toku života biće 60 do 90 tona ulaznih materijala. 

Od toga zadržavamo samo jedan hiljadi�  deo, t.j. 60 do 90 kg, dok ostatak iz ba-
cujemo. (60 do 90 kg je težina odraslog čoveka). Razmena materije je zatvoren 
ciklus: koliko materije primamo, toliko i vraćamo. In = Out. Zar nas nisu u školi učili 
da je materija neuniš� va. Jedina promena je u njenom hemijskom sastavu. 

2 Malo drugačija je fi lozofi ja ljubitelja dobre kapljice. Rakija drži čoveka. Hrana je samo navika 
– i to loša.
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da je itekako ostavio trag, dubok i osmišljen ne samo u Hrvatskoj, nego i u brojnim 
drugim zemljama.

U našoj feli, inženjerskoj pre svega, ali i naučnika i profesora tehničke struke, retki 
su oni koji se drznu da se dohvate pera i uplove u nema� čno područje - područje 
lepih umetnos�  koje nam je nekako uskraćeno. A to nam upriličava retko za do-
voljstvo da se oslobodimo strogih stega t. zv. tehničkog (naučnog?) pisanja i da 
raširimo krila na mnoga druga područja. Ali pritom nikada ne zaboravljamo 
osnovne principe ma� čne struke: sažetost, racionalnost, jasnoća misli, itd. Lično 
nam pričinjava zadovoljstvo to što opus ovakve prirode ima daleko širi krug či ta-
laca nego što je to slučaj sa našim naučnim ili tehničkim pisanjem. Profesor i in-
ženjer Igor Ča� ć je toliko puta napus� o svoje esnafsko područje i uplovio u me-
đunarodne vode integralnog inženjerstva, zaš� te okoline i drugih područja nauke 
i tehnike. To uvek radi sa uspehom i na zadovoljstvo onih koji ga čitaju. 

Želim mu da puno puta preizda i dopuni svoju Biografi ju, i to sa razmakom od 5 do 
10 godina između dva izdanja.

Svetomir Hadži Jordanov
Redovan profesor u penziji

Bivši dekan Tehnološko-metalurškog fakulteta
Univerzitet Sve�  Kiril i Metodija, Skopje

Predsednik Saveza hemičara i tehnologa Makedonije

Da li mi sada verujete da u toku života trošimo jedino energiju Sunca, dok materiju 
koju uzimamo od Prirode pedantno vraćamo nazad do poslednjeg atoma. Osim 
čoveka, i svi drugi živi organizmi učestvuju u ovakvom grickanju Sunca. A ono nam 
nesebično dozvoljava uživanje – svesno da ga ima dovoljno za milijarde ljudi i za 
sledeće milijarde godina. 

Je li i dalje potrebno da proračunavam koliko energije trošimo u životu? Ili ćete mi 
dozvoli�  da izbegnem direktni odgovor i da zaključim: onoliko koliko dograbimo, 
toliko i uživamo, da bi je na kraju ponovo vra� li Prirodi. Već znate da je i energija, 
kao i materija – neuniš� va. Tome nas uči Prvi zakon termodinamike.

Cilj života - večita zagonetka 

Ako u toku 25.000 ili 30.000 dana koje nam je Bog dao samo premećemo materiju 
i degradiramo energiju Sunca, koji je onda cilj života i njegova opravdanost? Na 
ovo pitanje se ne može precizno odgovori�  ukoliko i dalje insis� ramo samo na 
materijalnim aspek� ma života. (Gde li sam ono pročitao: Osnovna pitanja o kraju 
i cilju života objašnjavaju fi lozofi ja i religija). 

Tok sirovina, poluproizvoda i gotovih proizvoda neće nam reći ništa novo (even tu-
alno da će neko od naših gotovih proizvoda, na primer, dipl. ing. informa� ke, neza-
pošljen do tridesete godine, započe�  karijeru na Novom Zelandu).

Neprijatne rezultate može nam da�  i analiza ekonomske opravdanos�  projekta 
zvanog Život. Takođe, velika je mogućnost da konsta� ramo da su plan i realizacija 
sprovedeni sa značajnim odstupanjem od predviđenog. Ili, još gore, da izvedeno 
stanje uopšte ne odgovara projek� ranom. 

Na osnovu svega zaključujemo da se život vrlo teško vrednuje merilima fi zičkog 
sveta. Ako nije fi zička – preostaje intelektualna strana života. 

Intelektualna ak� vnost, bez obzira da li je rezul� rala jednom jedinom smislom-
mudrošću ili opusom od desetak tomova naučnih dela, odnosno umetničkih 
tvorevina, pruža čoveku zadovoljstva veća od drugih i osmišljava mu život. Ako 
ništa više - ostavlja trag njegovog života. Ovo nije slučaj sa procesima razmene 
ma terije i energije. 

Eto zašto sam se odlučio da upravo tekst o bilansiranju predložim kao prilog bio-
grafi ji dragog kolege iz Zagreba. Kolega Ča� ć je svojim opusom u područjima 
kojima se bavio u proteklih pola stoleća (ne nabrajam ih da ne bih koje propus� o), 
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meri. Mnogi djelatnici s lokacije na Žitnjaku ak� vno su sudjelovali u vođenju DPG-
a, obavljajući brojne dužnos�  od voditelja stručnih � jela do rizničara i višekratno 
obnašajući dužnost Predsjednika.

U desetljeću od 1990. do 2000. smanjuje se proizvodnja i prerada plas� ke u Hr vat-
skoj. Dolazi do reorganizacije brojnih tvrtki, OKI se izdvaja iz INE, te se osniva nova 
tvrtka DIOKI d.d. U sljedećem periodu DPG nastoji održavanjem niza sa vjetovanja 
poput Polimerni materijali i dodatcima polimerima, ili organiziranjem Okruglih 
stolova o petrokemiji, potaknu�  nastavak proizvodnje i prerade na tom području, 
ali bez većeg uspjeha.

Priva� zacijom DIOKI-ja 2004. i ulaskom prof. I. Ča� ća u Nadzorni odbor tvrtke – 
zaslužnog za unapređenje i razvoj, stvoreno je uvjerenje da će ipak doći do obnove 
i razvoja ove iznimno važne i izvozno orijen� rane proizvodnje. Među� m nakon 
početnog velikog inves� cijskog zamaha, nenadano dolazi do smanjenja svih ak � v-
nos�  na tom području, a kasnije i do potpune obustave proizvodnje stečaja.

Nevjerojatno je da se zbog pomanjkanja jasnih strateških odrednica na području 
ener ge� ke i industrije u Hrvatskoj zapostavi tako važan infrastrukturni sektor s 
velikim udjelom u BDP-u. 

Nažalost, i sva ona stečena znanja, u koje je ugrađen i veliki doprinos i prof. I. Ča-
� ća, osta�  će neiskorištena, jer se propušta prilika prenošenja tog znanja na mla-
đe naraštaje.

Stanislav Jurjašević
umirovljenik DIOKI-ja

Predsjednik DPG-a (1990.-1993.)

HOĆE LI STEČENA ZNANJA OSTATI 
NEISKORIŠTENA?

Stanislav Jurjašević

Hrvatska organska petrokemija i posljedično proizvodnja plas� čnih prerađevina, 
usko je povezana s imenom prof. Igora Ča� ća.

U Zagrebu je osnovana 13. lipnja 1959. Organska kemijska industrija, pozna� ja 
pod nazivom OKI, koja je obilježila 2009. godine 50-tu obljetnicu osnutka. Tom 
prilikom dodijeljena je prof. I. Ča� ću Zahvalnica za osobit doprinos razvoju u tom 
trenutku DIOKI-ja, hrvatske organske petrokemije, a posebno radi povezivanja 
zna nos�  i gospodarstva, što je naročito došlo do izražaja nakon 1970. kada je 
osnovano, na njegovu inicija� vu, tada Društvo plas� čara.

Razdoblje od 1980. do 1990. bilo je zlatno doba te proizvodnje. Prvenstveno za slu-
gom prof. I. Ča� ća, sada Društvo plas� čara i gumaraca, DPG, po� če i provodi 
izobrazbu brojnih stručnih djelatnika iz OKI-ja i drugih tvrtki, održavanjem različi� h 
seminara i predavanja a posebno organiziranjem Dana plas� čara i gumaraca na 
Zagrebačkom Velesajmu. U tom su razdoblju organizirana i druga brojna znan-
stveno-stručna savjetovanja da se spomenu samo one o PVC-u, poliolefi nima kao 
i s� renskim plastomerima, koje je održano prak� čki neposredno pred ratna zbi-
vanja u nas.

Na taj način, mnogi djelatnici iz OKI-a kasnije INA-OKI-a i DIOKI-a, afi rmirali su se 
pu tem DPG-a održanim predavanjima te radovima objavljenim u časopisu Poli-
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OTVORENA DUHA I UMA
Ka� ca Knezović

Ima pravo prof. Igor Ča� ć kad kaže da je došlo »vrijeme kada treba barem poče�  
sakuplja�  na jednome mjestu sve što se radilo � jekom duge karijere«.3 Muku toga 
»sakupljanja« i u popisivanju, a još više u prikupljanju, među inima doživljavaju 
barem svako tri do pet godina, do nekog slijeda, svi oni kojima je znanstveno-
nastavna putanja zarada kruha svagdanjega i ostvarenje vlas� toga prinosa općem 
dobru. Ča� ću is� na popisi ne trebaju jer više nije u »petoljetnoj«, ni u kakvoj dru-
goj reizbornos� , ali ne zato što je, kako bi red bio, professor emeritus. Ipak, popis 
je tu i obuhvaća više od respektabilnih pola stoljeća njegova rada i bivanja, što se 
pretočilo u pravu knjigu bibliografskih jedinica.

Da tko ne pozna njegovu akribiju teško bi povjerovao da iza svih � h navoda stoji 
jedan čovjek, pa taman i kad ih je dijelom ostvarivao sa suradnicama svoje struke 
ili onih srodnih, po ponekad začudnom, ali njemu dobro znanom ključu ne samo 
inter- i intradisciplinarnos� , nego i ponekad pionirskom spajanju teorije i prakse, 
u maniri već dokazane ča� ćevsko-alatničarske spretnos� . I upravo je u tomu fas-
cinantnost, kako raznolikos�  opusa tako i njegove širine i dubine, što je izbjegao 
opasnos�  površnos�  i othrvao se svakoj plićini misli, izraza i pristupa. 

Ne mogu sudi�  o njegovu doprinosu u svijetu polimera koje premalo poznajem, 
koliko god da me fasciniraju ljepotom svojih boja, struktura i svojstava, kao i 
zastupljenos�  u prirodi. Ono čemu se posebno divim i što donekle osjećam jest 
njegovo jezično polje rada. Imam dojam da nevjerojatnom dosjetljivošću njeguje 
hrvatsko stručno nazivlje uviđajući očite potrebe i da ga spretno i sretno uobličava 
već tamo od 1962. godine kad je objavio prvi tekst takvog sadržaja. Neki njegovi 
izrazi tako samodostatno daju dojam kao da su oduvijek tu – ali se ipak trebalo 
ot hrva�  tuđici ili čak nemuštu prevođenju i u blagoda�  kovnos�  hrvatskoga jezika 
iznaći upravo onu istoznačnicu, ili barem bliskoznačnicu, koja će doista značenjski 
i smisleno pokri�  »uljeza« u stručnom i svagdanjem jeziku! Dobra mu je kob u 
tom providonosno podarila sjajnu pomoć u životnoj družici gospođi Ranki, ne 

3 Igor Ča� ć, Životopis i djelatnost, Zagreb, Društvo za plas� ku i gumu, 2013., VI.

SJEĆANJE NA SUSRETE
Ivor Karavanić

Svaki susret s profesorom Igorom Ča� ćem za mene je jedinstven i poučan. Im pre-
sivna je njegova sposobnost objedinjavanja različi� h spoznaja tehničkih i hu ma-
nis� čkih znanos�  a predavanja su zanimljiva, provoka� vna i poučna. U našoj 
suradnji posebno mi je važna pozornost koju s jedne strane pridaje arheologiji za 
proučavanje razvoja tehnike (napose rane tehnike) i društva općenito a s druge 
strane tehnici u suvremenoj arheološkoj znanos� . Više generacija studenata Od-

Sjećanja na zajednički posjet 
Muzeju neandertalca u Krapini 
9. prosinca 2010.
(Napomena, uz I. Ča� ća je lutka 
neandertalca)

sjeka za arheologiju Filozofskog fakulteta u Zagrebu imalo je priliku susres�  se s 
profesorom Ča� ćem kroz predavanja koje drži jedanput godišnje. Uvjeren sam da 
će se ta dugogodišnja praksa nastavi� . 

Prof. dr. sc. Ivor Karavanić
Sveučilište u Zagrebu

Filozofski fakultet
Odsjek za arheologiju
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MAŠINCI VOLE PRECIZNU TERMINOLOGIJU
Aleksandar Knežević

Ovog proljeća navršavam pedeset godina rada. Nalazim se u penziji, ali ne i u miro-
vini (nadam se da će i oni koji govore bosanski i oni koji govore hrvatski razumje�  
šta je pjesnik h� o da kaže). 
 
Posebnu pažnju posvećujem terminologiji i taksonomiji. Smatram da je to ključ 
razumijevanja ne samo naučnih disciplina, nego i struke, a da tu kod nas vlada 
ve  liko šarenilo. Moj kolega dr. Viktor Simončič znajući čime se bavim, a posebno 
da sam okupiran terminima energija i energe� ka, i o čemu sam prije više od deset 
godina pisao i u hrvatskom časopisu EGE, bio mi je poslao prilog prof. Igora Ča� ća 
objavljen u dnevniku Vjesnik 30.1.2012. Prenio sam u svoju knjigu dijelove član-
ka:

»Napisao sam mnogo u skriptama, ali nisam napisao defi niciju energe� ke. Ako 
mis lite da znate što je energe� ka, mogli biste se naći u čudu. A, jeste li svjesni da 
u hrvatskom postoji i riječ energe� k, poput riječi: zanatnik, nastavnik i znanstvenik. 
Is� na, mnogo je prošireniji naziv energe� čar«, kaže prof. Ča� ć. 

Za� m navodi više defi nicija energe� ke, posebno se opredjeljujući za defi niciju iz 
Riječnika stranih riječi Bratoljuba Kljajića: »Energe� ka je tehnika primjene i eks-
ploatacije raznih oblika energije«.

U nastavku prof. Ča� ć piše: »Sve to ne bi imalo smisla da se ne pokuša sastavi�  
vlas  � tu defi niciju energe� ke, temeljenu na sintezologijskom pristupu. Energe� ka 
je jedna od triju generičkih tehnika koje su u funkciji triju drugih tehnika: proiz vod-
ne, prijenosne i pohranske tehnike. To omogućuje sljedeću defi niciju ener ge� ke: 
Energe� ka je generički dio tehnike u funkciji proizvodnje, prijenosa i po hra ne 
energije zašto su potrebni tehnički sustavi. Postupci proizvodnje, prijenosa i po-
hrane te potrebni tehnički sustavi moraju bi�  energijski djelotvorni, pouzdani, 
podobni za upotrebu i održavanje, prihvatljivi s motrišta zaš� te okoliša i prirode 
te gospodarski opravdani.«

samo kao stručnjakinji nego i kao suradovateljici svakog njegova ostvarenja, po-
sebice u tekstualnom obliku. Upregnuo je Igor i niz drugih suputnika koje se nije 
libio potraži�  i po� ca�  ih, katkad gotovo zagriženo, da razmišljaju o onome što ga 
je poput kamena u cipeli žuljalo, ne smirujući se dok se ne nađe koliko-toliko prih-
vatljivo rješenje. Što mnoga od njih, iako dostupna u rječnicima, još uvijek nisu 
za živjela ni�  je njegova krivnja, ni�  svjedoči o neadekvatnos�  novoskovanoga 
izraza, nego prije svega o pomanjkanju jezičnoga osjećaja i odgovornos�  onih 
kojima bi jezik trebao bi�  dragocjenost koju se i čuva i njegujući dalje razvija.
 
Za opus njegove znanstvene i nastavne ak� vnost mogli bismo reći, uredu – to mu 
je bio posao i takvo se što očekuje od sveučilišnog nastavnika, pa to što je ostvario 
»ide mu u rok službe«. Možda bi se u to mogao uvrs� �  i dio njegovih medijskih 
nastupa, ali jamačno ne i ona silna pisma koja je kao čitatelj uporno i redovito slao 
našim novinama, koristeći tu »neutralnu« rubriku u nastojanju da posebice 
odgovorne u društvu upu�  na ono što nam stoji »ante portas« i što će ima�  neiz-
bježne posljedice u vrlo dogledno vrijeme. Čitajući te nekadašnje, danas na sreću 
ukoričene, napise vidi se koliko je imao proročkoga duha. On barem može reći da 
je to prepoznao, uobličio u jasnu misao, napisao i objavio – što, dakako, nije malen 
trud. Odgovorni i danas prozvani doista ne mogu reći da ih nitko na to nije 
upozorio.

Dok kršćani s dobrim razlogom mole Boga da ih oslobodi od nemara za njegova 
nadahnuća, u životu i djelu Igora Ča� ća vjerujem da s vrlo dobrim razlogom pre-
poznajem čovjeka koji je otvorena duha i uma razabrao svoja nadahnuća i na njih 
odgovorio sebi svojstvenim načinom. 

U Zagrebu 1. siječnja 2014.
doc. dr. sc. Ka� ca Knezović

Sveučilište u Zagrebu
Učiteljski fakultetža 

predstojnica Katedre za fi lozofi ju i sociologiju
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PROFESOR IGOR ČATIĆ I 
SLOVENSKA PRERADA POLIMERA

Karl Kuzman

Moj dugogodišnji prijatelj prof. dr. sc. Igor Ča� ć zamolio me je da napišem nekoliko 
riječi o njemu kao prilog 2. proširenom izdanju njegove, prije bibliografi je nego 
biografi je. Barem sam takav u� sak stekao čitajući 1. izdanje. Predložio sam mu da 
napišem ponešto o njegovu djelovanju u Sloveniji. Složio se s prijedlogom i onda 
me je iznenadio s pričom o početku njegova stručnog djelovanja u Sloveniji. Da bi 
se dobro upoznali s njegovim doprinosom slovenskoj preradi polimera, pročitajte 
najprije njegov tekst, a u nastavku moj.

Igorova priča

»U ljeto 1957. podijelio sam obveznu praksu, nas studenata tadašnjeg Strojarsko-
brodograđevnog fakulteta, u dva dijela. Prvih petnaest dana bio sam u Tvornici 
strojeva Belišće. Naučio sam podosta o konstrukciji ubrizgavalica, jer sam upravo 
konstruirao ubrizgavalicu s hidrauličkim pogonom i ručnim mehanizmom za zat-
varanje. Za ovu prisjećanje na tu daleku 1957, važnije je ono na drugi dio prak se, 
u Mehanotehni, Izola.

Zašto sam išao tamo? Radili su lijepe igračke injekcijskim prešanjem. Tada smo svi 
govorili brizganjem. Čuo sam da imaju i izvrsnu alatnicu. I tako se nađoh u Izoli. U 
ho telu koji sam trebao pla� �  sam. Bilo je mi je lijepo, a i u slobodno vrijeme at-
mos fera je bila dobra.

Izrada pištolja za vodu koji zaista brizga ili štrca mlaz vode privukla je moju pozor-
nost. Svi dijelovi radili su se u jednom ciklusu. Ako je samo jedan dio bio loš, za-
pravo se morala baci�  cijeli grozd. Kri� čnim se pokazala mlaznica (tada se govorilo 
diza ili mislim po slovenski šoba) pištolja. Od 840 grozdova zbog te mlaznice u 
kojima je trebalo naknadno izbuši�  otvor promjera 0,3 mm, znalo je bi�  dnevno 
njih i po 120 komada škarta. Znao sam jedan trik i malo sam se pod robnije upoz-

I na kraju priloga dodaje: »Istodobno, treba naglasi�  da su za tako defi niranu ener-
ge� ku potrebna brojna temeljna znanja iz invarijantnih znanos� : matema� ke, fi -
zike i kemije te iz njih izvedenih temeljnih tehničkih znanos�  poput termo dina-
mike, mehanike fl uida i mehanike.«

Dugo sam istraživao defi niciju energe� ke, u knjizi koju pišem dao mnoge defi nicije 
iz literature, ali sam poglavlje završio ovim konstatacijama prof. Ča� ća. To je to!

Krajem 2013. spojio nas je, preko e-maila kolega Simončič, i od onda gotovo sva-
kodnevno se dopisujem sa prof. Ča� ćem. Poslao sam mu moje tumačenje razlike 
energe� ke i energije. Energe� ka je privredna grana, a energija roba na tržištu. Ista 
je razlika između tvornice cipela i cipela. Kome to nije jasno neka proba na noge, 
umjesto cipela da navuće tvornicu cipela. Prof. Ča� ću se to svidjelo pa, kako čujem 
sa neke treće strane, to eksploa� še u svojim predavanjima i tekstovima, naravno 
pozivajući se na mene kao autora fraze. 

Inače, ja engl. termin energy effi  ciency prevodim sa energijska efi kasnost (učin-
kovitost), u čemu me prof. Ča� ć podržava. 

Prof. dr.sc. Aleksandar Knežević
Penzioner

Univerzitet u Sarajevu
Mašinski fakultet

Sarajevo, Bosna i Hercegovina
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ničarski odbor koji me je pozvao da počnemo gradi�  mostove između industrije i 
akademske sfere.

Nakon detaljnije analize shva� li smo, da je sa strane privrede najveći problem ma-
njak novih aplika� vnih znanja ne samo na preradi metala nego i na području 
prerade polimera (tehnologije prerade, konstrukcije i izrada alata) sa strane uni-
verziteta i znanstveno-istraživačkih ins� tuta. Tako se je brzo pokazalo, da taj most 
traži potporni stup između dva jako različita brijega. Ideja se je brzo realizirala, 
godine 1993. je u Celju osnovan TECOS - Tehnološki Centar alatničara Slovenije.

TECOS se odmah susreo s izazovima transfera znanja i adekvatnom obrazovanju 
svih profi la na preradi materijala. Tako smo organizirali svaki tjedan po jedan 
jednodnevni seminar orodjarski četrtek (alatničarski četvrtak). Predavači su bili s 
fakulteta i ins� tuta te iskusni majstori iz industrije. Na preradi polimera bio je 
veliki manjak iskusnih majstora tako da sam počeo traži�  pomoć izvan Slovenije. 
Putem prijatelja iz industrije dobio sam ime: profesor Ča� ć, Fakultet strojarstva i 
brodogradnje Sveučilišta u Zagrebu koji je održao u nekim slovenskim fi rmama 
veći broj seminara i savjetovanja kao:
1. Injekcijsko prešanje plastomera, Murska Sobota, 1982.
2. Injekcijsko prešanje plastomera, LIV, Postojna, 1986.
3.  Izmjena topline u kalupima za injekcijsko prešanje plastomera, Ljubljana, 

1986. 
4. Polimerni materijali i kalupi za injekcijsko prešanje, Ljubljana, 1988.

Kada sam čuo o njegovim iskustvima s područja alatničarsta od njegove rane mla-
dos� , shva� o sam da smo nas dvojica svojevrsni blizanci jer sam i ja rastao sa ko-
va čima ispod Pohorja i da bi Igor bio pravi predavač za naše seminare za su dio nike 
iz industrije.

Nekoliko godina kasnije vidio samo Igorovu fotografi ju iz njegove mlados�  koju 
sam pokazivao mojim mladim dodiplomandima i posdiplomskim studen� ma kao 
primjer kako se gradi uspješna stručna karijera i da se mora alat uze�  u ruke, a ne 
sa mo priča�  o njemu.

Seminari koje je održavao I. Ča� ć su našli na dobar odziv i na temelju podataka iz 
arhiva TECOSa smo za razdoblje 1999. – 2004. pronašli sljedeće seminare (PL je 
plas� ka):

nao s � m problemom. Uočio sam da podmazuju kalupne šupljine uljem. Kako je 
pri podmazivanju kalupne šupljine za izradu mlaznice na dnu zaostala kap ljica 
ulja, to je uzrokovalo pravljenje neispravnog otpreska. Tih godina naučio sam od 
jednog stručnjaka iz poduzeća s kojim je moj otac surađivao još od 1934. trik o 
podmazivanju. Moguće je podmazivanje i cinkovim stearatom, vrlo laganim pra-
hom. Moglo se podmaziva�  izravno kalupne šupljine ili pomiješa�  taj prah s gra-
nulatom. Bilo kako bilo, uskoro je bilo još samo desetak neispravnih mlaznica 
dnevno.

Postavilo se pitanje moje nagrade. Bilo je vrlo burno, ali 15 minuta pred moj od-
lazak iz Izole, priopćeno mi je da će pla� �  moje hotelske troškove. Otputovao sam 
u Velenje na odmor. Ali to je jedna druga priča. I tako je započela moja stručna 
suradnja sa slovenskim gospodarstvom.«

Karlova priča 

Kada je Slovenija postala samostalna i suverena država suočila se s brojnim pro ble-
mima. Napus� la je komunizam & socijalizam, izgubila tržišta, izgubila stare part-
nere u Istočnoj i Centralnoj Europi gdje su se desile slične promjene.

Što se � če prerade polimera ta grana je bila u Sloveniji rela� vno jaka. Postojale su 
tvrtke koje su imale dobre trgovačke odnose s brojnim drugim zemaljama, a puno 
njih je propalo kada su se iz samoupravne organiziranos�  (TOZD-ovi Temeljna 
Orga nizacija Združenega Dela)) počele priva� zira� . Posebno teško je bilo s alat-
nicama koje su bile dobavljači tehnologija i alata osnovnoj tvornici u kojoj je bila 
alatnica rela� vno samostalni TOZD. Kasnije su te alatnice postale potpuno sa mos-
talne i morale su same traži�  svoje kupce u Sloveniji i izvan nje. To su bila teška 
vremena jer nisu imali iskustva s profi tabilnim projek� ma na otvorenim tr žiš-
� ma.

Pored bivših TOZD-ova postajale su brojne, njih više od 100, male privatne fi rme 
(alatnice i proizvodnja polimernih produkata), koje su bile od svojeg samog počet-
ka privatne i imale su iskustvo s direktnim trgovanjem. Mogu reći, da je većina � h 
privatnika preživjela tranziciju i spasila granu prerade ovih materijala jer je propala 
većina socijalis� čkih poduzeća.

Kao profesor na Strojniškoj fakulte�  Univerze u Ljubljani i s dugogodišnjim radom 
u industriji (Unior Zreče) sam shva� o, da moram pomoći i vra� �  dug privredi koja 
me plaća sa svojim porezima. U slovenskoj privrednoj komori bio je vrlo jaki alat-
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Jednog od postdiplomaca sam zamolio kakva znanja je profesor Ča� ć tražio od 
nje ga. U odgovoru mi je poslalo izbor literature koju je morao prouči�  i kasnije 
obrani�  na ispitu:

1) Ča� ć, I.: Uvod u strojarstvo, FOS, Zagreb, 1997.
2) Ča� ć, I.: Proizvodnja polimernih tvorevina, Društvo plas� čara i gumaraca, 

Zagreb, 2004.
3) Ča� ć, I.: Uvod u proizvodnju polimernih tvorevina, Društvo plas� čara i 

gumaraca, Zagreb, 1990.
4) Rogić, A., Ča� ć, I.: Injekcijsko prešanje polimera, Društvo plas� čara i gumaraca, 

Zagreb, 1996.
5) Ča� ć, I., Godec, D.: Reologija, vlas� ta naklada, Zagreb, 2000.
6) Ča� ć, I.: Izmjena topline u kalupima za injekcijsko prešanje plastomera, 

Društvo plas� čara i gumaraca, Zagreb, 1985.
7) Ča� ć, I.: Zbornik radova Filozofi ja i tehnika, Hrvatsko fi lozofsko društvo, 

Zagreb, 2003.

U okviru dodiplomskih programa predavao sam osnove, uvod u preradu polimera, 
specifi čnos�  konstrukcije kalupa i tehničke karakteris� ke strojne opreme. Da bi 
studen�  ak� vnije razumjeli moja predavanja i održavali kvalitetne vježbe i se mi-
nare kupili smo suvremeni sistem za injekcijsko prešanje polimera. Studen� , a 
pogotovo s� pendis�  su brzo spoznali, da su bliže njihovoj budućnos�  polimeri 
ne go metali. To je potvrdilo također činjenica da je najviše njih završilo studije na 
tom području.

Da bi bolje razumjeli tu tema� ku predložio sam im listu knjiga kojih je autor moj 
prijatelj s onu strane Sutle. Potražnja za � m knjigama je postala aktualna tako da 
su tvrtke i slovenske knjižnice počeli kupova�  knjige autora prof. Ča� ća. Za potvrdu 
te činjenice je u nastavku naveden izbor knjiga u javnim knjižnicama. Neke od njih 
imaju zbog velikog interesa i po više primjeraka istog izdanja a to se ne može 
vidje�  putem interneta www.cobiss.si/.

Vzajemna baza podatkov: COBIB.SI - Vzajemna bibliografsko-kataložna baza 
podatkov 
Iskali ste: Avtor=igor Ča� ć IN Izbor zapisov=vse gradivo (tudi e-viri) Potek is-
kanja 

Seminar Tema

PL 5
Toplotno temperaturne razmere v orodjih za predelavo polimernih 
materialov – Igor Ča� ć

PL 5 Injekcijsko prešanje polimera  - Igor Ča� ć
PL 19 Temperiranje orodij – Igor Ča� ć 
PL 25 Temperiranje orodij – Igor Ča� ć
PL 40 Temperirni sistemi v orodjih in strojih- Igor Ča� ć/ Matjaž Furlan
PL 49 Temperiranje orodij – Igor Ča� ć
PL 74 Temperirni sistemi – Igor Ča� ć

S ciljem, da se u Sloveniju dovodi tuđe znanje i da se strancima pokaže i naše, 
počeli smo s konferencijama ICIT (Interna� onal Conference on Industrial Tools). 
Prva je konferencija održana 1997. i bila je bijenalna. Među stranim gos� ma 
stalno je bio i profesor Ča� ć sa svojim Keynote papers ili Inviteded papers.

Kao profesor imao sam obavezu, da kod mene diplomiraju, magistriraju ali i dok-
toriraju mladi koji će podupira�  i nadgradi�  razvoj prerade polimera u Sloveniji. 
Zamolio sam profesora Ča� ća da nam kao međunarodno visoko cijenjeni ekspert 
pomogne kao gost profesor na postdiplomskim studijama. Profesor je to prihva� o 
i ja kao mentor i studen�  mu se zahvaljujemo na toj pomoći.

Igor Ča� ć uz tarnu prešu IGI tvrtke Štanca
(vlasnik njegov otac J. Ča� ć, oko 1940.)
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Karlov zaključak

Kada sveučilišni nastavnik ode u mirovinu, sje�  se koliko stvari nije mogao završi� , 
jer nije imao vremena, sada vrijeme ima, a njegova »djeca« do- i postdiploman�  
su već na pragu ili vrhu njihove karijere. Ponekada se sretnem s njima i pričamo 
priče o prošlim vremenima i događajima. Tako se oni sjete mene i mojih prijatelja 
– profesora iz inostranstva s kojima smo zajedno radili na njihovoj naobrazbi. 
Pitaju me za profesora Ča� ća: kako je, pozdravite ga. Tako i ja sada pozdravljam 
Igora! 

Prof. em. Karl Kuzman.
Univerza u Ljubljani

osnivač i prvi direktor TECOSa Celje
Slovenija

Ča� ć, Igor 
Johannaber, 
Friedrich

Injekcijsko 
prešanje 
polimera i ostalih 
materijala

 učbenik
scr 2004 � za iz-

posojo - na 
dom

Ča� ć, Igor Toplotno 
temperaturne 
razmere v orodjih 
za predelavo 
polimernih 
materialov

 zbornik
scr 1997 � za iz-

posojo - v 
čitalnico

Ča� ć, Igor Uvod u 
proizvodnju 
polimernih 
tvorevina

 priročnik
scr 1990 � za izpo-

sojo - na 
dom

Pajić, Branislav 
Ča� ć, Igor

Ekstrudiranje 
kru� h PVC-cevi

 priročnik
scr 1990 � za iz-

posojo - na 
dom

Ča� ć, Igor 
Furlan, Matjaž

Temperirni 
sistemi v orodjih 
in strojih

 pregledna 
monografi ja

slv 2002 � za izpo-
sojo - v 
čitalnico

Ča� ć, Igor Proizvodnja 
polimernih 
tvorevina

 knjiga
scr 2006 � za izpo-

sojo - na 
dom

Spasojević, Ljubiša 
Ča� ć, Igor

Ekstrudiranje 
polis� renskih 
traka

 knjiga
scr; 
scc

1985 � za izpo-
sojo - na 
dom

Ča� ć, Igor Temperiranje 
orodij

 učno 
gradivo

scr 2000 ni zaloge

Ča� ć, Igor Izmjena topline u 
kalupima za 
injekcijsko 
prešanje 
plastomera

 knjiga
scr 1985 � za 

izposojo - na 
dom

Ča� ć, Igor Toplo i hladno 
oblikovanje 
plastomera

 knjiga
scr 1985 � za 

izposojo - na 
dom

Šercer, Mladen 
Ča� ć, Igor

Vođenje procesa 
injekcijskog 
prešanja 
plastomera : 
tečaj

 učbenik
scr 1986 � za izpo-

sojo - na 
dom
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pobijedili s 3-2. Sakupljači lop�  bili su učenici teniske škole, pa tako i dječak I. 
Ča� ć. Prošlo je otad šest desetljeća, ali se sjeća da je na dar od belgijanskih te ni-
sača dobio pravu belgijsku čokoladu. Današnjim klincima je možda nezamislivo da 
se tako nešto pam� . Ali oni koji se sjećaju � h godina razumiju da je tada to bio 
događaj za pamćenje.

Kada sam počeo radi�  kao sportski novinar u Vjesniku 1993. godine počeo sam 
či ta�  njegove članke i upoznao jednu drugu osobnost, različitu od one koje se 
sjećam iz svog dje� njstva i početaka rada u novinarstvu. Posebno su mi zanimljivi 
bili njegovi članci o pravilnom hrvatskom nazivlju i terminologiji, ne samo za 
tehničke novotarije modernog nam doba nego i za sve oko nas. Osobno sam u 
sportsko novinarstvo uveo neke kasnije općeprihvaćene izraze. U posljednje 
vrijeme najzanimljiviji su mi njegovi radovi i predavanja o čipiranju, robo� zaciji, 
kiborzima i avatarima, koji su već među nama, a da toga često nismo ni svjesni. 

Dobro se sjećam i njegovih, pokazalo se, proročanskih napisa iz ranih 90-ih kako 
Hrvatska mora proizvodi�  da bi joj ekonomija opstala, a ne sve podredi�  turizmu 
i trgovini. Kao novinar se slažem i s njegovom analizom kako nam nema sreće uz 
širenje pesimizma kroz medije, nego baš suprotno, is� canjem pozi� vnih primjera 
i konstruk� vnim prijedlozima treba podiza�  moral u svim područjima života, od 
sporta koji je moj sektor, do gospodarstva i ekonomije o kojoj nam ovisi buduć-
nost.

Nikola Lipovac
sportski novinar, Zagreb

Teniski meč Belgija-Jugoslavija 
3:2 (Šalata, 1950)

PRVI ČLANAK OBJAVIO JE 
U NARODNOM SPORTU

Nikola Lipovac

Sportski sam novinar. Istodobno sam rođak prof. I. Ča� ća. Moj otac liječnik Borivoj 
i Igor bili su bra� ći. Kada me je prof. I. Ča� ć pozvao da napišem neku cr� cu koja 
nas povezuje, vra� o sam se u daleku prošlost.

Igor Ča� ć ima jedan štos kako zabavlja malu djecu. Stavi prst u usta i onda puca. 
Ne znam radi li to i danas, ali moju mlađu braću Marka i Marijana te sestru Mariju 
i mene zabavljao je kao klince na taj način.

Kada sam postao sportskim novinarom, ispričao mi je neke zgode iz svog života 
povezane sa sportom. Dio se odnosi na njegovo druženje s novinarima Narodnog 
sporta (danas Sportske novos� ), a drugi na jedan događaj iz 1950. godine.

Vjerojatno ni sam ne zna kako je upoznao novinare Narodnog sporta na čelu s 
glav nim urednikom Miroslavom Habunekom. Njega se prisjeća po jednoj misli 
izrečenoj 1947. ili 1948. »Tko ne će zna�  engleski, slabo mu se piše.« Zanimljivo, 
ja istu misao pam� m od svoga mentora, pokojnog Žarka Susića. Poznavao je Igor 
Ča� ć i legende hrvatskog sportskog novinarstva, Zvone Mornara i Borisa Jan ko-
vića.

A svoj prvi članak napisao je za Narodni sport, ako se dobro sjećam 1948. godine. 
Opisao je kako nogometni trener u jednom malom mjestu tuče mlade nogo me-
taše, ako nisu dobri i ne izvršavaju zadatke. Očito je prof. I. Ča� ć rođeni kri� čar.

Polazio je krajem četrdese� h godina školu tenisa. Bilo je to vrijeme kada su tu ško-
lu pohađali među ostalim Ladislav Jagec i Suad Rizvanbegović. Očito da mu to baš 
i nije išlo, ali je ostala jedna uspomena.

Godine 1950. u Zagrebu, na Šala�  je održan susret između Belgije i Jugoslavije. 
Naše boje branili su M. Branović, D. Mi� ć i J. Palada. Belgijanci su bili uspješni i 
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PROFESOR IGOR ČATIĆ – 75. ROĐENDAN VIĐEN
OČIMA PRIJATELJA

Vesna Marić

Prije dvije godine imala sam povlas� cu napisa�  nekoliko riječi u povodu okruglog 
rođendana svoje drage prijateljice Ranke Ča� ć. Danas se tom povlas� com i čašću 
koris� m za njezina supruga: sveučilišnog profesora dr. sc. Igora Ča� ća, dipl. ing., 
koji proslavlja veliku obljetnicu, svojih 75 godina. Teško je sada reći nešto o Igoru, 
a ne spomenu�  Ranku jer njihovi su živo�  tako povezani i isprepleteni da su ne za-
mislivi jedan bez drugoga. 

Ipak… Slavljenik i autorica ovih redaka poznaju se i druže već punih 60 godina. 
Naj veći je to dio naših života. Upoznali smo se u listopadu 1951. godine u ta daš-
njem Srednjoškolskom klubu iznad Gradske kavane, gdje je bilo nekoliko prostorija 
za druženje đaka srednjoškolaca za razgovore, igranje društvenih igara (i to je 
nekada postojalo), ali i za ples. Samo subotom, ne poslije 22 sata. Sastajali smo se 
ondje da bismo razgovarali, plesali i – smijali se. Jer voljeli smo se smija� , bilo 
čemu, druži�  se i plesa� . Bili smo mladi. Petnaestogodišnjaci.

A Igor i ja družimo se do danas, ne uvijek is� m intenzitetom, ali kon� nuirano.

U kući obitelji Ča� ć uvijek smo bili rado primani gos� : cijela gomila mladih ljudi 
zaposjela bi sva mjesta u sobi – kauče, stolce, ali i pod ako drugdje nije bilo mjesta. 
Uz divne kolače Igorove majke slušali smo ploče koje je Igor nabavljao ne znam 
otkuda. Bio je to jazz, tada, pedese� h godina prošlog stoljeća, nama ne baš lako 
dostupan (sjećam se Radio Luxembourga kao iznimke). Uživali bismo u muzici i 
opet u druženju. A gospodin Julio Ča� ć, Igorov otac, sa smiješkom nas je gledao iz 
svoje alatničarske radionice Štanca, iz dvorišta, kako na terasi uza zvukove boogie-
woogieja pokušavamo čak i plesa�  taj nama tada neobični ples. I mogla bih tako 
unedogled.

O biografskim podacima prof. Ča� ća toliko je toga već napisano i objavljeno i u 
ovom časopisu da to nije dobro ponavlja� . Ipak, nešto malo. 

HUMOR I ZNANJE
Aleksandar Lutkić

Kada mi je Igor napisao da bih i mogao o njemu napisa�  svoje viđenje, u prvi tren 
sam se uplašio i zabrinuo - ta nisam iz istoga čopora, misleći pritom na struku, ali 
ne, treba nešto napisa�  o osobi i njezinom djelu. Među� m postoji čvrsta poveznica 
među nama, obojica smo s� pen� s�  Zaklade Alexander von Humboldt.

Igor i ja smo stasali u istom Školskom forumu koji je Iso Kršnjavi nama namro na 
Roosveltovom trgu. Nažalost je i prije stotoga rođendana zgrada njemačkih arhitekata 
iz Leipziga pretvorena u muzej za umjetnine sumnjive vrijednos�  i dubioznih datacija. 
Pa su još primi� vci prefarbali zgradu sivom hladnom bojom i još naki� li podestom od 
crnoga grobljanskoga mramora, sve umjesto tradicionalno austrougarski u šen brun-
gelbu okera francjozefi nskoga, kao što su sve javne zgrade bile obojene. Da ne pre-
šu� m, ista je sudbina kakvu su krojili kulturocidni primi� vci snašla i Sveučilišnu 
biblioteku na Marulićevu trgu koja je pretvorena u arhiv i još onaj prekrasan Janečekov 
Kemijski ins� tut na Strossmayerovom trgu pretvoren u premalenu knjižnicu.

No, Igor je izrastao i nadrastao sve razne nevolje i pretvorio se u vrhunski marljivo 
čeljade koje se osobito is� če plodnim pisanjem. Čak je u našem an� intelektualnom 
ozračju predsjednik Josipović njemu pismom priznao ak� vnost s najvećim poh-
valama. Bit će da je čak i on dokučio dosege Igorove djelatnos� . Jer, mnoštvo 
kva liteta koje valja defi nira�  i inaugurira�  u našoj sredini naznačio je Igor svojim 
pi sanjem. Moguće je zamisli�  da će se s vremenom sve više istaknu�  smisao i vri-
jed nost i zamah onoga na što ukazuje i zagovara naš eto vrsni prijatelj.

Osim najšireg uvida u tehnološke ak� vnos�  u našoj sredini Igor je pokazao i još 
jed nu osobinu - on unosi humor u ovo naše sadašnje očaravajuće mračno doba.

Nobelovac, sociolog Konrad Lorenz napisao je da su humor i znanje dvije velike nade 
civilizacije. Naš se je Igor intui� vno postavio ispod ovih dvaju svje� onika koji bude 
nadu za budućnost čovječanstva. Nije to u rangu psa koji laje na slona ili žabe koja 
želi posta�  princeza. Igor je postulirao, recimo tako, da je smijeh sjajan pomagač u 
svim nevoljama. Nasmijmo se, Igoru se nasmiješimo i recimo mu - sjajan si Igore!

Prof. Aleksandar Lutkić, Sveučilište u Zagrebu
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najveće pobornike takva razmišljanja svakako pripada i profesor Ča� ć. Njegove 
ak� vnos�  svuda oko nas to i potvrđuju. 

Još od početka karijere brinuo se za stručne udruge raznih vrsta. Nemoguće ih je 
sve nabroji� . Naše današnje Društvo za plas� ku i gumu zahvaljuje nastanak i pos-
to janje i profesoru Ča� ću. I još mnoge druge, ne nužno uvijek vezane za poli mer-
stvo. 

Ako poznajem koga tko je tako intelektualno zna� željan, tako svestrano zain-
teresiran za različite stvari, tako široko upućen, onda je sigurno na prvome mjestu 
prof. Ča� ć. Koliko smo samo sa�  razgovora proveli u tome, da sam se uvijek iznova 
čudila nekom novom području u koje se Igor upuštao u svojim razmišljanjima. 
Nismo se uvijek slagali. Iskreno rečeno, najčešće nismo. Bile su to žučne rasprave, 
takvu svestranost nisam mogla potpuno nikada razumje� . Ali to je moj problem. 
Igor me uvijek uvjeravao u svoje nove ideje. Dolazio je do njih i na najčudnije 
načine: negdje bi nešto pročitao, to bi ga potaknulo na razmišljanje, otključao bi 
neku od ku� jica kojih ima bezbroj u glavi (znao je koju treba otključa� ), odmah 
uočio poveznice između pročitanoga i onoga već arhiviranoga, dodao tomu neke 
nove podatke i – eto novog pristupa nekoj staroj ideji, novog područja ili nove 
ideje. Ovako napisano zvuči jednostavno. Ali sigurno nije. Nema mnogo ljudi koji 
su poput Igora sposobni poveza�  moguće s nečim drugim mogućim, ali sasvim 
drukčijim. Za to je potrebno veliko znanje, ali i posebna sposobnost. I tu je Igor 
najbolji od dobrih. 

Prvi me put zaprepas� o nakon povratka iz Amerike idejom o povezivanju tehno-
logije i teologije, Tunerovom obrazovnom piramidom znanja, koja u temeljima 
sadržava matema� ku, a na vrhu je teologija. To je tražilo točno defi niranje poj-
mova, što je opet dovelo do sustavnog bavljenja jezikom, ali i fi lozofi jom. 

Jezik je uvijek bio opsesija profesora Ča� ća. Točno značenje svakog pojma bilo je 
nužno pri tumačenju novih ideja. I uopće svega što nas okružuje. Ima pravo u 
tome. Mnogo bi nesporazuma bilo izbjegnuto, i u svakodnevnom običnom životu, 
da svi znaju točno značenje pojma i riječi koje upotrebljavaju. A kako Igor ne staje 
na pola puta ili rečenice, pretočio je ta svoja istraživanja u norme, a na kraju i u 
rječnik. Zajedno s Rankom napisao je stručni Englesko-hrvatski rječnik polimerstva, 
koji je u konačnom obliku izašao 2002. godine.

I opet moram prizna�  da često nisam razumjela novo nazivlje koje mi je znao 
objašnjava� , nove poveznice među različi� m idejama. I moj bi komentar, barem 
na početku razgovora bio: Zar opet nešto novo, Igore, novo područje? Postoji li još 

Profesor Igor Ča� ć rođen je 14. ožujka 1936. godine u Zagrebu. Od malih nogu 
vezan je uz metale, preradu i obradu, u radionici svog oca gospodina Julija Ča� ća. 
Uz gimnaziju završio je i alatničarski zanat (oboje 1954.). Već u to doba pokazao je 
smisao za poboljšanja i kreiranja novih alata i strojeva. Uvijek je imao ideja za 
štancanje neobičnih predmeta od metala, koje je izrađivao s mnogo uspjeha i mi 
smo im se divili.

Slučajno ili ne, ali iste godine kada je rođen Igor Ča� ć, 1936., rođeno je i viso-
koškolsko obrazovanje u području primjene i prerade polimera, i to, zahvaljujući 
profesoru Josipu Hribaru, na Strojarskom odjelu tadašnjega Tehničkog fakulteta 
Sveučilišta u Zagrebu. Taj je odjel poslije prerastao u Fakultet strojarstva i bro-
dogradnje. Tim se polimerima prof. Ča� ć bavi cijeli svoj radni i poslijeradni vijek. 
Na tom fakultetu ostvario je akademsku karijeru i 2006. o� šao u mirovinu. Ali 
samo formalno. Da je onda, te 1936., prof. Hribar znao tko će dalje nosi�  njegove 
ideje, sigurno bi već tada bio zadovoljan. Jer upravo za predmet Prerada polimera 
biran je Igor Ča� ć u zvanje izvanrednog profesora na istom fakultetu, gdje je već 
kao docent predavao niz drugih polimerskih i srodnih predmeta.

To su neobične podudarnos�  u životu.

Boravci u inozemstvu uvijek su rezul� rali novim idejama, koje su najvećim dijelom 
ostvarene. U Parizu, gdje je još kao mladi inženjer 1964. - 1965. Igor boravio uz 
svoju suprugu Ranku, slučaj je h� o da jedan pogled u izlog knjižare, na jednu 
knjigu i ime njezina autora, dovede do zaposlenja, prvih susreta sa studen� ma, 
prvih radova na stranom jeziku i vrlo vrijednih iskustava.

Posjet Izložbi plas� ke i gume u Düsseldorfu 1967. godine bio je zapravo po� caj i 
početak uspješne znanstvene karijere tada još samo inženjera Ča� ća. Jer Aachen 
nije daleko od Düsseldorfa, a ondje je bio, i sada jest, Ins� tut für Kunststoff ver ar-
beitung i profesor Georg Menges. To se nije smjelo propus� � . Susret je stvorio 
uvjete za s� pendiju Deutscher Akademischer Austauschdienst 1968. Za� m 
magisterij pa s� pendija Zaklade Alexander von Humboldt i, konačno, 1972. obrana 
doktorata na Fakultetu strojarstva Tehničkog sveučilišta u Aachenu. A suradnja i 
nadasve veliko prijateljstvo s prof. Mengesom ne mogu se mjeri�  nikakvim stup-
njevima, s� pendijama ni radovima. Tu je čovjek i samo njegove ljudske kvalitete 
na prvome i jedinome mjestu. 

Uvriježeno je mišljenje da se znanstvenik mora bavi�  ponajprije svojom znanošću. 
To je svakako točno. No je li i dovoljno? Smije li znanost bi�  izolirana od društva i 
društvenih zbivanja? Prema mišljenju mnogih to nikako nije dopušteno. Među 
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I zaželimo još puno članaka u novinama, puno radijskih i televizijskih nastupa. 
Puno koncerata za slušanje i gledanje i trave za košenje.

A zar nije lijepo ima�  prijatelja koji �  60 godina tumači svoje ideje, pa makar ih i 
ne razumjela uvijek i često se ne slagala s njima!? Ali da, to traje 60 godina! I neka 
traje još dugo, dugo! Ja neću ništa bolje razumje� , Igor neće presta�  s novim 
idejama i tako ćemo i nadalje ima�  razloge za druženje, za svađe i veliko i dugo-
trajno prijateljstvo. 

Čes� tajući svojem prijatelju Igoru, želim to učini�  i svojoj prijateljici Ranki. Njih 
dvoje su tako zajedno, tako povezani, tako jedno da je i njihov rođendan gotovo 
za jednički: Rankin 11. ožujka, Igorov 14. ožujka. Godine nećemo spominja� . 
Dobre želje za zdravlje i radost u zajedništvu upućujem oboma, neka mi se pridruže 
svi koji ih znaju i poznaju. Iskreno i od srca.

Mr. sc. Vesna MARIĆ
Zagreb

Lijepim željama pridružuje se i Uredništvo Polimera.
Preneseno iz časopisa Polimeri 32(2011)1, 59-60. 

što nisi dotaknuo? Rasprave su znale bi�  i prilično žustre. Njegov bi komentar bio: 
Ti se nikada ne slažeš sa mnom, a moj: Ja to ne mogu razumje� . 

U znanstvenim krugovima prevladavalo je mišljenje da znanstvene članke treba 
pisa�  na jednom od stranih jezika (pretežno engleski ili njemački) da bi se mogli 
plasira�  u strane časopise i predoči�  stranoj znanstvenoj zajednici. I tu je profesor 
Ča� ć bio svojstven. S � me se složio, ali djelomično. Jer što će bi�  s našim hrvatskim 
jezikom, nazivljem i terminologijom ako ne budemo njegovali svoj, hrvatski jezik?! 
On će zakržlja� , neće se dalje razvija� , a to se ne smije dopus� � . Imao je pravo. 
Naš jezik treba čuva� , njegova�  i – poštova� . Ne dopus� �  njegovo obezvrjeđivanje, 
jer sažetak svih članaka, ako se radi o razumijevanju strane javnos� , ionako je 
uvijek i na stranom jeziku.

Promicanje znanos�  među običnim pukom jedna je od važnih djelatnos�  našeg 
slavljenika. Na tom polju sigurno ga zna i prepoznaje najviše ljudi. Tko bi mogao 
nabroji�  sve televizijske i radijske emisije u kojima je gostovao, popularne članke 
u raznim časopisima koje je napisao, mnogobrojne novinske članke koji su ugledali 
svjetlo dana i po kojima je prepoznatljiv. Možda bi to mogao samo sam autor. Prije 
dvadeset godina dobila sam od Igora na dar knjižicu. Igor Ča� ć: Životopis s popisom 
radova, stanje 30. rujna 1991. Sada bih sa zadovoljstvom vrlo rado primila i do-
datak, nadopunu, s dodatnih 20 godina. I tomu se nadam. Očekujem li previše, 
Igore?

Naš časopis Polimeri bio bi nepotpun bez ministra vanjskih poslova, odnosno 
ured nika za inozemstvo prof. Igora Ča� ća. Ostvario je bogatu suradnju i svi glavni 
i izvršni urednici časopisa sigurno su mu zahvalni. Kao i na potpori i brizi za to da 
Uredništvo još nalazi mogućnos�  da časopis izlazi i nalazi put do čitatelja.

Nije sve u radu, mislim na znanost, popularizaciju, društveni rad. Sve to mora ima-
�  i neki ispušni ven� l. To je za profesora Ča� ća glazba, umjetnost i – njihova 
vikendica. I sada bih mogla ponovi�  sve ono što sam o tome spomenula na ob ljet-
nicu svoje prijateljice Ranke: silnu ljubav prema glazbi – klasičnoj i jazzu, i operama 
i izložbama koje se ne propuštaju. I uvijek novim i novim, često i raritetnim 
kompaktnim diskovima (kao nekada pločama) s glazbom koja stalno traje kod 
obitelji Ča� ć. A ako se u Pribiću kod Krašića može malo trave i pokosi� , bit će ru-
žičnjak Rankin još ljepši. I tako opet skladno zajedno dalje. 

I lijepi i oni manje lijepi trenutci iz života vrijedni su sjećanja. U lijepima se ponovno 
uživa, iz manje lijepih može se nešto nauči�  ili ih nastoja�  ne prečesto izvlači�  na 
površinu. I op� mis� čno ići dalje s vjerom u dobro i lijepo.
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Mnogo godina poslije, Igor nas je zamolio da nešto napišemo za 2. izdanje njegove 
biografi je, u odjeljku Drugi o Igoru. To nam je čast i zadovoljstvo, ali i prilika de fi  ni-
ra�  naš pogled na Znanost i domoljublje koji, zbog opisanih razloga, ipak nikad 
nismo pos� gli. Rasprava koja slijedi temelji se na našim brojnim objavljenim tek-
stovima zbog prirode priloga ne ćemo sustavno ci� ra� .4 Na koncu se otkriva da je 
Igor ipak bitan za naša promišljanja.

Znanost i domoljublje

Znanje dolazi iz znanos�  i oboje pripadaju cijelom čovječanstvu; zato oni na prvi 
pogled nemaju izravne veze s domoljubljem. Štoviše, u suzbijanju nacionalnih 
osjećaja, najčešće se rabi znanost kao jedan od najjasnijih primjera ljudske ak � v-
nos�  koja pokazuje da među ljudima ne trebaju i ne smiju postoja�  granice i 
ograničenja koja bi se odnosila na išta nego na vrsnoću rada i primjerenost po-
našanja.

4 Autori su priložili opsežni popis korištenih radova, pretežno njihovih. Zbog karaktera biografi je, 
odustalo se od objave popisa. Zainteresiranom čitatelju bit će rado stavljeni na raspolaganje.

Povjerenstvo za izdavačku djelatnost MZOS-a 9. ožujka 2009. S lijeva na desno sjede: 
Jasenka Zajec, Ana Marušić (predsjednica), Lorena Škufl ić, Milena Žic-Fuchs; stoje: Siniša 
Zrinščak, Ivan Jurić, Vladimir Goss, Igor Ča� ć, Mislav Ježić.

ZNANOST I DOMOLJUBLJE
Matko i Ana Marušić

Profesora Igora Ča� ća upoznali smo na jednom znanstveno-stručnom skupu u 
Cavtatu 1997. U to vrijeme bili smo suurednici Croa� an Medical Journal-a. Našim 
smo časopisom željeli otvori�  vrata i prozore između svijeta i hrvatske znanos� : 
vrata – da preko našega časopisa uvedemo u Hrvatsku međunarodne kriterije 
izvrsnos�  i poštenja, a prozore – da svijet vidi da u našoj zemlji postoji pristojna 
(medicinska) znanost. 

Prof. I. Ča� ć je na tom skupu predstavljao znanstveno-stručni časopis Polimeri. 
Pritom je ustrajao na drukčijoj viziji – želio je po� ca�  hrvatske znanstvenike da 
objavljuju izvorne znanstvene radove u tom časopisu, da se razina časopisa povisi 
doprinosima stranih stručnjaka, ali u prijevodu, jer su tekstovi trebali posluži�  i 
stručnjacima u praksi. Prijevodi su značili ujedno i stvaranje potrebnog nazivlja, 
kako za pisanje znanstvenih radova tako i svakodnevnu uporabu.

Ni tada ni poslije nismo se potpuno suglasili u ciljevima naših časopisa u odnosu na 
strategiju promicanja hrvatske znanos� . Posebno su se oko toga gložili Igor i Matko: 
Igor je ustrajao na važnos�  razvoja tehnike, što je Matko podržavao, ali pritom je 
Igor podcjenjivao važnost međunarodnog indeksiranja časopisa i objavljivanja u 
takvim časopisima (na engleskom jeziku), a to je Matka živciralo, jer je on zdušno 
vjerovao da kroz publiciranja na međunarodnoj razini učvršćuje međunarodni 
položaj Hrvatske (osim izravnih dobrobi�  koje donosi vrsna znanost).

Prošlo je nekoliko godina i ministar Dragan Primorac izabrao je 2004. članove Po-
vjerenstva za izdavačku djelatnost (sljedeći ih je ministar smijenio, ali to je druga 
priča). Ana je postala predsjednicom, a Igor članom. U � jeku � h pet godina Ana i 
Igor su postali dobri prijatelji. Matko je uvidio da je Igor jedan plemenit čovjek, 
hrabar, pametan i pošten (posebno se sjećamo njegove podrške u za nas teškim 
vremenima napada na nas kao urednike, sve do našeg odlaska u Split!), ali suglasje 
oko objavljivanja znanos�  na međunarodnoj razini nisu uspjeli pos� ći. Ana je 
komplimen� ma, mijenjanjem tema i drugim diplomatskim metodama smirivala 
obojicu i nesuglasje je postupno prešlo u prijateljsko nadmudrivanje i pošalice.
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Upravo je znanstvenim postupkom čovjek pribavio sve glavne, konkretne, provjerljive 
i primjenjive spoznaje o sebi i svijetu oko sebe. Znanstvena spoznaja (stvarno znanje) 
nadalje se pretvara u konkretan proizvod koji olakšava ili produljuje život. Zadovoljenje 
većine naših svagdanjih potreba ostvareno je zahvaljujući upravo znanstvenomu 
napretku. U svakomu proizvodu i postupku suvremenog čovjekova života leži skriveno 
iznenađujuće mnogo znanstvenih dos� gnuća koja su mu to omogućila.

Obrazovna uloga znanos� 

U svojoj naobrazbi i radu znanstvenik cijeli život zapravo prolazi kroz jedinstvenu 
školu koja, uza znanje o određenomu području proučavanja prirode, u njemu razvija 
i svojstva skromnos�  i poštenja. Znanstvenoistraživački rad zah� jeva konkretno 
uobličenje zamisli (hipoteze) i njezinu provjeru. Znanstvenik najprije tes� ra vlas� tu 
zamisao i njezinu vrijednost dokazuje samom sebi. Uvjerivši se u njezinu vrijednost i 
vjerodostojnost, on za� m u to nastoji uvjeri�  i cijelu svjetsku znanstvenu javnost tako 
što će svoj rad (zamisao, rezultate njezine provjere i zaključke) objavi�  (u znanstvenom 
časopisu) što većem broju stručnjaka. Proces objavljivanja članka podvrgnut je 
strogoj i objek� vnoj prosudbi svih njegovih dijelova, a kada rad prođe sve provjere i 
bude na raspolaganju javnos� , analiziraju ga, ponavljaju i kri� ziraju znanstvenici iz 
cijeloga svijeta. Tu autor nema uzmaka, mjesta da se sakrije, ili načina da prikrije ne-
dos tatke svojega djela. Oni koji izdrže izazove toga procesa, nauče koliko su vrijedni, 
originalni i marljivi, ali razviju i sposobnost prihvaćanja argumen� rane kri� ke i tuđega 
mišljenja. Koliko god bio težak i kadšto I bolan, taj put u znanstvenika razvija poštenje 
i skromnost: poštenje jer mu sustav onemogućuje varanje, a skromnost jer mu drugi 
otkrivaju pogrješke i nesavršenos�  koje nije uočio.

Samo se znanstvenom ak� vnošću mogu izgradi�  dobri učitelji, koji se ravnaju po re-
zul ta� ma svojega rada, koji znaju i žele mjeri�  svoj učinak na učenike i koji će svoje 
učenike uči�  svemu što znanost uči njih. Znanost stvara učitelje koji studente ne za-
sipaju dogmama i praznim frazama, metafi zikom, mis� kom i krila� cama. Učitelj znan-
st venik znade domet i valjanost onoga što podučava, znade odbaci�  prevladano i 
staro i može ocijeni�  kada treba prihva� �  i primijeni�  novo.

Sveučilišni nastavnik mora bi�  znanstvenik zato što se pretpostavlja da je on me đu-
narodno prizna�  stručnjak i stoga najbolji mogući učitelj. Oboje proistječe iz činjenice 
da je znanje vlasništvo cijeloga čovječanstva, jer ono traži da se razmjena znanja 
odvija na međunarodnoj razini: stvarno znanje učitelj treba pra� �  i crpje�  s me đu-
narodne razine, a istraživač svoje novostvoreno stvarno znanje treba da�  cijelom 
čovječanstvu; oboje se odvija na razini međunarodno vidljivih i prepozna� h znan-
stvenih časopisa.

No, tako stvar vide i tako misle samo oni koji ne shvaćaju ili, najčešće zbog privatnih 
ili kojih drugih nedovoljno utemeljenih razloga, ne žele vidje�  da je nacionalni 
okvir još uvijek nužda koja pojedincu omogućuje i zaš� tu i napredak. Ovdje ne 
ćemo ulazi�  u pitanja važnos�  države i nacije, nego ćemo prihva� �  da one postoje 
i pokušat ćemo pokaza�  važnost znanos�  za državu i naciju, bez obzira na to što, 
kako je već rečeno, svaki, i najmanji dio ljudskoga znanja pripada svim ljudima, 
bez obzira na to tko ju je pribavio i tko će se njome koris� � .

Problem povezivanja znanos�  i nacionalnih interesa još je teži i dvojbeniji kad se 
razmatra s pozicije malih naroda i nedovoljno razvijenih država. To je tako jer ljudi 
znanost ponajprije zamišljaju kao ljudsku ak� vnost koja donosi otkrića, a ta se 
otkrića potom u inovacijskom lancu, preko patenata i razvoja tehnologije, pret-
varaju u sredstva poboljšanja svagdanjega života, čak i vojne i poli� čke moći. Mo-
že se ovdje postavi�  pitanje – što u toj trci, u koju je uloženo toliko novca, naj slo-
ženije tehnologije i najboljih umova, ima traži�  mali narod, gospodarski slaba 
država, nedovoljno razvijena sredina? Što će to bitnoga oni otkri� , pridonije�  svi-
jetu i sebi, napose kad ih se usporedi s velikima, boga� ma i razvijenima? Na prvi 
pogled čini se da mali nemaju što traži�  u znanos� . No pritom su zaboravljene i 
druge funkcije i doprinosi znanos� , oni koji su za malu i slabije razvijenu sredinu i 
važniji od otkrića.

Temeljne funkcije znanos� 

Če� ri su temeljne vrijednos�  znanos� : 1) znanstvenoistraživački je rad izvor stvarnoga 
znanja (otkrića) za čovječanstvo, 2) znanost je ključna sastavnica obrazovnoga su sta-
va, 3) dio je uljudbe (kulture) nekoga naroda ili sredine i 4) pridonosi općoj dobrobi�  
i sigurnos�  u svagdanjemu životu.

Znanost kao izvor znanja

Stvarno znanje pribavlja se znanstvenoistraživačkim radom. Stvarno znanje jest 
znanje stečeno znanstvenim postupkom i kao takvo višestruko provjereno i usu gla-
šeno na razini međunarodne znanos� . Po strogos�  postupka, defi niranim pravilima 
zak ljučivanja i činjenici da se prihvaća kao stvarno tek nakon međunarodnoga 
suglasja, ono se bitno razlikuje od, primjerice, legendi, prepričavanja, poezije i sva-
kodnevnih vijes� . U času otkrića ne može se zna�  koliko će nova spoznaja bi�  važna 
i što će osvijetli�  kad se udruži s već postojećim znanjem i otkrićima koja će se tek 
dogodi� . Stoga ne postoji ni najmanja sastavnica znanja o Prirodi koja ne bi bila 
korisna, odnosno koja bi bila suvišna i neprimjenjiva.
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Znanost u maloj zemlji

Iako je skoro sigurno da znanstvenici u maloj i slabije razvijenoj zemlji ne će ni 
svijetu ni svojoj domovini donije�  neko veliko i važno otkriće, podržavanje znanos�  
u maloj zemlji jednako je važno, ako ne i važnije nego li u velikoj i razvijenoj.

Razvitak i napredak

Najvažniji put razvitka, napretka i priključenja razvijenima za malu je zemlju up-
ravo razvitak znanos� . Znanstvenici najbolje mogu primi�  znanje od razvijenijih i 
mogu ga kri� čki prenije�  mlađima. Drugim riječima, upravo su znanstvenici naj-
bolji učenici i učitelji. A bez učenja nema napretka.

Međunarodni ugled

U slabije razvijenim sredinama često se zamišlja da se ugled najbolje širi preko 
špor ta i različi� h medijskih događaja. To je ne samo netočno, nego i štetno miš lje-
nje, jer skreće pozornost s glavnoga na sporedni put. Ima mnogo, mnogo zemalja 
koje su na ovaj ili onaj način pos� gle velike športske uspjehe, ali to nimalo nije 
promijenilo njihovu sliku u svijetu. Tko je siromašan i nerazvijen takav i ostaje bez 
obzira na sve medalje i rekorde koje na međunarodnoj sceni osvoje njegovi špor-
taši. Stvarni napredak i stvarni ugled pos� že se samo – stvarnim vrijednos� ma, a 
to su proizvodi čovjekova duha i ruku. Duhovni u tvarni napredak proistječu samo 
iz znanja, a u osnovi znanja stoji znanost.

Dugoročno i objek� vno gledano, više ugleda zemlji donosi jedan dobar znanstveni 
članak objavljen u uglednom časopisu nego ikakva zlatna medalja sa športskih 
natjecanja.

Budući da znanstvenici po prirodi svojega posla puno komuniciraju s inozemstvom 
i puno putuju, oni su najbolji pokazatelj i širitelj međunarodnoga ugleda svoje 
zemlje. Znanstvene članke čitaju znanstvenici cijeloga svijeta pa svaki lokalni 
doprinos svjetskoj znanos�  neslućenom snagom širi ugled sredine iz koje je po-
tekao. Taj je ugled u drugim sredinama upućen tamošnjim znanstvenicima, koji su 
utjecajni i koji u konačnici i određuju kriterije i vrjednuju sve što je vrijedno 
vrjednovanja. Pos� gnu�  ugled traje godinama, a ne nekoliko dana kao u slučaju 
zabave i športa. Nesporazum je u tome što široka javnost, uključujući novinare, 
zapravo ne zna da se prave vijes� , one koje doista donose ugled, ne nalaze u dnev-
nim novinama i na televiziji, nego u – znanstvenim časopisima. (To je neznanje 

Iz toga proistječe činjenica da se rad na sveučilištu od rada u istoj struci izvan sve-
učilišta razlikuje po tome što je struka u akademskoj sredini prožeta znanstvenom 
metodom. Zato na sveučilištu znanost i struka nemaju međusobne granice i ne mogu 
postoja�  jedna bez druge, nego se prirodno prožimaju i nadopunjuju. Zajednički im 
je nazivnik samo vrsnoća, i to vrjednovana međunarodnim mjerilima. Zbog vrlo 
proširenog nerazumijevanja prirode sveučilišnoga rada, treba ponovi� : međunarodna 
su mjerila neizbježna jer je znanje vlasništvo cijeloga čovječanstva.

Znanstveni način mišljenja i primjena znanstvenih metoda zah� jevaju poštenje, slo-
bo darski duh, iskrenost, samokri� čnost i otvorenost. Znanstveni nas rad uči ras prav-
ljanju na osnovi argumenata, mogućnos�  obrane onoga u što smo dokazima uvjereni, 
prihvaćanju kri� ke i tuđega mišljenja i mijenjanju pogrješnih stajališta. Maš tamo i 
za mišljamo, no drukčije nego umjetnici; znanstvena nam spoznaja daje povratnu 
oba  vijest koja naknadno otkriva pravu veličinu, domišljatost i stvarni domet naše 
mašte.

Kulturna uloga znanos� 

U kulturu pripada sve duhovno i tvarno što je čovjek stvorio, a znanost bitno pridonosi 
i jednome i drugome. Znanstveni rad povećava znanstvenikovo znanje i sposobnos� . 
Znanstvenik prilaže svoje znanje i iskustva u riznicu cjelokupnoga duhovnog bogatstva 
čovječanstva i tako to bogatstvo povećava, a istodobno je sposoban koris� �  se zna-
njem svih drugih znanstvenika. Stoga jednu sredinu upravo znanstvenici najbrže i 
najdjelotvornije uključuju u međunarodnu podjelu znanja i rada.

Znanstvenici primaju i razmjenjuju obavijes�  o kojima ovisi tehnološki i kulturni (a 
� me i poli� čki) razvoj njihove sredine. Pri odlukama iz svih područja djelovanja dr ža-
ve potrebno je znanje i način razmišljanja koje posjeduju samo znanstvenici.

Znanost kao izvor blagostanja i sigurnos� 

Premda kadšto između nekoga otkrića i njegove primjene prođe i pola stoljeća, sva 
znanstvena otkrića, prije ili poslije, ulaze u konkretnu uporabu u svagdanjemu životu. 
Put od temeljnih istraživanja do uporabe novih proizvoda opisuje se kao inovacijski 
lanac. Taj lanac čini neprekinu�  niz djelatnos� : temeljna istraživanja - razvojna 
istraživanja - novi proizvod. U medicini su djelatnos�  inovacijskoga lanca manje uoč-
ljive nego u drugim područjima, prije svega zbog većega vremenskoga razmaka 
između otkrića i uporabe, jer ovdje treba ispita�  ne samo učinkovitost nego i neš-
kodljivost sredstva ili postupka.
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Nedostatak novca najčešći je izgovor i znanstvenika i poli� čara (pa i laika) za slabo 
stanje znanos�  u nekoj (vlas� toj) zemlji. Naravno da je za znanstveni rad dobro da 
ga se podupire sa što više novca, napose stoga što je veliki broj istraživanja doista 
skup. 

Važno je i to da znanstvenici imaju razmjerno dobre plaće, zbog samopoštovanja, 
zbog ostanka u znanos� , zbog osiguranja života u kojemu će većinu svojih napora 
i vremena posve� �  znanos� , a ne honorarnim poslovima, te naposljetku zbog 
lakšega novačenja najboljih mladih ljudi u znanstveni rad.

No, ipak, nedostatak novca nije glavna prepreka razvoju znanos� . U maloj zemlji 
znanstvenici se ne moraju bavi�  vrlo skupim istraživanjima. U svakoj grani znanos�  
mogu se naći pitanja i odabra�  ili otvori�  područja istraživanja koja nisu skupa. Za 
malu zemlju nije važno koja znanstvena pitanja znanstvenici rješavaju, nego je 
važno da to rade dobro, na međunarodnoj razini! Nije bitno što znanstvenici rade, 
nego je bitno da to rade dobro! Vrijednost znanstvenika ne određuje područje 
znanos�  kojom se on bavi, nego vrsnoća rezultata koje stvara.

Problem nije u novcu nego u vrijednos�  znanstvenika. Mala i nerazvijena sredina 
naprosto ne može stvori�  dobre znanstvenike, jer za njima nitko ne osjeća po-
trebu, nema ih tko nauči�  i nitko ih (pa ni oni sami sebe) ne cijeni. Taj začarani 
krug ne prekida dolijevanje novca, nego domoljublja, naravno uz shvaćanje 
važnos�  znanos�  za naciju.

Začarani krug niske kvalitete treba prekinu�  odlučnom znanstvenom poli� kom. 
To znači otvoreno i beskompromisno poštovanje znanstvenoga rada, primjerenu 
kadrovsku poli� ku, prihvaćanje i primjenu međunarodnih kriterija vrsnoće, te pri-
mjenu različi� h tehnika brze izobrazbe vrhunskih znanstvenika. Potonje se pos� že 
izobrazbom najboljih mladih ljudi u istraživačkim centrima razvijenoga svijeta.

Drugi nesporazum u odnosu na stvarno promicanje znanos�  u slabije razvijenoj 
zemlji jest pojava da se znanstvenicima proglašavaju i odgovarajući ugled nose 
ljudi koji imaju � tule i pozicije, ali zapravo nisu znanstvenici. To što je netko 
pos� gao � tulu sveučilišnoga profesora ili čast akademika ne smije zadovolji�  one 
koji vole svoju domovinu, jer se iza � h � tula često kriju sposobnos�  posve različite 
od istraživačkih.

Jedini kriterij stvarne vrsnoće i stvarne znanstvene vrijednos�  jest činjenica da 
znanstvenik objavljuje svoja znanstvenoistraživačka izvješća (radove, članke) na 
međunarodnoj razini. Tko god nema radova objavljenih u časopisima koji nose 
dužan međunarodni ugled, nije znanstvenik, bez obzira na to koju � tulu nosio, 

razlog zbog kojega se pučanstvo više divi športašima i pjevačima nego znan stve-
nicima i umjetnicima.)

Moral, radišnost i poštenje

Budući da se vrijednost i količina znanstvenih proizvoda automatski i jasno mjeri 
na međunarodnoj razini, u znanos�  nema prijevare, što znači da znanost sama po 
sebi uspostavlja i učvršćuje moral i poštenje. Budući da bez stvarnoga i teškoga 
rada nema rezultata, znanstvena ak� vnost pojačava i radne navike, urednost, 
točnost i druge vrline bez kojih nema ni osobnoga ni nacionalnoga napretka.

Kako dos� ći razvijenije?

Ovdje ne ćemo razmatra�  sve moguće mehanizme kojima slabije razvijena sredina 
može (i mora!) pokušava�  dos� ći one razvijenije. Reći ćemo samo dvije stvari, 
one najvažnije i one na koje se najčešće zaboravlja.

Čuva� , cijeni�  i promica�  znanost

Iz svega rečenoga proistječe da je znanost nacionalno jako važna i da bez vlas� te 
znanos�  nema razvitka ni napretka. Bez vlas� te pame� , ni tuđa se ne može ni ku-
pi �  ni�  kopira� .

Proistječe da svaka sredina, svaka zemlja mora upravo zbog nacionalnih interesa 
među svoje najviše prioritete postavi�  održavanje i promicanje znanos�  u vlas� toj 
sredini. Pritom je najvažnije na što više ljudi proširi� , zapravo – u kulturu i način 
miš ljenja ugradi� , svijest o nacionalnoj važnos�  znanos� . Promicanje znanos�  mo-
ra počiva�  ponajprije na ponosu i samopoštovanju samih znanstvenika, te na 
shvaćanju njezine nacionalne važnos�  na poli� čkoj razini. Potom se znanost mora 
pro mica�  svim raspoloživim mjerama i postupcima da bi se njezina vrijednost ob-
jasnila građanima i oni je prihva� li kao nacionalnu nužnost.

Ljudi i izobrazba, a ne novac i ugled

U naporu promicanja nacionalne znanos�  svatko dobronamjeran treba shva� �  da 
su za znanost važni ljudi i izobrazba, a ne novac i ugled.
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CETERUM CENSEO CYBORGOS ESSE 
STUDENDOS

Uostalom smatram da kiborge treba proučava� 

Amir Muzur

Vjerojatno će moja prva asocijacija na Ča� ća zauvijek osta�  kiborzi: ne (samo) 
zato što je on višeslojna osoba, već zato što gotovo da se ne sjećam ijedne (duže) 
diskusije u kojoj Igor ne bi potegao argument da se kiborzima premalo bavimo. I, 
kao što to s ponavljanim argumen� ma obično biva, o njima počinjemo razmišlja�  
i kada ih spomene netko drugi ili čak kada ih nitko ne spomene. U početku sam u 
kiborzima vidio amalgam prirodnih i umjetnih materijala, strojarstva i (bio)e� ke, 
dakle, � pičan ča� ćevski sinteziološki konstrukt pogodan za intelektualno pro-
vociranje sugovornika u pauzama između lošinjskih sekcija. U prvim, kratkim, 
susre� ma s Ča� ćem, činilo mi se da �  kiborzi zasićujuće nekontrolirano kuljaju na 
sve strane – između dviju kri� ka Ministarstva znanos�  i Ministarstva zaš� te oko-
liša, gume i plas� ke, autobiografskih izleta u dane Humboldta i Povjerenstva za 
izdavaštvo. S vremenom, među� m, u toj šumi perseveracija i podataka počeo 
sam, zahvaljujući Igoru, gleda�  kiborge kao oličenje testa modernog doba: kao što 
svaka proteza sebi prilagođava zatečene sheme moždanog korteksa, tako i taj 
promijenjeni mozak počinje refl ek� ra�  nove osobine, pretvarajući se iz subjekta 
u objekt i obrnuto. Na taj način, ni tehnika ni medicina ne mogu više same ob jaš-
njava�  nastalu heisenbergovski neodredivu situaciju. Kiborzi (bez obzira na ap-
solutnu i rela� vnu količinu implan� rane umjetne tvari) postaju, tako, idealnom 
te mom (bio)e� čkog spekuliranja i misaonog eksperimen� ranja, pa i simuliranja 
novog doba koje nas usisava snagom crne rupe, ma kako mu se mi (ili, točnije: 

kojom se rukovodećom pozicijom dičio i koliko novca pribavljao za svoju ustanovu. 
To vrijedi za sve struke i sve zemlje i pojedince. Ne može čovjek traži�  da ga se 
uvrs�  u nogometnu nacionalnu vrstu zato što jako dobro igra badminton. Tako se 
ni među znanstvenike ne može uvrs� �  ničim nego međunarodno vidljivim znan-
stvenim radovima.

Ni jedna domoljubna poli� ka to ne smije zaboravi� . Oni koji tvrde da nacionalnu 
znanost čuvaju � me što je drže u okvirima svoje zemlje ne samo što se ljuto varaju, 
nego se – ljuto varaju.

Prof. dr. sc. Matko Marušić
Prof. dr. sc. Ana Marušić

Katedra za istraživanja u biomedicini i zdravstvu
Medicinski fakultet
Sveučilište u Splitu

Split
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KAKO SAM POLEMIZIRAO I SURAĐIVAO
S PROF. IGOROM ČATIĆEM?

Franjo Plavšić

Negdje 1994. povela se rasprava na sastanku Kriznog stožera Ministarstva zdravstva 
povodom članka prof. I. Ča� ća o stanjivanju ozonskog omotača, a bio je objavljen 
u tada vrlo uglednom Vjesniku. On nije osporavao kako se na nekim područjima 
smanjuje debljina ozonskog omotača ni�  podatke u porastu učestalos�  pojave 
melanoma u � m godinama, ali je odbijao optuži�  za pojavu samo freone kao glav-
ne krivce za povećan pobol građana. Odlučeno je da poštovanom profesoru treba 
odgovori�  polemički, a za odgovor sam bio zadužen ja kao stožerski polemičar. Kao 
kemičar znao sam za lidersku ulogu prof. I. Ča� ća na području polimera i primjenu 
plas� ke na različi� m područjima, posebno u strojarstvu. Bio sam svjestan čitajući 
redovito Vjesnik da tu njegovi interesi ne završavaju i da se protežu na druga 
područja znanos�  i struke, a vrlo često na sveukupnu edukaciju. Ipak sam napisao 
taj članak pretežno se držeći medicinskih problema i objavio ga u Vjesniku na opće 
oduševljenje mojih kolega epidemiologa.

Čekao sam odgovor prof. Ča� ća u nastavku polemike, ali on se meni koji dan na-
kon objave članka javio telefonski i zatražio je razgovor. Naravno da sam pristao 
na hitni sastanak u mojem uredu i on se pojavio s hrpom publikacija i knjiga. Od-
mah na početku je izjavio da ne želi dalje širi�  polemiku po novinama, jer nas 
dvojica zapravo imamo slično mišljenje, a razlike su se javile samo zbog nerazu-
mijevanja. I tako je počela rasprava, koja je u svojim dijelovima bila ponekad malo 

neki od nas) pokušavali opira�  (podsjećajući pritom na onog Andrićevog bega iz 
Travničke kronike koji, u želji da izbjegne konfrontaciju sa znakovima austrijskog 
do ba, ne diže pogled s tla, a na tlu primjećuje tragove konjskih kopita Aus trija-
naca).

Ukratko, kao što implantat mijenja svijest ma� čnog organizma, tako je i Igor Ča� ć 
uspio svojim katonski perzistentnim monolozima ucijepi�  (najmanje) jednom, 
tehnici ne osobito sklonom, biću nužnost promišljanja kiborgizacije. Naravno, iz 
ove konfesionalne cr� ce ne bi trebalo zaključi�  da je upornost jedina Ča� ćeva 
odlika: njegova dinamičnost i borbenost u pitanjima obrane javnog interesa – od 
fi nanciranja znanstvenih časopisa i koncipiranja strategije razvitka visokog obra zo-
vanja, do rasprava o značaju proizvodne privrede i ulozi ideja u scijento metrijskim 
prosudbama – kvalifi ciraju ga kao jednoga od najangažiranijih intelek tualaca u 
nas (koji, čak i kada mu izmaknu pod nogama jedan medij, pronalazi uvijek drugi 
za difuziju svojih stavova). Na kraju krajeva, zato ga, čak i kada ga ne razumijem u 
potpunos�  ili se ne slažem s njime, smatram prijateljem.

Prof. dr.sc. Amir Muzur
pročelnik Katedre za društvene

i humanis� čke znanos�  u medicini
Medicinski fakultet
Sveučilište u Rijeci
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HUMBOLDTOVAC ZNANSTVENE 
ŠIRINE I UNIVERZALNA DUHA

Vlatko Previšić

Kolegu Igora Ča� ća upoznao sam 1992. godine kada smo zajedno radili na osni-
vanju Kluba hrvatskih humboldtovaca. Zapravo, pripadali smo različi� m inicija� v-
nim skupina (bilo ih je nekoliko), koje su te godine djelovale na utemeljenju Kluba. 
Tek kada su one ubrzo funkcionalno integrirane imao sam priliku više surađiva�  s 
kolegom Ča� ćem i nešto ga bolje upozna� . Tada sam otkrio i do danas potvrdio 
jednu zanimljivost u osobnoj jednadžbi kolege Ča� ća. Začudnu krea� vnu siste-
ma� čnost i opera� vnu brzinu djelovanja, na čemu mu i danas zavidim. To se, me-
đu� m, nekome vjerojatno može čini�  tek, eto, samo normalnom prak� čnošću u 
čo vjeka. Danas gardnerovski gledano to je svakako jedan vrlo bitan element više-
strukih inteligencija koje pojedinci posjeduju i po tome se sasvim razlikuju jedni od 
drugih. Svi mi, is� na, znamo kako su inače te dvije osobine dobre pretpostavke za 
bilo koji plodan i produk� van rad. No, to nikako nije dovoljno za jednu širu znan-
stvenu radoznalost i mul� disciplinarnu angažiranost. Kolega Ča� ć sigurno ima i 
jedno i drugo - pa i dokazanu prak� čnu upotrebljivost u svojem razmišljanju, od 
čega je on zapravo započeo u svome obrazovanju i kasnijem cjelokupnom djelo-
vanju.

U današnjem vremenu kada se mnogi klone znanstvenog svaštarenja unatoč dek-
lara� vnom is� canju mul� disciplinarnos� , a više se priklanjaju svome znanstve-
nom dvorištu, u kojem se osjećaju dobro i sigurno, svestranost i nije baš u modi. 
Taj prosvje� teljski � p ličnos�  čini se mnogima passé. Igor ne misli tako; za njega 
to ne vrijedi! On se svakako voli suočava�  s izazovima izvan svoje ma� čne tehničke 
discipline; odnosno, on nju nerijetko upliće u druge sasvim tuđe enklave. Njega 
opsjedaju jezične, a ne samo tehničke konstrukcije; on ozbiljno fi lozofi ra o smislu 
nečega u � raniji svakodnevnice, koje teme se mnogima najčešće čine sasvim ja-
snima i banalno upitnima. Pritom on nastupa tolikom strašću i uvjerenjem u svoje 
ideje da to - ukoliko nemate strpljenja i takta – sugovornika može doves�  u komu-
nikacijski otpor.
 

oštrija. On se odmah složio da smanjivanje debljine ozonskog sloja može kod 
izloženih UV-zračenju izazva�  rak kože, ali da su istraživanja medicinskih stručnjaka 
još uvijek nedostatna i ponekad kontradiktorna, što sam i ja morao prihva� �  kao 
činjenicu. Dodao sam da je karcinogeneza spor proces (karcinom se javlja 15-20 
godina nakon početka izlaganja nekom karcinogenu). Tu me je on čekao s po dat-
kom da se debljina ozonskog omotača počela pra� �  1969. te da se učestalija 
mjerenja obavljaju tek desetak godina. Uz sve ostalo, činilo se već tada da postoje 
prirodne oscilacije u njegovoj debljini i da bi mogli postoja�  ciklusi od možda 
nekoliko desetaka godina u povećanju i smanjivanju debljine tog sloja kao nekakav 
prirodni proces.

Onda je došao red na tvari koje mogu uništava�  ozon. Tada se smatralo da su 
apsolutno najopasniji freoni, pa su tako neki od njih već ulazili u zabrane daljnjeg 
korištenja. Bili su objavljivani rezulta�  pokusa iz uglednih laboratorija u kojima je 
pojava dokazana kod freona i čak je opisan mehanizam te reakcije. Prof. Ča� ć se s � m 
slagao, ali je upozoravao da uvje�  u ozonskom omotaču nisu is�  kao u laboratorijima, 
a ja sam se s � m mogao složi� . Ipak, laboratorijski rezulta�  su pokazivali da je takva 
reakcija vjerojatno moguća u ozonskom sloju. Onda je prof. Ča� ć izišao s novom 
tvrdnjom da ne moraju freoni bi�  jedini koji uništavaju ozonski omotač. Brojni 
kratkolančani halogenirani organski spojevi mogu radi�  to isto. Morao sam prizna�  
da jesam prelistao neke članke o tome, a danas postoje liste brojnih zabranjenih tvari 
koje mogu izazva�  uništavanje ozona. Uz to je bilo logično pretpostavi�  da postoje i 
prirodne tvari s takvim učincima. Bilo je spomena problema utjecaja vulkanske 
ak� vnos�  na ozonski omotač, što znači da je u prošlos�  ozonski omotač u nekim 
situacijama mogao bi�  i značajnije uništavan nego danas nakon uvođenja brojnih 
zabrana za korištenje dokazano opasnih tvari.

Naš je sastanak završio u općoj slozi na nekim područjima iako se nismo baš u 
svemu složili do kraja. Ostavio mi je brojne publikacije da još malo proučim pro-
blem s kemijskog i fi zikalnog stanovišta, jer sam o tome znao rela� vno malo. Ni-
kad više nisam vodio javne polemike s prof. Ča� ćem, ali smo povremeno sura đi-
vali na raznim drugim područjima s poštovanjem jedan prema drugome. Posebno 
smo skladno vodili bitke npr. pro� v tzv. ideoloških toksikologa, ali o uspješnos�  
tog posla dvojim, barem što se � če stalnog širenja ove neznanstvene discipline 
među građanima.

Prof. dr. sc. Franjo Plavšić
Zagreb
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ZAŠTO SAM MU POVJERAVAO TEŠKE DUŽNOSTI?
Dragan Primorac

Prof. dr. sc. Igora Ča� ća upoznao sam � jekom rada Tehnologijskog vijeća još 2003.
godine. U mnogim segmen� ma rada tog � jela tadašnjeg Ministarstva znanos�  i 
tehnologije, prof. I. Ča� ć je bio spiritus movens. Nikad se nije dao impresionira�  
veličinama već isključivo na znanos�  utemeljenim činjenicama. U svakom pro-
blemu je tražio rješenje, a ne produbljivao ga. Uostalom, uvjeren sam da je upravo 
to Vijeće zahvaljujući ljudima poput prof. I. Ča� ća i niza drugih, napravilo bitne 
pomake u sagledavanju utjecaja novih tehnologija i inovacija kao temelja po-
kretanja hrvatskog gospodarstva. Uvijek je doprinosio raspravama, a njegovo go-
lemo iskustvo vezano za gospodarstvo bilo je ključno pri pravednoj evaluaciji 
projekata kojima je cilj bio osnaži�  hrvatsko gospodarstvo.

U prosincu 2003. postao sam ministrom znanos� , obrazovanja i športa. Svaki mi-
nistar ima jednu tešku dužnost, izabra�  svoj � m. U Tehnologijskom vijeću upoz-
nao sam drage i stručne ljude. Jedan od njih bio je prof. dr. sc. J. Božićević, pred-
sjednik Tehnologijskog vijeća koji je nedugo po tome postao državnim tajnikom 
Ministarstva. 

Moja suradnja s prof. I. Ča� ćem se nastavila i nakon imenovanja na dužnost mi-
nistra i nedugo po tome povjerio sam mu prvu dužnost, postao je članom, iznimno 
uspješnog Povjerenstva za izdavačku djelatnost na čelu s prof. dr. sc. A. Marušić, 
čije je golemo međunarodno uređivačko iskustvo rezul� ralo vrlo učin kovi� m ra-
dom ovog Povjerenstva. Kasnije sam mu povjeravao i druge dužnos� , jer se 
dokazao uspješnim u obavljanju postavljenih zadataka. Gdje god je radio, uvijek je 
vrlo ak� vno sudjelovao u radu i pridonosio svojim idejama čovjeka koji je prošao 
zanatsku i industrijsku praksu te na to nadovezao svoju nastavničku, znan stvenu i 
društvenu djelatnost.

No, prof. I. Ča� ć je iznad svega plemenit čovjek, drag i vjeran prijatelj. Skromnost, 
otvorenost za dijalog, razboritost i konstruk� vnost su ni�  vodilje u njegovom ži-
votu i uvijek je zadovoljstvo ima�  ga u svome � mu. Nakon njegova odlaska u mi-
rovinu, ništa se nije promijenilo, dapače, čini se da (ovdje ću ga namjerno nazva�  

Slobodno vrijeme, na primjer, kao fi lozofska dokolica ili produk� vna svakodnevni-
ca nije u njega samo jazz, kojemu na našim akademskim prostorima pripada u 
važnu glazbenu memoriju, nego i ozbiljno pitanje kako to osigura�  kao vrijeme za 
uživanje; kako izgradi�  kompetenciju za moderno provođenje toga carstva slobo-
de kao produk� vnu kulturu svakodnevnog življenja. On želi da i o tome, kao i on, 
nešto znaju njegovi studen� . On je fi zičko susjedstvo zgrada Filozofskog fakulteta 
i njegove ma� čne kuće, Fakulteta strojarstva i brodogradnje shva� o integra� vno 
u doslovnom smislu te riječi, pa nije onda čudo što su neki usku stazicu između 
zgrada ovih dvaju fakulteta predložili nazva�  Ča� ćevom spojnicom.

Sasvim je zanimljivo kako on gleda na te plas� čne vrećice, po čemu je toliko poz-
nat svojom višegodišnjim javnim ak� vnos� ma u različi� m medijima - govorom i 
pismom - u zemlji i inozemstvu. Zapravo, Igor je neopterećen tobožnjom pomo-
darnom brigom za okoliš, nego � m pitanjima prilazi s daleko širim i dubljim inter-
pretacijama i implikacijama korisnos�  i štetnos�  plas� čnih proizvoda za ukupan 
čovjekov život. Precizno je oboružan podacima koji jasno pokazuju tko nas to za-
pravo najviše svakodnevno truje. Imponira pritom poznavanje ekonomske strane 
problema, ali i prometne, zdravstvene, estetske i znanstvene sveobuhvatnos� . U 
svemu je vrlo britak i koncilijantan polemičar (i poli� čar) u obrani znanstvene in-
terpretacije onoga čega se i koga prihva� , ne š� teći samo svoju znanstvenu disci-
plinu ili područje, već dosljedno brani znanost kao takvu i njezin položaj u rukama 
onih koji odlučuju o njezinu položaju u objek� vnim mogućnos� ma društvenog 
razvoja. 

Zanimaju ga povijesni počeci i detalji – čak i pojava nogometne lopte u Hrvata - ali 
na tome ne staje kao ograničeni historičar nego � me objašnjava nešto aktualno 
čime je zaokupljen, a još više nekim pogledima u budućnost. Primjer tome jeste 
njegova vizija budućnos�  čovjeka, permanentnog učenja, općeg obrazovanja u 
vremenu robota, kiborga i avatara. Baš sada ga je puna društvena mreža i portali, 
tribine i novine kojima provocira, propituje i informira javnost o odnosu čovjeka i 
tehnike u aktualnoj budućnos� . U svojim godinama on ne živi od reminiscencija 
nego uživa u futurološkim promišljanjima. Zato je tako vitalan javni djelatnik, 
široka znanstvenog interesa, univerzalna i nemirna stvaralačkog duha.

Prof. dr. sc. Vlatko Previšić
Sveučilište u Zagrebu

Filozofski fakultet 
Zagreb
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ISPRED MLADIH GENERACIJA
Roman Rinkovec

Nedavno sam pročitao kako su, u slobodnom prijevodu, hrvatski znanstvenici 
plagijatori, neznalice i neradnici. Osobno, ne vjerujem baš previše u to, a posebno 
ne kada je u pitanju gospodin Igor Ča� ć. U trenutku dok ovo pišem, poznajem ga 
manje od godinu i pol dana. Nekoliko polusatnih kava u kombinaciji s prijašnjim 
posrednim i javno dostupnim podacima i više su mi nego dovoljni da mogu sa 
zadovoljstvom konsta� ra�  kako je riječ o originalnom znalcu i radniku, čovjeku 
ko ji je u mnogim stvarima ispred svoga vremena i svoje generacije. Što je žalosno 
i ispred mlađih generacija, pa tako i moje. Gospodin Igor Ča� ć je veliki intelektualac, 
čovjek s kojim ćete uvijek rado popriča�  i pritom se divi�  njegovoj elokventnos� , 
oštroumnos�  i duhovitos� . Kada bi me pitali s kime bih ga mogao usporedi� , bila 
bi to osoba kojoj se mnogi i danas klanjaju – velika sportašica i novinarka, gospođa 
Milka Babović. Gospodin Ča� ć za mene je naša muška Milka.

Roman Rinkovec
Burzovni anali� čar

Zagreb

imenom) Igor piše i radi više nego ikada. I nakon mog odlaska iz Mini starstva, nas-
tavili smo druženja, najčešće putem e-pošte, ali uvijek su naši osobni susre�  bili 
srdačni i konstruk� vni. Tako će uvijek bi� , jer moj dragi prijatelj prof. I. Ča� ć na-
dahnjuje znanjem i mudrošću. A u današnje vrijeme, kojem očito nedostaje i 
znanje i mudrost, Igor će bi�  inspiracijom, kako nama koji ga znamo niz godina, 
tako i onim mladim koji dolaze.

Prof. dr. sc. Dragan Primorac
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Brinuli ste o mojem poslovnom razvoju i napredovanju i ne samo mojem, brinuli 
ste o svim svojim studen� ma.

Često se sje� m kako smo se mi slušateljstvo u dvorani, uvijek sumnjičavo po gle-
davali � jekom Vaših vizionarskih i proročanskih predavanja. Nismo Vas tada 
shvaćali baš ozbiljno. Trebao nam je vremenski odmak od 10 ili više godina.

Nižu se sjećanja i epizode vezane uz mnogobrojne javne nastupe, predavanja i 
tek stove u kojima ste uporno ponavljali, argumen� rano objašnjavali, pa čak i crtali 
(ne bi li nam napokon postalo jasno) kako će izgleda�  država bez proizvodnje. 
Često ste govorili o odgovornos�  inženjera, o njihovoj, odnosno našoj obavezi 
javnog izražavanja mišljenja i stavova oko problema i zbivanja u društvu.

Vrijeme me preteklo sažimajući u sebi sve one događaje vezane uz PVC i zaš� tu 
okoliša, uz PET, bisfenole i plas� čne vrećice, uz fi lozofi ju i e� ku, tehnologiju i teo-
logiju, biogoriva i biopolimere, … .

Prestajem nabraja� , ali još Vam samo moram prizna�  da me ne napušta nelagoda 
od Vašeg nedavno objavljenog teksta o kiborgizaciji čovjeka, kao ni osjećaji is-
konske dječje rados�  kojom me ispunio članak Lutke i biopolimeri. 

Hvala Vam što nam stalno otvarate nove prozore, što nas učite i podsjećate na 
prave vrijednos� , što nam usprkos svim okolnos� ma širite op� mizam, pozi� vnu 
ener giju i po� čete na stvaranje.

Namjera mi je bila da Vam kroz ovaj kratki osvrt provučem barem jednu nit od 
sve  kolike zahvalnos� , jednostavno i jasno, po uzoru na Vaš s� l.

Želim Vam puno zdravlja i plodonosnog rada, još puno predavanja i javnih nastupa, 
puno novih članaka i meni osobito zanimljivih kri� čkih osvrta.

Mr.sc. Ana Rogić
Domes

Karlovac

MOJ KRITIČKI OSVRT
Ana Rogić

Ovim tekstom rado bih sažela svoja sjećanja i događaje, počevši još od studentskih 
dana. Pričalo se tada po Fakultetu da su Nemetali novo usmjerenje, kao ono za 
budućnost.

Je li to bio dovoljan argument da upišem to novo usmjerenje, sada nije ni važno, 
ali dobro se sjećam da nas je te godine na Usmjerenje za nemetale krenulo 10 i da 
smo na Vaša predavanja uvijek dolazili svi, osim u slučaju elementarnih nepo-
goda.

Bila su to uvijek živa i dinamična predavanja, puna neobičnih usporedbi i pris po do-
ba pomoću kojih ste objašnjavali proizvodne postupke ili pak princip rada nekog 
elementa proizvodne linije, da nam ostane upečatljivo.

Kada ste nas vodili na stručne ekskurzije, Vas su mogli pra� �  samo studen�  bolje 
fi zičke kondicije. Bili ste nevjerojatno brzi. Brzo ste hodali, gotovo trčali (i ispred 
ljudi i ispred vremena), brzo govorili i zaključivali, a mi smo Vas gledali u čudu.

Sjećam se da ste kao mentor mojeg diplomskog i magistarskog rada bili toliko zah-
tjev ni i strogi, da mi se tada činilo da to nikada neću završi� .

Posebno pam� m Vaše tople i po� cajne riječi kojima ste me nakon obrane diplom-
skog rada upu� li u život.
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I tako smo � jekom mojih K-godina zajedno sudjelovali na mnogim novinarskim 
pu to vanjima i sajmovima. Zajedno smo plovili Rajnom i vozili se autobusima, po-
sjećivali tvrtke i ins� tucije te slušali više ili manje zanimljiva predavanja. Uvijek ste 
bili prisutni uz veliki angažman, postavljali kri� čka pitanja i u rasprave unosili svoje 
znanje. U svom sam arhivu pronašla fotografi ju s putovanja u Salzburg (2004.). Za 
sve Vam ovom zgodom najsrdačnije zahvaljujem! 

Eva Rugenstein
Voditeljica Odjela za � sak

Messe Düsseldorf
Düsseldorf, SR Njemačka

ČLAN OBITELJI
Eva Rugenstein

Jako mi je žao, da se nećemo vidje�  na K13. Među� m u potpunos�  ste u pravu, 
� h užurbanih dana treba se malo i poštedje�  - jednog će dana (srećom) sve zavr-
ši� !

Za mene ste uvijek pripadali izložbi K. Kada sam medijski rad na predstavljanju 
jav nos�  te vodeće svjetske izložbe plas� ke i gume, preuzela od svog prethodnika 
Bernda Au� erheldea, Vi ste već dugo bili član obitelji.

Chen-Chi M. Ma (Tajvan) i I. Ča� ć (prvi red)
u pozadini L. Macskasi (Mađarska) Salzburg, ožujak 2004.
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SAV TAJ JAZZ
Damir Semenski

Tko ne poznaje profesora Ča� ća? Osobno, znam vrlo malo ljudi koji ga ne poznaju. 
On je poput nekog branda - dovoljno je reći Ča� ć. A i meni se čini da ga poznajem 
oduvijek. Još od studentskih dana kao profesora, a kasnije po zaposlenju na FSB-u 
kao starijeg kolegu uvijek spremnog na dijalog, savjet, polemiku. Poznajem ga i 
kao susjeda iz kvarta u kojem sam stanovao dugi niz godina. Često sam ga susretao 
u šetnjama, uvijek u društvu sa suprugom. A i danas se rado prisje� m zajedničkih 
vožnji u ZET-ovim autobusima na putu do posla. Tema za razgovor je bilo napretek 
i u širokom spektru - od tehnike preko poli� ke do fi lozofi je.

Ali o jednom nismo nikada pričali - o jazzu. Poznato mi je da je Ča� ć ljubitelj jazza 
i da njeguje tu svoju ljubav. I ja volim jazz, ali sam pokleknuo s opravdanjem kako 
imam puno obaveza. Ne idem više na koncerte, a ploče i CD-i skupljaju prašinu. 
Davnih dana, dok sam bio s� pendist na Florida State University, nije mi bilo teško 
sjes�  u auto i za vikend odjuri�  do New Orleansa (aviokarte su još bile skupe). Žao 
mi je što mi je ponestalo tog zanosa. Zavidim Ča� ću što on tu vrstu jazzis� čkog 
entuzijazma nosi cijelog života kroz tekstove, polemike, u brojnim javnim nastu-
pima. I to svi znaju i vide.

Volim Seinfelda. To je zapravo jedina TV serija koju sam pra� o, a i danas rado po-
gledam reprizu. Nekako mislim da netko tko voli jazz voli i Seinfelda, ali za Ča� ća 
ne znam. Ni o Seinfeldu nismo nikada razgovarali. A zašto spominjem Seinfelda? 
Zato što se pišući ovu cr� cu o Ča� ću osjećam pomalo kao rabin iz čuvene epizode 
The Postponement. U toj epizodi Elaine povjerava rabinu tajne vezane uz svog pri-

IDEALNA ZAJEDNICA
Ljudmila Schmid

Zahvaljujući postojanju interneta i e-pošte, jednog dana primila sam u e-obliku 
biografi ju supruga moje dugogodišnje prijateljice Ranke rođene Brčić. S Rankom 
sam se upoznala kada su nas posje� le učenice klasične gimnazije iz Zagreba koje 
smo pohađale istu gimnaziju u Ljubljani. Bilo je to daleke 1956. Usprkos mom, 
sada već gotovo pola stoljetnom boravku u Švicarskoj, nikada nismo prekidale na-
šu prijateljsku, gimnazijsku vezu. I tako sam u jednom trenutku upoznala i njezinog 
supruga Igora. Kako doživljavam taj bračni par?

Za mene su Ranka i Igor idealna zajednica dvoje znanstvenika i stručnjaka, koji se 
uvijek podržavaju i međusobno pomažu u znanstvenom i stručnom radu. A ta 
međusobna potpora je nužna u krea� vnom stvaranju kao što je to istraživanje. 
Pra� la sam gdje su sve radili, među ostalim u Parizu i Aachenu po godinu dana, 
kuda su putovali, njihovo sudjelovanje u radu konferencija. Za predstavnike malih 
naroda, kojima je jedan od slavenskih jezika materinji, to nije uvijek lagano. Us-
prkos svemu Igor je postao svjetski poznat. O tome svjedoči i nagrada koju je do-
bio u SAD za svoju obrazovnu djelatnost. Među� m u taj uspjeh ugrađena je i 
nesebična i velika podrška Ranke. To je dual track u akademskom svijetu i smatram 
ovu bračnu zajednicu idealom budućim generacijama.

Ljudmila Marta Schmid-Semerl
M.A. Zagrabiensis

B.A. Germanic, La� n and Slavic philology
Univerisitas Labacensis

Lektorat južnoslavenskih jezika
Universitas Bernensis

članica Interna� onal Federa� on
of University Women

Bern, Švicarska
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PROFESOR STAROG KOVA
Viktor Simončič

Vjerojatno neću bi�  jedini koji će reći kako je profesor Ča� ć posebna osoba. On to 
stvarno jeste, ali kako ga vidim, on je to zbog toga, jer je profesor. Profesor onog 
starog profi njenog kova. Takve sam imao prilike upozna�  u Njemačkoj prije puno 
desetljeća. Danas su i tamo rjeđi, a kod nas? Ne znam. Sigurno ima netko, samo-
zatajan, kakav profesor Ča� ć ipak nije. On je tu. Javan kada se bori, pojašnjava, 
obrazlaže, a poneki puta skoro moli one gore. Da nije bio takav možda ga ne bih 
upoznao i � me bih bio prikraćen za štošta. Prikraćen upozna�  jednog od sve rjeđih 
profesora, profi njenog kova. Onog koji se bori za ideje, struku, koji odgaja, podiže, 
uči. Onoga, u kojeg s poštovanjem i nekom vrstom ponosa pripadanja tom nje-
govom - njihovom posebnom plas� čarskom krugu, gleda nekoliko generacija.

Prvi puta sam za njega čuo došavši radi�  u Ins� tut za metalurgiju u Sisku, krajem 
sedamdese� h. Vra� o sam se s doktorata u Njemačkoj. Velik Ins� tut, velika Želje-
zara, a jedan cijeli kat Ins� tuta zauzimala je plas� ka. Znalo se da se puno toga 
mo že od plas� ke napravi�  trajnije, lakše, je	 inije. Shva� li su to u Ins� tutu i Že lje-
zari. A na tom katu niz mojih kolegica, kojima je svaka druga riječ bila profesor 
Ča� ć. Bile su ponosne, jer mogu surađiva�  s njim. Vjerovale su u njega, učile i raz-
vijale nešto novo. Tek sada s male distance vidim da su imale osjećaj da imaju 
pravog profesora.

Onda smo se sreli i malo suprotstavili na nekom skupu o ambalaži i ambalažnom 
otpadu, ako se ne varam u Koprivnici, kasnih devedese� h ili početkom stoljeća. 
Radilo se o mogućnos� ma odvojenog sakupljanja i recikliranja plas� čne ambalaže. 
Tada je jedna ekipa predlagala neprovedivo. Neki mali reket na otpadnu ambalažu. 
Tvrdio sam da to ne ide, kao što sam tvrdio, pisao, upozoravao da neće funkcionira�  
i ovo što smo do nedavno imali s Fondom. I nije funkcioniralo, a potrošili se i nes-
tali deseci milijuna kuna. On je tada shvaćao da treba nešto uves� , to sam želio i 
ja, ali ne na način kako se predlagalo. On nije stručnjak za otpad i nije mogao 
prepozna�  reket. Ali to nije ni bitno. Tada je uz njega bila njegova ekipa studenata 
i docenata. Tu je već bio i njegov nasljednik. Bacio ga je u vodu, ali je bio tu. Svaki 
puta kada je nastala prijetnja da docent u nekoj raspravi potone, pojavila se ruka 

jatelja Georgea. Rabin pak to prepriča Jerryju, Krameru, a na kraju i javno na 
televiziji. I to na način koji ne ostavlja nikakve nedoumice u vezi iden� teta osoba: 
»Ima jedna mlada žena - nazovimo ju Elaine, koja ima prijatelja, nazovimo ga 
George...«.

Evo tajne koju ću, poput rabina javno prepriča� . Pišem po sjećanju. Ima jedna 
mlada žena - nazovimo ju .... (bez imena) kojoj, usprkos tomu što je besprijekorno 
izvršila svoje obaveze - magistrirala i doktorirala, objavila radove, sudjelovala u 
nastavi - nije omogućeno da produlji svoj status znanstvene novakinje. Nekih 
posebnih razloga zašto se to dogodilo možda nije ni bilo, ali gledao sam tu mladu 
ženu � h dana kako se lomi. Nije joj bilo lako - i tada je bila kriza (a kad to nije 
bila?), posao je bilo teško naći - pogotovo za nekog prekvalifi ciranog doktora zna-
nos� . Opros� te, doktoricu znanos� , i to tehničkih! I tada je priskočio Ča� ć, primio 
ju na svoju katedru, gdje je radila dok nije pronašla drugi posao. Možda ta situacija 
s vremenskim odmakom ne djeluje jako drama� čno, ali Ča� ć je toj mladoj ženi 
pomogao, a da to nije morao napravi�  ni�  ga je netko na to natjerao. Među os-
talim omogućio joj je i dulji boravak u SAD. Pritom se vjerojatno zbog svega 
navedenog nekom i zamjerio. Ta je epizoda meni otkrila jednog nepoznatog Ča-
� ća. A ta mlada žena, koja je tada dobila toliko neophodni predah, danas je struč-
njak u velikoj kompaniji i vjerojatno se sjeća te epizode sa zahvalnošću prema 
pro fesoru Ča� ću i nelagodom prema FSB-u.

Možda neku malu neugodu osjećaju i oni na FSB-u koji ga nakon odlaska u mirovinu 
nisu izabrali za professora emeritusa. Zato što su zaboravili Ča� ća iz ove epizode 
ili možda stoga što nisu? To je već tema za neku drugu priču u s� lu rabina...

Prof. dr. sc. Damir Semenski
Sveučilište u Zagrebu

Fakultet strojarstva i brodogradnje
Zavod za tehničku mehaniku

Zagreb
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SURADNJA SA STRUČNJACIMA KOJI SE NUŽNO 
NE BAVE MOJIM STRUČNIM PODRUČJEM

Ljiljana Šarić

Moja suradnja s profesorom Igorom Ča� ćem započela je nedugo nakon mojeg 
dolaska (1991.) u Zavod za jezik u Zagrebu, današnji Ins� tut za hrvatski jezik i je-
zikoslovlje. Bio je to početak mojeg ozbiljnijeg bavljenja lingvis� čkim pitanjima, a 
događao se u prilično složeno vrijeme, kako na nekom malo širem, tako i na pri-
vatnom planu. Moje misli o profesoru Ča� ću povezane su, među ostalim, s raz miš-
ljanjem o tome koji su po� caji odlučujući za to kakav ćemo � p istraživača posta� .

Profesor Ča� ć pokazao se neobično inspira� vnim suradnikom od kojeg se moglo 
puno nauči� . Potaknuo je moje zanimanje za terminološku problema� ku koje je 
rezul� ralo većim brojem stručnih publikacija u časopisima, u prvom redu Polime-
rima. Radili smo zajedno na više analiza, među kojima je i ona koja je rezul� rala 
znanstvenim radom Prilog sustavnosnoj analizi hrvatskog jezika (1994.) u kojem se 
sustavnosna teorija koju je profesor Ča� ć najprije primjenjivao na svoje uže pod-
ručje znanstvenog interesa, proizvodnju plas� čnih i gumenih tvorevina, primjenjuje 
na hrvatski jezik. I ideja za taj rad i njegov nastanak svjedoče o onome što me kod 
profesora Ča� ća zadivilo tada, a jednakim intenzitetom zadivljuje i danas, a to je 
njegova iznimna krea� vnost i pozi� vna otvorenost mnogim istraživačkim poljima, 
kao i silna istraživačka energija i intelektualna zna� želja.

Mnogi fi lološki, a i drugi stručni krugovi, činilo mi se i tada, a potvrdilo se i puno 
puta kasnije, ne pokazuju neku naročitu otvorenost za suradnju. Ostaju negdje u 
svojim okvirima jer to je, valjda, sigurnije. Suradnja s profesorom Ča� ćem kod me-
ne je općenito stvorila entuzijazam za mogućnos�  suradnje sa stručnjacima ko ji-
ma u središtu zanimanja nije nužno baš ono čime se ja bavim. To što bih naz vala 
pre v ladavanjem straha od izlaska iz vlas� tog dvorišta ne bih uspjela pos� ći u 
drugim konteks� ma u kojima sam bivala. Da se nije dogodila ta odlučujuća su rad-
nja s profesorom Ča� ćem, mnoge bih druge vrijedne mogućnos�  suradnje, pro jek-
te i impulse na stručnom polju najvjerojatnije propus� la, a to bi u najmanju ruku 
bilo tužno.

(prava rečenica u pravo vrijeme) profesora. Docent sretan, a profesor zadovoljan 
jer je docent savladao još jednu oštru hrid.

Nedavno sam bio gost-predavač na savjetovanju plas� čara. Bore se za svoje pod-
ručje koje se nažalost sve više urušava. Pada proizvodnja, primjena, država nije 
zainteresira, neki zeleni (čitaj nedozreli oni iz grupe BANANA – o.r. Build Absolu-
tely Nothing Anywhere Near Anything - Ne gradi�  apsolutno ništa pored nečega) 
se bore da se ukinu plas� čne vrećice sotoniziranjem plas� ke. Izgleda čak ni�  
elementarna sta� s� ka, ono uvoz – izvoz više ne š� ma. Profesor okružen svima 
ko jima je stalo do plas� ke i do napretka Hrvatske. Gledaju u njega i nekako vjeruju 
da će uspje�  spasi�  što se spasi�  ne da. On im je velika nada. Vjeruju u njega. I ja 
navijam za njega i njegovu plas� ku, plas� ke radi i Hrvatske radi. No, da li može 
us pje� ? Mora, svih onih njegovih studenta, kolega koje je odgojio i suradnika 
radi. 

Kada ćete ima�  prilike posje� te neko njegovo predavanje. Pročitajte na blogovima 
i webovima njegove osvrte i eksper� ze. Ne samo o plas� ci, već o tehnici, obrazo-
vanju, razvoju znanos�  i hrvatskog gospodarstva. Poneki puta piše i o jeziku,... . 
Nedavno nam je u Sisku pričinio veliku čast kada je pričao o razvoju plas� ke i 
polimernim materijalima. Onako temeljito, nadahnuto, jasno i precizno i za one 
koje znaju više i za one koji znaju nešto manje. To je ona vrsta predavanja, kada ne 
želite da se završi.

Sada koris� m njegove kirurško jasne prikaze aktualnih događanja i znanstvenih 
novos� . Koris� m to kao neku vrstu ekstrakta. Povedemo i kakvu kratku raspravu. 
Razmijenimo i humor, ja njemu poneki, a on meni zbirku. 

Barem toliko, kada već nisam imao prilike bi�  njegov student, išao sam nekim dru-
gim stazama. Imao sam sreću da sam i sam imao svog profesora. Ovakvog kao što 
je on. Drago mi je da je u Hrvatskoj bilo isto tako podosta sretnih. 

Dr. sc. Viktor Simončič
samostalni savjetnik

Sisak
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SJEĆANJE NA SUSRET NA CRESU
Ilija Šikić

Preko pojma sintezologija ili�  synthesiologia prof. I. Ča� ć i moja malenkost smo se 
upoznali na internetu. To, za me dragocjeno, po� cajno, kon� nuirano i plodno 
druženje već se može i u godinama iskaza� . Jedinom prigodom smo se uspjeli 
susres�  u creskoj luci na dvije ili tri minute, dok su putnici izlazili i ulazili na brod 
za Rijeku. 

Ovom anektom hoću ukaza�  na energe� čnost plemenitog karaktera našeg neu-
mornog borca za konstruk� van i krea� van pristup ne samo akademskim tema ma, 
nego i glede boljitka i samog opstanka u svakom pogledu osiromašene nam Hr-
vatske.

Na kraju to je imalo smisla - barem jednom u životu stvarno s� snu�  vrijednu ruku 
virtualnog učitelja i prijatelja.

Ilija Šikić
pjesnik

Švicarska

Sje� la bih se često suradnje s profesorom Ča� ćem kad bih u mnogim neformalnim 
situacijama, kao i u onima u kojima se moja ak� vnost formalno vrednovala, do živ-
ljavala čuđenje nad različitošću tema koje su bile ili jesu predmet mojeg istra-
živanja. Ta različitost koja je za mene iznimno pozi� vna, te istraživačka ot vorenost 
različi� m lingvis� čkim teorijama i različi� m pogledima na jezične feno mene kao i 
moja potreba da se lingvis� čko istraživanje poveže s onim od čega je jezik neo-
dvojiv, a to su mišljenje i kultura, znam da ima veze sa suradnjom s profe sorom 
Ča � ćem. Bez te bi, dakle, suradnje moj istraživački profi l bio defi ni� vno drukčiji. 
Uv jerena sam da bi u mnogim svojim aspek� ma bio puno siromašniji.

O stručnom profi lu profesora Ča� ća zacijelo mogu s puno više utemeljenos�  go vo-
ri�  drugi, a o njegovim zaslugama dovoljno govori i njegova bibliografi ja. Iz moje 
se perspek� ve čini važno napomenu�  da se u toj bogatoj bibliografi ji nalaze i je-
dinice koje osvjetljuju jednu važnu djelatnost profesora Ča� ća, a to je popularizacija 
znanos� . Malo je istraživača koji svoj zavidan stručni i znanstveni profi l kakav je 
Profesorov mogu spoji�  s tako ak� vnim i uspješnim približavanjem znanstvene 
misli javnos� . To je tek jedno od polja na kojem je njegov doprinos neprocjenjiv. 

Već spomenute znanstvene i stručne odlike ne mogu se tako često naći u kom-
binaciji s ljudskošću, prijateljskim stavom, podrškom i dobrohotnošću, a to je ono 
što profesora Ča� ća itekako odlikuje. Zbog toga je za mene velika privilegija, čast 
i zadovoljstvo bi�  u krugu ljudi koji ga poznaju i koji su surađivali s njime. 

Ljiljana Šarić, red. prof.
Sveučilište u Oslu, Norveška
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života (kao što se uobičajeno tumači proces globalizacije), nego upravo diferen-
ciranjem svakog postupka i svake vrste materijalnoga bitka, čime se u stvari širi i 
objašnjava proces mnogostranog razlikovanja, kao primjereniji novoj civilizaciji. 
Tu spadaju i od njega zastupani novi zadaci svakog društva i cijelog čovječanstva 
da bolje i točnije spozna svoju materijalnu bazu i vrst i kvalitet dje lovanja u ovom 
vremenu. U knjigama prof. Ča� ca, kao Tehnika - temelj kulture, ili nezaobilazni 
zbor nik radova Hrvatskoga fi lozofskog društva Filozofi ja i tehnika, koji je on uredio, 
ili u publikaciji Od kugle do svemira (Plas� ka i guma u suvremenom svijetu), kojoj 
je on bio duhovni inspirator (kao i izložbi u Tehničkom muzeju u Zagrebu), možete 
se upu� �  novim stazama, jer vam nude i pozivaju na specifi čno razumijevanje 
stvari i samih sebe.

Tu su na djelu dvije osnovne suvremene postavke - dosljedni pozi� vizam sa tro-
strukom natuknicom znanje - stvaralačka moć - predviđanje, kao način za sagle-
davanje is� ne i otkrivanje sto treba učini� . Drugi je stav originalnog pragma� zma, 
da je uspjeh djelâ mjera spoznaje i djelovanja te da se o svemu učinjenome mora 
promišlja�  i da�  prava ocjena, ne provizorni ili mis� čni zaključci. Ove pouke po-
vijes nog značaja, u svim svojim nastavnim, znanstvenim i popularizatorskim na-
stupima brani i borbeno predlaže prof. Ča� ć. 

Fundamentalnoj knjizi o tehnici kao temelju kulture, prof. Ča� ć dao je uzori�  pod-
naslov Zagovor hrvatske buducnos� , prekrasno objašnjenje i plemenito na sto-
janje.

Posebno su važni stavovi prof. Ča� ća o okolišu i čuvanju Prirode. Njegova knjiga 
Tehnika, zaš� ta okoliša i zdravlja je jedna od najboljih djela o ekološkim pro ble-
mima i postupcima i kroz nju se svatko može obuči�  kako treba gleda�  na prirodna 
pitanja suvremenog doba i kako ih treba ljudski rješava� . Tu su zajedno izloženi 
poučni i humani prilozi prof. Ča� ća i za specifi čniju bioe� čku problema� ku (eko-
logija je jedna od dviju bazičnih strana bioe� ke; druga je zdravlje). Brojni javni 
nastupi prof. Ča� ća, kao i znanstvena izlaganja na Lošinjskim danima bioe� ke, 
uvijek su po� cajni za nove spoznaje i za stvaralačku primjenu bioe� čke svijes� .

Prof. Ča� ć je poznat u raznim znanstvenim i sveučilišnim sredinama. Bio sam svje-
dokom njegovih nastupa na Tehnološko-metalurškom i na Mašinskom fakul te tu u 
Skopju, gdje je pobrao pažnju i srdačne aplauze kako starijih nastavnika, koji znaju 
ocijeni�  auten� čni slozeni sustav i sup� lna objašnjenja tehničko-menadžerskih 
spoznaja prof. Ča� ća, tako i mladih suradnika i studenata, koje oduševljavaju nje-
gove krea� vne vizije i originalni stavovi.

TEHNOLOG - FILOSOF I JAZZ FAN
Kiril Temkov

Profesora dr. Igora Ča� ća upoznao sam na skupovima Hrvatskog fi lozofskog društva 
na Cresu (Dani Frane Petrića) i u Malom Lošinju (Lošinjski dani bioe� ke). To je 
čovjek, koji se svim srcem zalaze za dobru organizaciju i perzistentno je zabrinut za 
uspjeh znanstvene diskusije, a stalno je raspoložen i nasmijan. Zbog toga ga mnogi 
vole, a još je više onih, koji su mu zahvalni što dobro pods� če rad velike grupe 
mislilaca i pomaže onima koji su u tom trenutku organizatori, da sve uspješno teče 
dalje. Ta pozi� vna energija je osnovni kapacitet ličnos�  prof. Ča� ća - zajedno sa 
zna� željnim i trudoljubivim prilazom cjelini znanstvene problema� ke. Njegova 
interesovanja su veoma široka i važna za razvoj znanos�  i društvene svijes� .

Nije moguće ni�  ukratko iznije�  što je sve ovaj znanstvenik uradio i napisao. Isto 
tako, ni�  posebno podvući što je od suvremenih pogleda i znanstvenih spoznaja 
on popularizirao i unaprijedio u općoj kulturi. Prije svega treba istaći njegovu teh-
ničku naobrazbu i usavršavanje u najrazvijenijim zemljama poput Francuske i 
Njemačke. Njegov dugogodišnji nastavni rad na zagrebačkim tehničkim fakulte� ma 
i sprovođenje važnih znanstvenih istraživačkih projekata karakteriše se inova� vnim 
probojem u teško razumljive proizvodne i spoznajne sfere, i predstavlja pravi kul-
turni doprinos razvoju tehničke, društvene i e� čke svijes� . Visoka tehnička znanja 
prof. Ča� ća prate istovremeno njegova zalaganja za posvećenost radu i za pobolj-
šanje radnih umijeća, što je svojevrstan napor za primjenu inženjerske e� ke. U 
ovom vijeku inženjerstva, gdje se i medicina, pedagogija i poli� ka sprovode u du-
hu inženjerskog pristupa (sigurno znanje, analiza, primjena aparata, provjera toka 
procesa i krajnjih rezultata...), inženjer prof. Igor Ča� ć jeste svima obrazac kako 
razmišlja, djeluje, kri� kuje te učinkuje pravi suvremeni intelektualac. 

Ali fi losofi ja prof. Ča� ća ne iscrpljuje se samo kultom rada i željom da svatko ko 
radi teži unapređenju svoje proizvodnje i ukupne društvene vješ� ne i obima 
produkcije. On povezuje tehnologiju s fi losofi jom kao svjestan tehničar i kao vješt 
menadžer, te kao njihov tumač i utemeljivač. To je specifi čna misaona dimenzija 
djelovanja prof. Ča� ća. Njegovi radovi šire spoznaje različi� h svojstava radnih vješ-
� na i materijala, ne u vidu ujednačavanja sveukupne materijalne osnove svijeta i 
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DUGO POZNANSTVO
Đurđica Težak

Ne sjećam se otkada i kako poznajem Igora. Valjda oduvijek, a zasigurno negdje iz 
studentskih dana. Kretali smo se u mnogim is� m ak� vnos� ma; planinarenje s 
Velebitom, kretanje Zagrebom i okolicom, druženje s prijateljima, učenje stranih 
jezika, pa čak i kod den� sta. Samo po sebi to pokazuje kako je Igor uvijek bio 
prisutan u raznim i mnogim društvenim zbivanjima, a takav je i danas. S jednom 
razlikom: u studentskim danima upijali smo nova znanja i stjecali iskustva, a danas 
se ta znanja brže i učinkovi� je primjenjuju na razna djelovanja. Može se reći da je 
to potrajalo cijelog radnog i – sada – umirovljeničkog vijeka, osim što su danas 
znanja nova i boga� ja.

Igorova neiscrpna energija – kojoj se treba divi�  i slijedi�  takav pristup životu – 
doprinos je mnogim područjima, od tehnike do stručne terminologije hrvatskoga 
jezika. Njegova sveprisutnost u analizi društvenih problema i propusta vodi želja 
da se ova zemlja konačno pokrene u svakom smislu napretka u znanos� , teh-
nologiji, obrazovanju pa � me i u ljepo�  života.

Jednostavno je: treba neprestano radi�  na svim područjima koje poznajemo i 
stvari postaju boljima. 

Dr. sc. Đurđica Težak, prof. u.m.
Sveučilište u Zagrebu

Prirodoslovno-matema� čki fakultet
Fizičko-kemijski zavod, Zagreb

Pokraj svega, prof. Igor Ča� ć je i za svoj hobby dao toliko puno. On je ljubitelj 
jazza, i - suglasno svom stavu o podjeli svojih rados�  i spoznaja sa svima - već de-
cenijama piše za Radio Zagreb i za druge medije u Hrvatskoj, otkrivajući nove jazz 
stva raoce, praveći intervjue sa najznačajnijim jazz muzičarima i prezen� rajući svo-
je snimke iz bogate fonoteke za radovanje drugim jazz fan-ovima. Pošto sam i ja 
jedan od njih, jazz nas je povezao još bliže, tako što ovom prilikom želim da kažem, 
da sam imao priliku poves�  prof. Ča� ća na izvedbu jedne muzičke radionice 
mladih europskih jazz muzičara u jednom restoranskom podrumu u Skopju, gdje 
smo se zajedno veselili njihovim mladalačkim ekspresijama. Prilikom susreta 
razmjenjujemo i diskove.

Da se ne bi pomislilo da prof. Ča� ć voli samo jazz, podsjećam da isto tako uživa i u 
klasičnoj glazbi, da je redovi�  posje� lac koncerata i da o klasičnim glazbenicima 
zna isto tako kao i o jazz izvođačima. Pozdravljamo ga s prof. dr. Petrankom Mišev-
skom, sa Medicinskog fakulteta iz Skopja, želeći mu još mnogo uspjeha u tehničkoj 
znanos� , fi losofi ji i bioe� ci, te uživanje u glazbi, što su sve najljepše duhovne 
stvari našeg svijeta.

Prof. dr. sc. Kiril Temkov
profesor u mirovini 

E� ke, Este� ke i Filosofi je menadžerstva
Sveučilište u Skopju

student i asistent prof. dr. sc. Pavla Vuk-Pavlovića
Skopje, Makedonija
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ali smatram da svaka teorija mora teži� , ako je to ikako 
moguće njezinoj primjeni u praksi. Danas je moguće na 
te melju isključivo prakse uz neograničene mogućnos�  
suvremene informa� čke tehnologije steći znanja iz 
mnogih područja bez fakul tetske naobrazbe.

Ako je to tako, onda se postavlja pitanje čemu nam služe 
fakulte� ? Odgovor je nedvosmisleno jasan. Fakulte�  su 
namijenjeni osobama prosječnih intelektualnih sposob-

nos�  (a takvih je najviše) koji žele doći do diplome, a neki među njima i do znanja, 
i to bržim putem u odnosu na one koji ne idu na fakultet, normalno pod uvjetom 
da im nastavnici omoguće doći do tog znanja. Iznadprosječni su sposobni, ako im 
se pruži prigoda, to znanje koje nude fakulte�  steći u praksi samostalnim 
obrazovanjem, obično na dulji vremenski rok. 

Ipak diploma je poput osobne iskaznice s kojom dokazujete iden� tet, tj. za koje 
biste područje trebali bi�  kompetentni, pa je prirodno da se u nekom području 
ljud skog djelovanja više vjeruje čovjeku kojega ne poznajete s diplomom nego 
onome bez nje.

No kako su iznadprosječni ipak svjesni da je lakše i brže doći do znanja na fakultetu, 
a kasnije praksom nadoknadi�  izgubljeno, upisuju studij i završavaju ga bez većih 
problema, pod uvjetom da se ne konfron� raju s profesorima i sustavom. Želim 
reći da je najbolje i najjednostavnije nakon završene srednje škole odmah upisa�  
fakultet i završi�  ga u roku, dok vas problemi života koji dolaze s godinama još nisu 
optere� li.

Kriteriji za stjecanje znanstveno-nastavnih zvanja moraju bi�  vrlo jednostavni, ali 
ipak zahtjevni, jer nastavu na fakultetu ne bi smio drža�  svatko.«

Svako ima svoj pogled na kriterije izbora za visokoškolskog nastavnika. Među� m 
već niz godina postojeći kriteriji prak� čki onemogućuju izbor znanstvenika s 
dokazanim prak� čnim rezulta� ma i uočavanjem potrebe ove sredine u nastavnička 
zvanja. Već sada je dorasla generacija koja je od demonstratora došla do � tule 
redovitog profesora u trajnom zvanju. Ti znanstvenici, jer malo su stekli i potrebnih 
stručnih znanja, nisu spremni prihva� �  u visokoškolski sustav dokazane osobnos�  
iz prakse.

»Kako je znanje bez primjene u praksi poput oblaka bez kiše, ovom bih prigodom 
h� o istaknu�  dvije osobe koje prema mojem kriteriju udovoljavaju svim kriterijima 

DVA IGORA � ZNANSTVENICI I PRAKTIČARI
Ivica Tijardović

Kada sam pozvan da napišem prigodan tekst u povodu objave biografi je i popisa 
ak� vnos�  prof. I. Ča� ća, odlučio sam za ovu prigodu prilagodi�  svoj tekst objavljen 
7. veljače 2011. u dnevniku Vjesnik. Tekst započinje ovako.

»Kako je znanje bez primjene u praksi poput oblaka bez kiše, ovom bih prigodom 
h� o istaknu�  dvije osobe koje prema mojem kriteriju udovoljavaju svim kriterijima 
koji se traže od vrhunskih znanstvenika da ih se izabere u vrhunska zvanja. To su 
profesor doktor Igor Ča� ć i profesor doktor Igor Belamarić

S obzirom na to da je znanost (znanje) moć koju mnogi u Hrvatskoj ne koriste ili ne 
znaju kako iskoris� � , želio bih reći nekoliko riječi na tu temu. Na to me ponukao 
hvale vrijedan tekst glavnog urednika znanstvenog časopisa Brodogradnja, prof. 
sc. dr. Rajka Grubišića, objavljen u broju 4/2010. U tom tekstu, koji toplo pre po-
ručujem pročita�  svima kojima je cilj gospodarski oporavak Hrvatske, među ostalim 
piše: ‘Istaknu�  stručnjaci iz prakse, bez obzira na znanje i sposobnos� , ne za-
dovoljavaju birokratske znanstvene kriterije’. Zbog toga se i događa da na našim 
visokim učiliš� ma, posebno na tehničkim studijima (ne samo na brodograđevnom 
studiju) nastavu predaju nastavnici koji s prak� čnom strukom imaju malo ili nikakve 
veze, jer su cijelo vrijeme bili u utrci za bodovima koji će im omogući�  napredovanje. 
Rezultat toga je, a to je dobro vidljivo primjerice u brodograđevnoj struci, što je 
važna spona između industrije i visokoga školstva potpuno prekinuta. Stoga 
koris� mo i ovu prigodu, posebno kad je u pripremi trolist novih zakona (o znanos� , 
o sveučilištu i o visokom obrazovanju) da upozorimo na taj veliki problem. Ape-
liramo, dakle ne samo ja, da se u tehničkim disciplinama korjenito izmijene kri teriji 
vrednovanja znanstvenog rada (i kvalifi kacije znanstveno-nastavnih funkcija), da 
se �  kriteriji defi ni� vno približe prak� čnoj struci i primjene znanos� , a ne da budu 
l’art pour l’art, da se tako vrata visokih učilišta otvore i istaknu� m stručnjacima iz 
prakse, te da se i njima omogući da postanu sveučilišni nastavnici.

Samo stjecanje znanja bez njegove primjene u praksi nije nijednom društvu 
pomoglo, pogotovo ne u gospodarskom razvoju. Is� na je, znanje počiva na teoriji, 
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LJUDSKO LICE TEHNOLOGIJE
Sanja M. Tomić

Za prosečnog čoveka nauka je danas toliko odmakla da je često doživljavamo kao 
magiju, a naučnike koji sve više barataju rečima robo� ka, ma� čne ćelije, 3D 
štampanje sve više doživljavamo kao magove koji na čudesan način savladavaju 
tajne prirode. Kao novinar htela sam da pišem o kiborzima, dakle o tome dokle je 
nauka dogurala u popravci ljudskog roda. Na internetu sam uspela da pronađem 
samo jednog naučnika iz regiona koji se bavio ovom tema� kom, to je bio prof. dr 
Igor Ča� ć iz Zagreba. Zahvaljujući modernim tehnologijama, lako i brzo sam stupi-
la u kontakt, a profesor Ča� ć je odmah predložio da se tema proširi najnovijim 
spoznajama o robo� ma i avatarima. 

Iz novinarskog ugla teško je pravi�  priču sa naučnicima. Naučni s� l, za razliku od 
publicis� čkog prepun je stručne terminologije, a novinarski tekst se piše za čitaoce 
vrlo različitog nivoa obrazovanja, od najnižeg do najvišeg. Stoga je moj razgovor 
sa profesorom Ča� ćem bio otkriće. Njemu nije bio potreban prevodilac. Zanimlji-
vo, opušteno i jasno i sa duhovi� m opaskama profesor Ča� ć je običnom čoveku 
otvorio svet nauke i njenih dos� gnuća. On je jedan od retkih koji je pred nauku 
postavio i ozbiljnu e� čku dilemu: gde je u robo� zovanoj budućnos�  mesto čoveka 
i kako će on zarađiva�  za život? Tako je profesor Ča� ć stavio čoveka iznad nauke u 
vremenima kad je ljudskom rodu nadohvat ruke da 3 D printer jednog dana od-
štampa i ma� čnu ćeliju ljudske duše!

Profesor Ča� ć je naučnik koji se zalaže za kiborgoe� ku i fi lozofi ju tehnike. Pošto 
moderni čovek već preuzima ulogu Boga, vrlo ozbiljno je pitanje koji će to božji 
zakoni važi�  za njega? Priča o kiborzima, robo� ma i avatarima pokazala je da je 
ljud ski rod već odmakao u svet visoke tehnologije u kojem uskoro za prirodne lju-
de možda neće bi�  mesta. Interesantno je da je kiborgizovani atle� čar Oskar Pito-
rijus vrlo brzo postao svetska zvezda, a da se kulturološkim fenomenom kiborgi-
zacije retko ko bavio. Profesor Ča� ć je još tad upozorio da će paraolimpijada usko-
ro is� snu�  Olimpijske igre, jer prirodni ljudi neće više nikog interesova� . Teh-
nološke moći će odne�  konačnu pobedu nad prirodnim moćima.

za najviša zvanja. To su profesor doktor Igor Ča� ć i profesor doktor Igor Belamarić. 
Ova dva Igora nisam slučajno izabrao i spomenuo ih u ovom kontekstu.

Riječ je o dvojici naših vrhunskih znanstvenika prak� čara s međunarodnim ugle-
dom. Dok doktor Ča� ć i dalje neumorno plijeni pozornost svojim tekstovima u 
� sku, i kojega je nemoguće ospori�  zbog njegove upućenos�  u problema� ku o 
kojoj piše, doktor Belamarić je svojim projek� ma zadužio ne samo hrvatsku, nego 
i svjetsku brodogradnju.«

Dr. sc. Ivica Tijardović
Pomorski kapetan

Doživotni član Vojno-pomorskog ins� tuta SAD-a
Split
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BILO JEDNOM NA ZAGREBAČKOM VELESAJMU
Darko Ujević

U životu svakog od nas ima puno izbora, od interesa za obrazovanjem, uspjeha, 
raznih rezultata, vjere do izbora prijateljstva. Profesora Igora Ča� ća imao sam 
sreću upozna�  prije nešto više od deset godina. Završio sam s predavanjem u sun-
čanom Cavtatu i promatrajući duboko zavaljenog čovjeka u publici, razmišljao 
sam o svom zasluženom piću i povratku kući. Pomislio sam da čovjek spava. Ali ne, 
kolega prof. Ča� ć bio je vrlo budan, a kako već godinama koris� m neke svoje iz-
raze, onda mogu kaza�  radoznao kao � gar.

U svom izlaganju govorio sam o problemima normi. I onda u jednom trenutku 
prof. Ča� ć, onako u svom s� lu i sa specifi čnim, istančanim komentarom, prepriča 
moje izlaganje i postavi mi tri pitanja. Da sad ne dužim, ona se mogu sves�  pod 
jednu izreku koju obožavam, a kaže se u mom kraju po prilici: Trgni se čovječe ili 
zvonar budi. Dakle, sustavna pitanja prof. Ča� ća bila su: »Možete li se Vi, kolega, 
uz priču trgnu�  te pripremi� , oblikova�  i proves�  tu zamisao?« (misli se na projekt 
i antropometrijska istraživanja). Iza toga, poslije kojih dvadesetak dana, došao 
sam do profesora. Podijelio mi je neprocjenjivo iskrene savjete, a deset godina iza 
toga, lijepa je povijest. Nova, prva hrvatska norma u obliku Hrvatskog tehničkog 
izvješća (HTI) kao dopune Europskoj normi veličina. I tome nije kraj.

Slična poza spavača, mjesto radnje Zagrebački velesajam. Došao sam na Teks� lne 
dane s mojim odličnim kolegicama. Imao sam predavanje, a kolegice prof. Z. 
Mencl Bajs i prof. J. Bačić bile su koautorice na radu. U jednom trenutku gurne me 
prof. J. Bačić i kaže: »Vidi, Darko, onog čovjeka što je blažen, spava, a tek je oko 

Pošto sam po obrazovanju profesorka jugoslovenske i svetske književnos� , brzo 
smo došli i do pitanja srpskog i hrvatskog jezika te ekavsko-ijekavskog problema. 
U poslednjih 20 godina poli� čke prilike i neprilike i nove države dovele su nas 
dotle da se mlađe generacije opasno sapliću o jezičke razlike, pa smo se dogovo-
rili da ceo tekst našeg razgovora o kiborzima, robo� ma i avatarima izađe na eka-
vici.

Kako sam po zvanju jezikoslovka, profesor Ča� ć poslao mi je rad Prilog sustavnoj 
analizi hrvatskoga jezika, kojeg je napisao s jednom drugom jezikoslovkom, Ljilja-
nom Šarić, danas profesorkom hrvatskog jezika na Univerzitetu u Oslu. Taj je 
jezički sistem analiziran kao veštački informa� čki sistem koji pretežno nastaje 
slučajno. 

Igrom slučaja imala sam tu čast da profesor Ča� ć podeli svoje informacije, tj. 
nepresušno znanje sa mnom i čitaocima. 

Sanja M. Tomić
Novinarka

Ves� 
Beograd, Srbija
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PRIMJER PRIMJENE RENESANSNOG
SVE-ZNALAŠTVA U PRAKSI

Dafne Vidanec

Ime profesora Igora Ča� ća poznato je široj javnos�  te akademskome krugu i izvan 
granica naše države. Prije desetak godina do mene je došla priča o čovjeku koji 
dolazi iz miljea tehničkih znanos� , a koji se vrlo zanima za duhovne znanos� . Tako 
je profesor Ča� ć bio jedan među prvim sveučilišnim profesorima tehničkoga 
kalibra koji je u svoja predavanja uključio i teološka razmišljanja o čovjeku kao bi-
ću tehnike. 

Moju prvi kontakt – uživo – s profesorom Ča� ćem bio je na creskom simpoziju 
Čo vjek i kultura 2007. godine. Sjećam se kako sam, ne poznajući ga dovoljno, re-
plicirala na račun njegova izlaganja. Mislim da je govorio o razlikama između pri-
rod nina i uzgojina u kontekstu materijalne kulture. Godinu dana kasnije (po-
četkom prosinca 2008.) nazočila sam predstavljanju njegove knjige Tehnika, zaš-
� ta okoliša i zdravlja (u Novinarskom domu u Zagrebu) za koju sam napisala i 
recenziju (objavljenu u Filozofskim istraživanjima) koja, pored ostaloga, uključuje 
i vlas� �  osvrt na profesora Ča� ća - ne samo kao na znanstvenika i renesansnoga 
� pa intelektualca - nego na Igora Ča� ća kao osobu: 

» (...)nekima na spomen imena Igora Ča� ća (...) štono bi se kazalo u narodu, ‘diže 
se kosa na glavi’ jer imaju posla s čovjekom koji ne samo da stvari zna nazva�  pra-
vim imenom, već je kao malo tko spreman javno kaza�  kako stvari uis� nu stoje, 
odnosno, otkri�  njihovo lice i naličje – is� nu i razotkri�  nečiju neis� nu i/li 

podne«. Kažem joj: »Molim te šu� , ne govori glasno, jer ako ga izazoveš, on se 
neće nalju� � , ali će �  ponovi�  cijelo izlaganje od riječi do riječi na hrvatskom, en-
gleskom i njemačkom. I ne samo to, dat će niz korisnih i konkretnih kolegijalnih 
dopuna.«

Za kraj želim kaza�  znanstvenom i ostalom hrvatskom puku da su doprinosi prof. 
Igora Ča� ća u znanstvenom, stručnom i kolegijalnom smislu ogromni. Slušao sam 
i sudjelovao na mnogo njegovih predavanja, bio sudionik niza odličnih rasprava i 
što uvijek pomislim kako prof. Ča� ć ima ogromno znanje iz različi� h znanstvenih 
disciplina. Ono što je meni posebno fascinantno znanstvena je hrabrost kojom 
odlučno brani svoja utemeljena znanstvena stajališta, koja su ponekad poput 
žeravice koju bi trebalo samo malo bolje ražari�  od strane nekih da preraste u 
is� nski znanstveni oganj, kojem teže svi iskreni znanstveni zanesenjaci. Dragi prof. 
Ča� ć, posebno Vam hvala za doprinos nama hrvatskim teks� lcima.

S veseljem i radošću
Prof. dr. sc. Darko Ujević

Sveučilište u Zagrebu
Teks� lno-tehnološki fakultet

Zagreb
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MOJ SUSJED
Zdravko Zima

Objavljeno u Novom listu 13. studenoga 2011. 

»Moj dragi i poštovani susjed, emeri� rani sveučilišni profesor, zasipa me svim mo-
gućim tekstovima koji se � ču naše svakodnevice. Dovoljno otužne da svaki luckas�  
prilog, koji nalazim u inboxu, shvaćam kao ven� l. Prije dva dana moj profesor, vese-
ljak, veliki znalac u svojoj struci, pasionirani ljubitelj jazza i genetski nemo difi  ciranih 
jabuka, torpedirao me video-clipom ekskluzivnog sadržaja. Na njemu se vidi zatvor 
koji glumi Reme� nec, a starogradska pjesma »Ja sem Varaždinec, Varaž dinec« dobila 
je novu, hrvatskom reality showu primjerenu parafrazu.

Neću ci� ra�  cijelu pjesmu, ali onaj pozna�  refren »Imel jesam jen škrlak/ puhnul 
vetar, zel ga vrag«, u novoj verziji glasi »Imel jesam jen mandat/ pak sem postal velki 
tat«. 

Naravno, smijeh je lijek, ali i u lijekovima treba ima�  mjeru, � m više što su Hrva�  
poz na�  po pretjeranom korištenju svih mogućih medikamenata. O onom drugom, u 
ši rokom rasponu od ecstazyja do šprice, ne treba troši�  riječi.

Zdravko Zima
književni kri� čar i novinar

Zagreb

manipulaciju. (...) Između redaka [Tehnike, zaš� te okoliša i zdravlja, nap. a.], iz-
među misli i pojmova, pored tog profetskog stava i erudicije, onkraj te ozbiljnos�  
i umjerenos�  postoji nešto humoreskno, nešto što po� če (te nas podsjeća na 
akord grupe Texas, engl. inner smile).«

Kada sam bila sedmašica, nastavnica iz grčkoga jezika zadala nam je za školsku za-
daću pet rečenica na grčkome koje smo trebali preves�  na hrvatski jezik. Prijevod 
jedne rečenice podsjeća me na ono što profesor Ča� ć po svojoj bi�  i jest: »mudrac 
koji nas razveseljuje svojim sve-znalaštvom«.

Dr. sc. Dafne Vidanec
Visoka poslovna škola

Baltazar A. Krčelić
Zaprešić
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Prezentacija je bila zakazana u alatnici obitelji Ča� ć na Trešnjevci. Mi, Igorovi 
prijatelji rado smo se odazvali ljubaznom pozivu, jer smo znali da će nakon 
prezentacije stroja (tko šljivi nekakav stroj za plas� ku) bi�  zakuska. Mama Ča� ć će 
napravi�  brdo svojih sendviča, a za� m ćemo sluša�  muziku s Igorovih ploča. Već 

Kalup za injekcijsko prešanje � jela šiljila s britvicama. Konstruktor Igor Ča� ć. 
Izrada Štanca, vlasnik Julio Ča� ć (1956.)

Ubrizgavalica za injekcijsko prešanje plastomera (tada termoplasta). 
Konstruktor Igor Ča� ć, izrada Štanca, vlasnik Julio Ča� ć (1957.)

SJEĆANJE NA GIMNAZIJSKE DANE S IGOROM
Zdravko Žagar

Igor je pohađao I. mušku gimnaziju u Zagrebu. U to vrijeme školarci su išli u pučku 
školu 4 godine, za� m u gimnaziju 8 godina. Polagali smo malu maturu nakon 
trećeg razreda gimnazije i veliku maturu nakon završenih osam godina gimnazije. 
Mnogi detalji iz tog doba našega života godinama su izblijedili, ali poznanstvo s 
Igorom i doživljaji u vezi s njime ostali su mi u pamćenju, jer smo prijatelji i kolege. 
(Zar je već prošlo gotovo sedam desetljeća?)

Gimnaziju smo pohađali u istom razredu. Sjećam se Igora kao dječarca, živoga, 
neobuzdanoga, prodornoga, ali i inteligentnog s fantas� čnim pamćenjem. Bio je 
vrlo dobar učenik, često nemiran, ali radi dobroćudne naravi i smisla za humor. 
Vo ljeli su ga i učenici i profesori. Is� cao se kao vođa različi� h učeničkih poduhvata, 
organizator akcija i uvijek je vodio glavnu riječ u društvu.

Paralelno sa gimnazijom učio je alatničarski zanat pa je morao polaga�  ispite u 
školi učenika za privredu, što smo mi ostali gimnazijalci smatrali nepotrebnim 
gubitkom vremena. 

Koper, moj frend iz školske klupe, poznat po svojim britkim komentarima, ko men-
� rao je tu Igorovu ak� vnost: »Gimnazijalac, a ide u šegrtsku školu, to još nis čul«. 
Kada je položio ispit za alatničara, mama Ča� ć je organizirala zakusku za Igorove 
prijatelje. Naravno da smo se svi odazvali pozivu, jer je ona radila izvrsne sendviče. 
U jednom momentu tata Ča� ć se pojavio, on je uvijek bio zaposlen i u žurbi, i 
rekao: »Nebu on meni samo čital knjige, nek zeme fajlu u ruke, pa nek napravi neš 
korisno«.

Negdje pedese� h godina, bili smo već mladići i studirali, Igor je proširio priču kako 
samostalno konstruira stroj i kalup za injekcijsko prešanje plas� ke, a tata Ča� ć će 
u alatnici napravi�  taj stroj za preradu plas� ke. Koper je priču prokomen� rao: 
»Igor opet nešto fantazira«. Zabavljeni našim mladalačkim ak� vnos� ma, potpuno 
smo zaboravili na cijelu priču, dok negdje početkom ljeta 1957. godine Igor nije 
objavio kako je stroj gotov i da dođemo na prezentaciju rada stroja.
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TKO JE IGOR ČATIĆ?

Igor Ča� ć rođen je u Zagrebu 14. ožujka 1936. u obitelji alatničarskog obrtnika. 
Osnovnu školu i gimnaziju završio je u Zagrebu. Ispit zrelos�  položio je 1954. Us-
poredno s pohađanjem gimnazije učio je alatničarski zanat, najprije u Tvornici ra-
čunskih strojeva, a za� m u Kontaktu (danas Elektro-Kontakt). Zanat je izučio 1954. 
i postao alatničarskim zanatnikom.

Studij strojarstva na Strojarsko-brodograđevnom fakultetu upisuje 1954. godine, a 
završava 1960.

Uručenje diplome 1960. S lijeva na desno: prof. Davorin Bazjanac, 
dekan prof. Stanko Šilović, Franjo Šretner i Igor Ča� ć

Stupanj magistra znanos�  pos� že 1970. na Fakultetu strojarstva i brodogradnje 
obranom rada pod naslovom Dopuna kriterija za izbor čelika za dijelove kalupa za 
preradu termoplas� čnih masa injekcijskim prešanjem.

S lijeva na desno: Dubravko Majnarić, Blanka Jergović, Igor Ča� ć,
Ante Bekić, Zdravko Žagar

tada Igor je imao zavidnu kolekciju gramofonskih ploča sa rarite� ma kakove nisu 
imale ni�  neke profesionalne kuće.

Prezentacija stroja bila je impresivna. Stroj je radio kao lud, cijela alatnica je podrh-
tavala, plas� ka je smrdjela na zagorjeli ručak, a mi smo zgranuto gledali u to mo-
derno tehničko čudo. Iz stroja su izlazili prekrasni glatki i sjajni crveni tuljci, kućišta 
za ruž. Svaki od nas je dobio nekoliko uzoraka. Tako smo stajali i gledali kako radi 
prvi Igorov stroj za plas� ku, dok radnik za strojem nije objavio: »Gotovo, nema 
više materijala« Obra� o sam se Koperu i samo rekao: »Ha, fantazira?«

Kratko vrijeme poslije prezentacije s mamom sam prolazio Ilicom i ona je odlučila 
kupi�  ruž za usne. Ušli smo u drogeriju, a trgovkinja nam je pokazala punu ladicu 
raznih nijansi ruževa, a ja sam prepoznao one lijepe, glatke, sjaje, crvene tuljke 
koji se proizvode s Igorovim strojem. Osobno sam obišao više drogerija u Zagrebu 
i sve su bile opskrbljene is� m tuljcima.

Tada sam shva� o. Mi smo još bili djeca, ali Igor je već tada bio konstruktor.

Mr. sc. Zdravko Žagar
Zagreb
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ZAPOSLENJA

Tijekom studija radi kao konstruktor kalupa i strojeva za preradbu plas� ke u alat-
ničarskoj radionici Štanca. Od 1. prosinca 1960. do 30. studenoga 1963. radio je u 
tvornici MEGA, Zagreb, a za� m do 31. kolovoza 1965. radio je u Tvornici olovaka, 
Zagreb.

Na mjesto asistenta pri Katedri za materijale Visoke tehničke škole nastupa 1. rujna 
1965, gdje je održavao je vježbe iz predmeta Metali i Toplinska obradba.

Školske godine 1971./72. počinje predava�  na sveučilišnom poslijediplomskom 
studiju Makromolekularne znanos� . Vijeće nastavnika Tehnološkog fakulteta u Za-
grebu bira ga u srpnju 1972. za honorarnog docenta. 

NA FSB-u izabran je 1974. za docenta, 1980. za izvanrednog profesora a 1986. za 
redovitog profesora područje Prerada polimera. Godine 1997. izabran je za redo-
vitog profesora u trajnom zvanju. U mirovinu odlazi 30. rujna 2006.

SPECIJALIZACIJE I EKSKURZIJE

Tijekom 1964. boravio je devet mjeseci u Centre d’études des ma� ères plas� ques, 
Pariz, Francuska, kao s� pendist tog Centra gdje je sudjelovao u radu sa studen� ma 
Ecole Na� onale Supérieure des Arts et Me� ères (ESNAM).

Višekratno je boravio na Lehrstuhl und Ins� tut für Kunststoff verarbeitung, Aachen, 
gdje se usavršavao pod vodstvom prof. G. Mengesa, kao s� pendist Deutscher 
Akademische Austauschdienst (DAAD) i Zaklade Alexander von Humboldt (1968., 
1970.-1972. i 1986.) gdje je i doktorirao 1972. Posje� o je mnogobrojne ins� tute i 
poduzeća u Austriji, Bugarskoj, Češkoj, Francuskoj, Kanadi, Nizozemskoj, Njemačkoj, 
SAD-u, Slovačkoj i Velikoj Britaniji. 

NASTAVA I NASTAVNO�ORGANIZACIJSKA DJELATNOST

Ova se djelatnost može podijeli�  u tri dijela: nastavni rad na FSB-u, nastava na VI. i 
VII. stupnju izvan FSB-a i nastava na poslijediplomskom studiju Makromolekularne 
znanos� .

Od 1974. do umirovljenja predavao je niz kolegija povezanih s proizvodnjom plas-
� čnih i gumenih tvorevina. Godine 1995. osnivana i predaje Uvod u tehniku.

Godine 1972. obranio je doktorsku disertaciju pod naslovom Wärmeaustausch in 
Spritzgießwerkzeugen für die Plastomerverarbeitung i pos� gao stupanj doktora 
znanos�  na Fakultät für Maschinenwesen der Rheinisch – Wes� alische Technische 
Hochschule, Ins� tut für Kunststoff verarbeitung, Aachen, SR Njemačka.

Oženjen je. Govori i piše engleski i njemački, čita i govori francuski, čita ruski.

Obitelj Julija Ča� ća (1936.)
S lijeva na desno: Julio Ča� ć (1899.-1982.), Igor Ča� ć (1936. -),

Darinka Ča� ć (1904. -1999.) i Ljerka Ča� ć (1929.-2006.)

PRIZNANJA

Za svoj rad primio je više priznanja. Primio je dva odlikovanja: Orden rada sa zlat-
nim vijencem (1983.) i Orden Danice hrvatske s likom Ruđera Boškovića (2007.). 
Dobitnik je republičke znanstvene nagrade Nikola Tesla (1977.), Godišnje državne 
nagrade za popularizaciju i promidžbu znanos�  (1999.), Nagradu za znanost Grada 
Zagreba (2001.) i Nagrade za životno djelo za doprinos tehničkoj kulturi Faust Vran-
čić (2005.). Posebno se is� če nagrada Society of Plas� cs Engineers Int., SPE Inter-
na� onal Educa� on Award (1998.).

Primio je i više priznanja Fakulteta strojarstva i brodogradnje, Društva za plas� ku i 
gumu i drugih udruženja i udruga.
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DRUGI O IGORU ČATIĆU / OTHERS ABOUT IGOR ČATIĆ

Objavio je velik broj izvornih znanstvenih radova, prethodnih priopćenja i autorskih 
pregleda, od čega brojne radove u Češkoj, Francuskoj, Mađarskoj, Nigeriji, u oba 
dijela sadašnje Njemačke te u Poljskoj, Španjolskoj, SAD-u i Velikoj Britaniji.

Stručna ak� vnost / Professional ac� vi� es

Tijekom djelovanja u Štanci konstruirao je oko 120 kalupa za preradbu polimera, 
izradbu metalnih limenih dijelova, štancanje keksa, izradbu lijekova. Godine 1957. 
konstruirao je poluautomatsku ubrizgavalicu za injekcijsko prešanje plastomera. 
Bio je i sudski vještak te vještačio za potrebe raznih ministarstava.

Društvena ak� vnost

I. Ča� ć je član ili je bio član osam domaćih i če� riju inozemnih znanstveno-stručnih 
društava. Bio je član i osnivač Društva plas� čara i gumaraca (1970.). Član je osnivač, 
a bio je i prvi tajnik Kluba hrvatskih humboltovaca (1992. – 1994.). U britanskom 
društvu Ins� tute of Materials, Minerals and Mining doživotni je Fellow of IOM3.

Njegova društvena ak� vnost pretežno je vezana za Društvo plas� čara i gumaraca, 
sada Društvo za plas� ku i gumu, te časopisa Polimeri.

PUBLIKACIJE

Objavio je veliki broj knjiga, članaka s područja tehnike, fi lozofi je i jezika. Od knjiga 
treba istaknu� : Izmjena topline u kalupima za injekcijsko prešanje plastomera 
(1985.), Analiza injekcijskog prešanja polimera teorijom sustava (1981) i Injekcijsko 
pre šanje polimera i ostalih materijala (2004.). Nijedna od � h knjiga nema uzora u 
svjetskoj literaturi. 

Posebno važnim ocjenjuje se doprinos na području uređivanja zbornika skupova, 
pretežno onih koje je organiziralo Društvo za plas� ku i gumu.

Zapažen je njegov terminološki rad koji obuhvaća brojne tekstove i nekoliko rječ-
nika polimerstva.
 
Brojni su njegovi televizijski i radio nastupi. Održao je i veliki broj javnih predavanja 
u svijetu i zemlji.

Od godine 1980. vodio je na poslijediplomskom studiju modul Tehnologija prerade 
polimera gdje je pod njegovim vodstvom, magistriralo šest magistranata. Bio je 
mentor pri izradi dviju disertacija i član više povjerenstava za ocjenu i obranu ma-
gistarskih radova te doktorskih disertacija.

Osnovao je 1979. Laboratorij za preradu polimera, prvi takve vrste u zemlji. 

Pod njegovim vodstvom diplomiralo je 155 studenata a daljnjih 13, uz suvoditelje. 
Završni rad je izradilo pod njegovim nadzorom 10 studenata, a 23 studenta dobila 
su Prvomajsku, odnosno Rektorovu nagradu Sveučilišta u Zagrebu. 

OSTALA DODIPLOMSKA NASTAVA

Od 1972. do umirovljenja predavao je u različitom trajanju na Tehnološkom fakultetu 
u Zagrebu, odjel u Sisku, Fakultetu elektrotehnike, strojarstva i brodogradnje u 
Splitu, Strojarskom fakultetu u Slavonskom Brodu, Visoke škole u Karlovcu, me-
đufakultetskom studiju Proizvodno-tehničkog odgoja (PTO) i na Strojarskom fa kul-
tetu Sveučilišta u Mostaru, Filozofskog fakulteta u Zagrebu (arheologija) i Filozofsko 
fakultetu u Splitu. 

POSLIJEDIPLOMSKI STUDIJI 

Predavao je na sveučilišnom poslijediplomskom studija Makromolekularne znanos�  
u Zagrebu. Od 1976. na tom studiju pod njegovim vodstvom izrađeno je 16 magi-
starskih radova. Predavao je i na poslijediplomskim studijima Kemijsko-tehnološkog 
fakulteta u Splitu, Ekonomskom fakultetu i Filozofskom fakultetu u Zagrebu i Stro-
jarskom fakultetu Sveučilišta u Ljubljani. 

ZNANSTVENA, STRUČNA I DRUŠTVENA AKTIVNOST

Znanstvena ak� vnost 

Na temelju natječaja nadležnih fi nancijera vodio je 16 projekata u Hrvatskoj i Srbiji 
te mješovito hrvatsko-slovenski projekt. Posebno treba istaknu�  da je od 1987. do 
1990. koordinirao projekt Razvoj strojarskih i metalurških proizvoda i postupaka 
proizvodnje tvorevina u konceptu njihove računalom integrirane proizvodnje. Pro-
jekt je okupljao znanstveni potencijal ekvivalenta od oko 130 znanstvenih sa-
vjetnika.
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ZABILJEŽENOST U PUBLIKACIJAMA

Zbog cjelokupne djelatnos�  uvrštena mu je biografi ja u knjige i to u neke i više-
kratno: Interna� onal directory of dis� nguished leadership, Hrvatski biografski lek-
sikon, Tko je tko u Hrvatskoj, Dic� onary of Interna� onal Biography, 2000 Out stan-
ding Intellectuals of the 20thCentury, Who’sWho in Science and Engineering, 
Who’sWho in America, Who’sWho in the World i 2000 Outstanding Intellectuals of 
the 21st Century.

SLOBODNO VRIJEME

U suvremenim biografi jama mora se naves�  i čine se osoba bavi u slobodno vri-
jeme. Posjećuje likovne izložbe, koncerte klasične i jazz glazbe i voli održava�  
okolinu kuće za odmor. 

Među� m posebni hobi je jazz. Uređivao je iz svojih nosača zvuka jazz emisije još 
od 1959., pisao jazz kri� ke, osvrtne na nove nosače itd. 




